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A to je náš kruciální problém, Toníku. Neb souvislosti jsou věcí rozumu. Zatímco 
pravda je mrška, co žije často spíše z víry a pocitů. Nemám nic proti víře, pře-
desílám, ba dokonce ji považuji pro život za nezbytnou. Vždyť nevěřit nikomu 

a ničemu, ani sám sobě, je stejně nemožné jako představit si, že vesmír je konečný. 
Tedy víra ano, jen by neměla být slepá.
Což je právě úkol rozumu, udržet naši víru na opratích souvislostí. Nechci být ška-
rohlíd, ale nějak se mi zdá, že se mu to s časem daří stále méně. Možná je to tím, že 
víra a pocity nedají zas tolik práce, zatímco rozum, aby pracoval, potřebuje energii. 
Která je drahá, někde nedostupná a pořád jsme uspokojivě nevyřešili ty obnovitelné 
zdroje.
Pak vidím ještě jeden problém, možná zásadnější – k poznání souvislostí, těch pavu-
čin častěji skrytých než zjevných, jsou nutné alespoň tři podmínky: jistá míra znalostí, 
elementární schopnost odlišit podstatné od toho ostatního a především dychtivá 
touha objevovat.
Někdy (často?) říkáme: Opustil ho rozum. Ale, dovolím si tvrdit, že to je pěkný ne-
smysl. On totiž (zpravidla) neopouští rozum nás, ale naopak my jej.
Já vím, opratě omezují. A svoboda víry, pocitů a názorů je omamná, zvláště, může-
me-li je sdílet s těmi, kteří nám aspoň trochu rozumějí. To už se pak souvislosti, doce-
la pokroucené a polámané, válejí někde v koutě a sedá na ně prach. No a co?! Každý 
si přece může myslet, říkat a dělat, co chce. Každý může mít svoji pravdu!
Každý může mít svoji pravdu? Jistě. Ona, na rozdíl od souvislostí, klidně může být 
subjektivní. Je to přece velmi pochopitelné – každý jsme jedinečný, máme svůj 
pohled na svět, a právo na vlastní pravdu je tak zcela legitimní a nezadatelné. Jako 
takové by snad mělo být i na prvním místě Všeobecné deklarace lidských práv.
Ponechejme v tuto chvíli stranou, že mezi názorem a pravdou je jistý rozdíl. On 
i názor, aby byl pevný, se totiž musí opřít o něco víc než jen o pocit. Buď jak buď, 
blbé je, že ať je nás na světě sto tisíc nebo sto miliard, těžko se na něčem shodneme, 
každý se svou pravdou. Ostatně politická scéna současnosti to od východu na západ 
i od severu na jih zrcadlí více než dokonale.
Jenže ono přece vůbec nejde o nějakou pravdu, jde právě o souvislosti. A marná slá-
va, to ony utvářejí nekonečný vesmír i omezený lidský život. Skrze pocity ten vesmír 
a život pouze vnímáme. A to je zas jiná věc.
Zkrátka, chci na tomto místě vzdát hold všem, kteří rozum opustit nehodlají a žijí 
s touhou po poznání souvislostí. Snad se nestanou minoritou…  

„POZNÁNÍ NEZNAMENÁ ZMOCNIT SE 
PRAVDY, ALE ZMOCNIT SE SOUVISLOSTÍ.“
Antoine de Saint-Exupéry (francouzský letec a spisovatel, 1900–1944)
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Cestovní kancelář ESO travel má letos třicet. Třicet let ozdobených mnoha odbornými oceněními. Ale především 
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www.pragueclinic.cz

Vaše cesta k dokonalosti 
začíná u nás.
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CESTA KOLEM SVĚTA 
SOUKROMÝM LETADLEM 
Cestování se stalo nedílnou součástí našich 
životů. Dávno pryč jsou doby, kdy jedinou 
cestou k poznání vzdálených exotických zemí 
bylo listování cestovatelskými magazíny; doby, 
kdy o krásných, ale nedostižných cílech jsme si 
mohli nechat jen zdát. Díky pečlivě připraveným 
poznávacím zájezdům s excelentními českými 
průvodci můžeme s ESO travel již 30 let 
poznávat celý svět na vlastní oči.

WWW.ESOTRAVEL.CZ
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DIAMANTY ČESKÉHO BYZNYSU
Pardubice, Olomouc, Praha

SÍLA PROSTŘEDÍ PŘITAHUJE SCHOPNÉ LIDI
Petr Dlabal | M.C.TRITON

ZÁKAZNÍK NESMÍ BÝT CIZÍ
David Sarpong | PROTECO NÁŘADÍ

NEPOKUSIT SE JE NEJHORŠÍ VARIANTA
Ivan Baťka | FOSFA

ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH
Ročník XXIX.

FENOMÉN



Těžko hledat rozdílnější kulisy, než ty, v nichž se odehrál čtvrtý a pátý díl letošního seriálu Diamanty 
českého byznysu. Zatímco v úterý 25. června jsme ocenění nejlepším firmám Pardubického, 
Královéhradeckého a Libereckého kraje předávali v Pardubicích v unikátních prostorách Centra 
leteckého výcviku státního podniku LOM Praha, 24. září jsme zavítali do olomouckého hotelu 
Nutrend, ke krajům, které se vzpamatovávaly z devastujících povodní. Nutno dodat, že olomoucký 
díl se odehrál po konzultacích s olomouckými a moravskoslezskými firmami, které večer braly i jako 
malé nadechnutí k lepším zítřkům. Seriál jsme zakončili šestým dílem 22. října v Praze.

dostát závazkům, což znamená, že hodnocená společnost nesmí být v likvidaci či 
insolvenčním řízení a současně nesmí být evidována jako nespolehlivý plátce/osoba 
s pohledávkami státu či dalším subjektům. Vyloučeny jsou také firmy působící ve spe-
cifických oborech podnikání – finanční instituce, výrobci zbraní, výrobci a distributoři 
pohonných hmot a paliv, sázkové kanceláře a organizátoři hazardu.
Základní Diamantový žebříček, který je objektivním hodnocením úspěšnosti firem, 
v letošním roce doplňuje i subjektivní hodnocení, pomyslná Síň slávy. V každém kraji 
tak může být oceněno maximálně pět firem, které vedle skvělých ekonomických 
výsledků také dokazují, že podnikat lze odpovědně.
Společnosti oceněné v Diamantovém žebříčku získávají letos originální modrou pyra-
midu, kterou navrhl Zdeněk Lhotský a vyrobilo ji jeho Studio tavené skleněné plastiky 
v Pelechově. Zástupci firem uvedených do Síně slávy získávají portrét Tomáše Bati 
signovaný jeho autorem, uměleckým fotografem Jadranem Šetlíkem.  

 Petr Karban        Aleš Funke

DIAMANTY ČESKÉHO BYZNYSU 2024

HANGÁR A VODA

Mediální partneři

Pořadatel Záštita Generální partneři

Hlavní partneři

Fosfa Edu je vzdělávací projekt, který vznikl díky spolupráci Střední školy Edvarda Beneše, 
břeclavské společnosti Fosfa a Fakulty strojního inženýrství VUT v Brně. Propojuje střední 
školu s prestižní univerzitou a zázemím globálně působící výrobní společnosti. Klade  
přitom důraz na praktické dovednosti, jazykové schopnosti i morální hodnoty.

ACTA NON VERBA

PŘIDEJ SE K NÁM!
www.fosfaedu.cz

TŘÍDA F
Partneři

do ČR exkluzivně dováží

Letošní ročník žebříčku Diamanty českého byznysu 
navazuje na dva předchozí základní ročníky podo-
bou soutěže – o pořadí firem rozhoduje Diaman-

tový index, který na základě objektivních ekonomických 
ukazatelů, jimiž jsou Nárůst tržeb, Nárůst aktiv, ROE 
a Běžná likvidita, vyčísluje společnost Dun & Bradstreet. 
Hodnotí se poslední tři roky (v letošním ročníku tedy 
roky 2020-2022), každý samostatně a každý jinou vahou.
Do žebříčku vstupují pouze společnosti se sídlem 
v České republice, které splňují obrat 100 mil. Kč až 
5 mld. Kč, mají veřejně dostupné účetní závěrky za 
poslední tři roky a jejich konečný vlastník je minimálně 
z 49 % český. Kvalitativním kritériem je schopnost firem 
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Fosfa Edu je vzdělávací projekt, který vznikl díky spolupráci Střední školy Edvarda Beneše, 
břeclavské společnosti Fosfa a Fakulty strojního inženýrství VUT v Brně. Propojuje střední 
školu s prestižní univerzitou a zázemím globálně působící výrobní společnosti. Klade  
přitom důraz na praktické dovednosti, jazykové schopnosti i morální hodnoty.

ACTA NON VERBA

PŘIDEJ SE K NÁM!
www.fosfaedu.cz

TŘÍDA F



1   1. místo Diecézní lesy Hradec Králové s.r.o.
2   2. místo Vuch s.r.o.
3   3. místo STAVITELSTVÍ - TRUNEC s.r.o.
4   Síň slávy Contipro a.s.
5   Síň slávy ALUKOV a.s.
6   Síň slávy MECAWEL spol. s r.o.

1

2

3 4
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PARDUBICKÝ KRAJ
DIECÉZNÍ LESY HRADEC KRÁLOVÉ S.R.O.
VUCH S.R.O.
STAVITELSTVÍ - TRUNEC S.R.O.
JASOPA S.R.O.
VELKOOBCHOD ORION, SPOL. S R.O.
DAKO-CZ, A.S.
CHEM LOGISTIC S.R.O.
MONTÁŽE BROŽ S.R.O.
LESOŠKOLKY S.R.O.
CONTIPRO A.S.

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

SÍŇ SLÁVY
ALUKOV A.S.
CONTIPRO A.S.
MECAWEL SPOL. S R.O.

6

5
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KRÁLOVÉHRADECKÝ 
KRAJ

M.I.S. A.S.
DŘEVO COMPLET, S.R.O.
CASIA SPOL. S R.O.
VIBROM SPOL. S R.O.
BAZENSERVIS, S.R.O.
TOMKRI S.R.O.
V & H BETTA A.S.
LINDR.CZ S.R.O.
STRUNK CONNECT CZ S.R.O.
WEPOL, A.S.

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

SÍŇ SLÁVY
ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO VŠESTARY
KONCERN MEDIS
LAMARK S.R.O.

2

11

3
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4

6

1   1. místo M.I.S. a.s.
2   2. místo Dřevo complet, s.r.o.
3   3. místo CASIA spol. s r.o.
4   Síň slávy Zemědělské družstvo 

Všestary
5   Síň slávy Koncern MEDIS
6   Síň slávy LAMARK s.r.o.
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1

2

3

1   1. místo RICOM gas s.r.o.
2   2. místo STROMBUCH s. r. o.
3   Síň slávy LÁZNĚ LIBVERDA, a.s.
4   Síň slávy HOKAMI CZ, s.r.o.
5   Síň slávy ARTIFEX s.r.o.
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LIBERECKÝ KRAJ
RICOM GAS S.R.O.
STROMBUCH S. R. O.
LÁZNĚ LIBVERDA, A.S.
MALINA - SAFETY S.R.O.
KDK EKO IZOL - CZ S.R.O.
ASTRA TRANS S.R.O.
HOKAMI CZ, S.R.O.
DIAMO, STÁTNÍ PODNIK
RENOKAR-CNC S.R.O.
DEVINN S.R.O.

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

SÍŇ SLÁVY
HOKAMI CZ, S.R.O.
ARTIFEX S.R.O.
RICOM GAS S.R.O.
ASTRA TRANS S.R.O.

4

5

15

FENOMÉN



1

2

3

OLOMOUCKÝ KRAJ
DELIVERY & TRANSPORT S.R.O.
BLAZE HARMONY S.R.O.
 ARCIBISKUPSKÉ LESY A STATKY 
OLOMOUC S.R.O.
URC SYSTEMS, SPOL. S R.O.
GBC SOLINO S.R.O.
TD METAL S.R.O.
LOCHMAN – VVS S.R.O.
MOHELNICE AGRO S.R.O.
ŽALUZIE NEVA S.R.O.
BRYVECASTA S.R.O.

1.
2.
3.

4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

SÍŇ SLÁVY
FARMAK, A.S.
ALIKA A.S.
SIWATEC, A.S.
VÁPENKA VITOUL S.R.O.
SULKO S.R.O.
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1   1. místo DELIVERY & TRANSPORT 
S.R.O.

2   3. místo ARCIBISKUPSKÉ LESY 
A STATKY OLOMOUC S.R.O.

3   Síň slávy FARMAK, a.s.
4   Síň slávy ALIKA a.s.
5   Síň slávy VÁPENKA VITOUL s.r.o.
6   Síň slávy SULKO s.r.o.

5 6

4
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1

4

2

3

1   1. místo BRAINMARKET S.R.O.  
(dříve VOTAMAX S.R.O.)

2   2. místo RESORBENT, S. R. O.
3   3. místo ARP ELEKTRO GROUP S. R. O.
4   Síň slávy MSV ELEKTRONIKA S.R.O.
5   Síň slávy ISMM GROUP
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MORAVSKOSLEZSKÝ 
KRAJ

BRAINMARKET S.R.O. 
(DŘÍVE VOTAMAX S.R.O.)
RESORBENT, S. R. O.
ARP ELEKTRO GROUP S. R. O.
INVITAL AQUA S.R.O.
JUDDY BAGETY, S.R.O.
ZVOSKA S.R.O.
MSV ELEKTRONIKA S.R.O.
SOLIDSUN S.R.O.
PUSTĚJOVSKÝ S.R.O.
RSBP SPOL. S R.O.

1.

2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

SÍŇ SLÁVY
U & SLUNO A.S.
ISMM GROUP
MSV ELEKTRONIKA S.R.O.

5
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1

2

FENOMÉN

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA
ANGRY BEARDS S.R.O.
ATT INVESTMENTS CZ SE
IOCB TECH S.R.O.
XONERIT PRODUCTION S.R.O.
FTMO S.R.O.
RUNJA AGRI S.R.O.
HOMO DEVELOPUS S.R.O.
PRUSA DEVELOPMENT A.S.
HUSTÁK CZ S.R.O.
QUANTI S.R.O.

SÍŇ SLÁVY
ABF A.S.
M2C
MEFFERT ČR SPOL. S R.O.
PRAGUE BOATS S.R.O.
PROTECO NÁŘADÍ S.R.O.

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.

20



4

5

1   1. místo Angry Beards s.r.o.
2   3. místo IOCB TECH s.r.o.
3   Síň slávy M2C
4   Síň slávy PRAGUE BOATS s.r.o.
5   Síň slávy ABF a.s.

3
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1

2

3

1   2. místo ECOM SPOL. S R.O.
2   Síň slávy AERO VODOCHODY 

AEROSPACE A.S.
3   Síň slávy LUPOFYT S.R.O.
4   Síň slávy SERVIND S.R.O.
5   Síň slávy SOPO S.R.O.

22
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4

5

STŘEDOČESKÝ KRAJ
BABYPOINT S.R.O.
ECOM SPOL. S R.O.
CYMEDICA CZ, A.S.
H2 CZ, S.R.O.
FILIP STERNBERG S.R.O.
PLK S.R.O.
ARMO-KVH S.R.O.
DIANA BIOTECHNOLOGIES, A.S.
FLEKC S.R.O.
V+T MAT S.R.O.

SÍŇ SLÁVY
AERO VODOCHODY AEROSPACE A.S.
LUNA PLAST A.S.
LUPOFYT S.R.O.
SERVIND S.R.O.
SOPO S.R.O.

FENOMÉN

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

10.
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Vy říkáte, že lidé se dají najít vždy. Proč tedy firmy 
tak často pláčou, že je najít nemohou?
Protože nejsou připravené je najít. Víte, běžné inzeráty 
nefungují. A samozřejmě, připouštím, že v prvních liniích 
je to těžší. Pokud je v Česku nedostatek tisíců řidičů nebo 
svářečů, je to složitější. Ale chodíme po firmách a vidíme 
i v těch limitovaných kategoriích ostrůvky firem, které to 
mají vyřešené a které lidi i na těchto pozicích mají.

A čím se ty firmy odlišují?
Já jsem přesvědčený, že se odlišují podmínkami a tím, 
že s tématem zaměstnanců pracují dlouhodobě. Řada 
firem, když nebyli svářeči, se pustila do svářečských 
škol v zahraničí, například ve Vietnamu nebo na Ukraji-
ně, snažily se, aby si tamní svářeči mohli už doma dělat 
zkoušky, aby mohli být svářečem u nás, měli venku 
předsunuté lidi, kteří pro ně měli hledat a vybírat ty 
nejlepší. To na jedné straně. A na straně druhé vytvářejí 
podmínky, aby se lidé u nich cítili dobře, domácí i za-
hraniční. Pracují s manažery, aby pak oni mohli správně 
pracovat se svými lidmi. To jsou firmy, které lidi mají.

Jinými slovy, není to pouze o náboru…
Samozřejmě, v náboru se zúročuje chování firem v prů-
běhu času. Když třeba přijdou nějaké krize nebo těžké 
momenty. Lidé nezapomenou, když je firma schopná 
se problémům postavit, když s lidmi komunikují, když 
se o ně postarají v dobrém i špatném. Řeknou si to 
a pamatují si to. Nábor je výsledkem dlouhodobého 
působení firem na pracovním trhu.

Jakou roli může hrát faktor regionu? Protože je 
obecně známo, že v Praze či Brně problémy nejsou 
takové jako v některých krajích. Zvláště v těch 

  Petr Karban         archiv M.C.Triton

Petr Dlabal je zkušený manažer s praxí více než dvacetiletou. Od roku 2015 se věnuje 
poradenství a má za sebou i úspěšné mise v roli interim manažera. V letošním roce 
vystřídal Radoslava Tesaře na pozici CEO ve společnosti M.C.TRITON. Nicméně rozhovor 
jsme vedli o tom, co vedle regulací a byrokracie trápí české firmy možná nejvíc. O lidech.

SÍLA PROSTŘEDÍ PŘITAHUJE 
SCHOPNÉ LIDI

ekonomicky zaostalejších, s horší životní úrovní, s horším životním prostře-
dím. Myslíte si, že se i s tím dá pracovat na firemní úrovni? Překonat negativa 
regionu?
Pro ty nejlepší firmy ano. Zrovna minulý týden jsem v takovém regionu, v jedné 
konkrétní firmě byl. Ukazovali mi, jak to dělají, jaké podmínky vytvářejí, kam do 
firmy investují. Výsledkem je, že k nim přešlo pár lidí od konkurence. Ale souhlasím, 
to téma je mnohem těžší v regionech. Nicméně úspěšné firmy, které na lidi myslí, 
jsou v pozici, že si na trhu vysbírají to nejlepší. Problém je trochu skryt i ve struktuře 
ekonomiky, protože je tu spousta firem, které mají práci s nižší přidanou hodnotou 
a tam receptů opravdu moc není.

A není jím právě práce s vyšší přidanou hodnotou? Protože se obávám, že 
naše relativně vyspělá společnost už nechce své syny a dcery zaměstnávat 
na těch nejnižších pozicích. Myslím, že míříme k tomu, co je trendem v celé 
západní Evropě, kde v Německu nebo ve Francii moc nenajdete francouzského 
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či německého řidiče nebo svářeče. To jsou práce, 
které prostě dělají ekonomičtí migranti, kteří do 
země přicházejí za prací.
Určitě je cestou využít potenciál kvalitního vzdělání, 
které navzdory všemu zatím stále ještě máme.

Můžete v tom vy jako poradci nějak pomoci? 
Nasměrovat firmy třeba kousek dál? Naučit je 
dívat se na podnikání jinak?
Určitě, dokonce bych řekl, že je to jedno z našich 
nejzásadnějších zaměření, že se snažíme být jako česká 
poradenská firma partnerem pro české firmy.

Jak je vnímáte?
Hodně českých firem je na křižovatce, ať z pohledu toho, 
jak dál podnikat, nebo jestli generačně předat firmu, nebo 
vůbec jak jít dál. Jsme v momentě, kdy mnohé firmy vstu-
pují do Evropy, ať tím, že aktivně rozšiřují svoje prodeje 
a služby do Evropy, anebo že přichází někdo z Evropy, 
kdo chce tyhle firmy koupit. A vidíme, jak moc se s Evro-
pou rozcházíme. To nastavení, které tady v Čechách řada 
firem měla, někde ještě má, versus to, co je standardem 
v Evropě. To je jeden z našich úkolů, být firmám parťákem 
a snažíme se posunout české podnikání dál, ať již jde 
o standardy, transparentnost, v podstatě nějakých eko-
nomických pohledů. V českých firmách ten potenciál je, 
nicméně, jak byly stavěny, tak mnohé ani nepočítaly s tím, 
že budou muset zvládat konkurenci evropské úrovně.

Je pro firmu důležité si tuhle potřebu 
uvědomovat už na začátku? Je těžší po dvaceti 
letech podnikání v regionálním rozměru firmu 
přebudovat na ten rozměr evropský?
Je to těžší a to jsme zpátky u lidí.

Jak to myslíte?
Vy firmu vystavíte se silou těch lidí, které máte a tak, 
abyste byl schopný uspět na trhu, kde se pohybujete. 
Každý nový trh je nová výzva. A transformovat firmu není 
jenom otázka procesů, core byznysu a zvýšení výkon-
nosti obchodu, ale i schopnosti vašich lidí posunout se 
zase na vyšší úroveň. Z mého pohledu dává velký smysl 
věnovat úsilí tomu, kde podnikatelé vidí nejen současný, 
ale i budoucí potenciál. Je chybou pro strom nevidět les. 
Určitě se vyplatí ve strategických úvahách dívat se do-
předu, alespoň na pět let. Neříkám tím, že každá firma by 
měla mít detailní strategii na pět let, ale každá by měla 
vědět, kam míří a jaké jsou další možnosti a potenciál. 
To je totiž zásadně důležité pro to, aby se na své cestě 
dobře rozhodovaly. Podnikání je cesta se spoustou kři-
žovatek. A když na křižovatce nevíte, kam vlastně jdete, 
bude se vám opravdu špatně rozhodovat, kterou cestu 
zvolit. Protože se vám některá cesta může zdát lákavější 
a možná si ani neuvědomíte, že třeba nejdete dopředu, 
ale točíte se v kruhu. Výhled je maják, který vás vede.

Kterou výzvu vnímáte jako zásadní, pokud jde 
o české firmy?
Nejaktuálnější křižovatka, která už tady je, je nástup-
nicí. Je tu generace lidí, která podniká třicet let. Něko-

mu v dalším pokračování brání věk, někomu chuť. A stojí na křižovatce. Co s firmou 
dál? Prodat? Nebo předat nástupnické generaci? To jsou poměrně významné nové 
vstupy do strategické úvahy. Je skvělé, že je tu řada firem, které vidí, že na tuhle 
křižovatku za tři, čtyři, pět let dojdou a už dnes se připravují. S tím jsme samozřejmě 
schopni pomoci.

Já na téhle křižovatce vidím jeden moment, který si možná málo 
uvědomujeme – právě dopad na atmosféru v celém týmu. Na důvěru. Na 
stabilitu a víru v budoucnost. Protože ať přijde, kdo přijde, vždy to asi bude 
jiný přístup než majitel, který svou firmu vypiplal od nuly. Bude mít jiný vztah 
k řízení, k lidem, k riziku, možná i ten maják bude jiný…
Určitě potvrdím, že přístup se změní. Vícekrát jsem slyšel od někoho nastupujícího 
větu: Já to ale nechci řídit tak, jak to řídil můj tatínek. Já tomu nechci obětovat vše. 
Já mám na to jiný pohled. S tím se prostě potkáváme. A že je to okamžik důležitý 
dovnitř firmy? Jednoznačně! V momentě, kdy jej firma zvládá sebevědomě a pláno-
vaně, vyšle dovnitř nový impuls. Energii. Zatímco pokud neví, váhá, tápe, znamená to 
určitou stagnaci a je to poměrně nebezpečný moment. Nejistota není dobrá. A tým, 
kolegové, zaměstnanci, ti ji samozřejmě vycítí. Protože perspektiva je jeden z nejdůle-
žitějších momentů, které řešíme. Je to zásadní otázka, kterou si, byť mlčky, klademe: 
Jakou já mám v tom prostředí perspektivu? Jakou perspektivu má samo to prostředí? 
Chceme zkrátka být v prostředí, které je stabilní a které má perspektivu.

JE CHYBOU PRO STROM NEVIDĚT LES. 
URČITĚ SE VYPLATÍ VE STRATEGICKÝCH 

ÚVAHÁCH DÍVAT SE DOPŘEDU, ALESPOŇ 
NA TŘI ROKY. PODNIKÁNÍ JE CESTA SE 

SPOUSTOU KŘIŽOVATEK. A KDYŽ NA 
KŘIŽOVATCE NEVÍTE, KAM VLASTNĚ 

JDETE, BUDE SE VÁM OPRAVDU ŠPATNĚ 
ROZHODOVAT, KTEROU CESTU ZVOLIT.

Platí to i u té nastupující generace, která ráda zkouší a hledá?
Já myslím, že ano. Protože můžu si říct: Zkusím to a pak se uvidí, když se mi to nebu-
de líbit, půjdu zase dál. Ale chci to zkoušet někde, kde necítím perspektivu? Z mého 
pohledu je skutečně faktor stability a perspektivy důležitý. A to jsme vlastně na 
začátku, u otázky, proč některé firmy mají lidi a jiné pláčí. Firmy opravdu velmi často 
nabízejí benefity, bonusy, nadprůměrné platy a diví se, že to nefunguje. Na prostředí 
zapomínají. Ale právě prostředí je to, o čem si lidé budou vyprávět v krámě, v hos-
podě, na rodinné oslavě. A pokud to prostředí odpovídá tomu, co je mi příjemné, co 
chci, pak jsem ochotný slevit třeba i z jiných nároků. Protože se chci v práci cítit dobře 
a chci, aby mi dávala smysl. Právě důraz na prostředí a péče o ně odlišuje ty firmy, 
které lidi dokáží najít i v této době, od těch, které to neumějí.   
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V čem je ten největší rozdíl?
Když prodáváte partnerům, které znáte třicet let, 
komunikujete jinak, než když prodáváte na konco‑
vý trh. Najednou před námi nebyli staří známí, ale 
neznámí, cizí lidé ze všech koutů republiky. Jenže 
zákazník nesmí být cizí. Protože úspěšný budete jen 
tehdy, když mu budete rozumět, když budete znát 
jeho problémy a potřeby, skryté v dílnách, garážích 
a na zahrádkách třeba i stovky kilometrů daleko. 
Museli jsme se naučit s ním mluvit, přizpůsobit mu 
sortiment, cenovou politiku, obchodní model, logis‑
tiku… Prostě všechno.

S čím jste měli největší problém?
Vedle těch praktických věcí, vedle změny procesů ve 
firmě bylo asi nejtěžší přenastavit myšlení lidí uvnitř 
i vně firmy.

Jak uvnitř?
Nejdůležitější bylo u lidí, kteří jsou ve firmě třeba 
patnáct dvacet let, je vůbec přesvědčit, aby nám 
v tom přerodu do de facto nové firmy věřili. Aby 
tomu věřili. Každý máme to své trochu tunelové 
vidění. Na servisu vidíte servis a vidíte, že se vám 
tam najednou točí víc strojů. Ale už nevidíte, že to 
jsou stroje mnohem složitější než šroubovák nebo vr‑
tačka, že dřív se tyhle stroje vůbec neprodávaly a už 
vůbec nevidíte, že těch strojů prodáváme desetkrát 
víc než dřív. Takže pokud se vám na servisu protočí 
pět sekaček místo jedné, je to vlastně super výsledek 
a výrazné zlepšení. Tohle všechno jsme si museli na 
mnoha úrovních vyříkat, abychom všichni táhli za 
jeden provaz.

 Petr Karban        archiv Proteco

Když jsme se v létě v Pardubicích na vyhlašování cen Diamanty českého byznysu potkali 
s Liborem Knapem, vyprávěl mi o tom, jak se dá za tři roky změnit firma. A to je téma, 
které mě zaujalo. O tom, jak vzniklo úplně nové Proteco, jsem si ale povídal s výkonným 
ředitelem společnosti Davidem Sarpongem, který má na celém příběhu značný podíl.

ZÁKAZNÍK NESMÍ 
BÝT CIZÍ

Davide, jaký je váš životní příběh, vaše cesta do Dobrušky ke společnosti Proteco?
Nijak moc složitý. Maminka je Češka, taťka z Ghany. Narodil jsem se v Ghaně, kde naši 
žili, ale ještě když mi bylo šest, vrátili jsme se všichni do Čech, do Náchoda. Odtud je 
do Dobrušky blízko. Ale ještě předtím, vlastně hned po škole, jsem pracoval v Praze, 
zkoušel jsem to i v Kanadě, ale vazby na rodinu a Česko mě přivedly zpět. Přece jen, 
když máte v Česku přátele a rodinu, je Kanada opravdu hodně daleko. A to my jsme 
byli ve Vancouveru, což je úplný západ, takže to byla fakt dálka.

A Proteco?
Na marketing jsem už narážel při svých prvních štacích v Praze i v Kanadě. Ale až když 
jsem se vrátil, rozhodl jsem se marketingu věnovat stoprocentně. Prošel jsem jako 
marketingový specialista asi dvěma firmami, když jsem někde objevil inzerát Proteco, 
že rozjíždějí e ‑shop a hledají posilu do marketingu na seniorní pozici. V té fázi jsem se 
již v marketingu cítil celkem jistý, a tak jsem do toho před necelými čtyřmi lety šel.

Ale jestli se nemýlím, jste dnes výkonný ředitel společnosti…
To se tak někdy stane. Původní provozní ředitel odcházel a Libor Knap s Pěvou Holan‑
covou, majitelé, se rozhodli, že to se mnou zkusí ještě o patro výš, že si mě vychovají 
jako ředitele.

To jste naskočil do dost hektické doby, pandemie v plné síle…
Právě v tom mi asi marketingové zkušenosti přišly dost vhod, protože my jsme za ty tři 
roky vlastně změnili celou firmu. E ‑shop se připravoval, ale pandemické restrikce a za‑
vřené obchody to vystřelily úplně na jinou úroveň. Před covidem bylo Proteco silnou 
značkou pro B2B, ten segment dělal drtivou většinu obratu, našimi zákazníky byly vel‑
koobchody, obchody… Dnes máme už více než padesát procent obchodu u koncových 
zákazníků. A to je úplně jiná práce, úplně jiný sortiment, úplně jiný marketing i obchod.

A může za to covid?
Když budu poctivý, tak může. Víte, když něco děláte dvacet třicet let a funguje to, tak 
moc nemáte důvod to měnit. Za covidu to fungovat přestalo, náš byznys se zastavil. 
Ale majitelé nečekali, až se pandemie přežene. Hledali jsme cesty a ten vznikající e ‑shop 
byl příležitostí. Složitá doba nás naučila věřit si, že dokážeme prodávat i jinak.
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Před pandemií nastoupilo Proteco velkou 
slovenskou ofenzívu…
Vím, kam směřujete. Ano, slovenskou pobočku jako 
takovou jsme zrušili, ale obchody na Slovensku rostou. 
Prostě jsme si spočítali, že s ohledem na kvalitu i cenu 
je výhodnější platit dopravu než držet pobočku, sklady, 
kanceláře, lidi. Slovensko je blízko a dokážeme ho 
obsluhovat z Česka.

A nějaké jiné zahraničí? Třeba příhraničí v Polsku, 
Rakousku, Německu, Maďarsku?
Paradoxně ani ne tak příhraniční, jako vzdálenější 
destinace, něco dodáváme do Británie, Rumunska, 
Bulharska… Ale to je jiný model, větší zákazníci, velko‑
obchody, které si to vezmou na triko včetně reklamací 
a servisu. A objednávají spíš drobné zboží, ne stroje. 
Do některých zahraničních destinací nás trochu tlačí 
partneři ze segmentu marketplace, ale neprodáváme 
kávu. Například u kompresorů je vždycky potřeba 
nějaká údržba. Pokud chceme dodávat někam na 
koncový trh, chceme si udržet celý proces pod kon‑
trolou stejně jako v Česku. A to by bylo asi nákladné 
a ohromně složité. Takže zatím na nějakou zásadní 
zahraniční expanzi nemyslíme.

Ale plány do budoucna určitě máte…
Máme, ale konkurence se dívá, tak nic konkrétního 
prozrazovat nebudu. Prostor pro růst je vždycky, říkám 
já. Ale naše strategie je poměrně konzervativní, jsme 
byznys budovaný třicet let a chceme tu být i za dalších 
třicet let, takže žádné velké úlety nečekejte, ten 
největší máme za sebou. A teď už by to měla být cesta 
krok za krokem.  

Kamenný obchod, zvláště ten se speciálními, technologicky třeba pokročilými 
a složitějšími produkty, může ale nabízet expertní poradenství, které e ‑shop 
zase moc neumí…
Určitě na to má lepší podmínky, když má zákazníka tváří v tvář. Ale nemylte se, my to 
umíme také. A nejen umíme, my to děláme. Na e ‑shopu funguje chat i technik na te‑
lefonu. U sortimentu, který zahrnuje i poměrně složitou zahradní a stavební techniku, 
přístroje, si to bez toho neumím představit. Musíte nabídnout službu. Ona je to i obra‑
na proti reklamacím. To je zrovna oblast, která se u B2C sektoru od toho B2B byznysu 
zásadně liší. Museli jsme si zvykat na to, že nám někdo vrací sekačku, a přitom jediná 
závada je, že tam má starý benzín.

To se stává?
Divil byste se, jak vysoké je procento bagatelních reklamací. A protože my máme při 
nákupech nad sto euro dopravu zdarma, dělají vám takové reklamace dost vysoké 
náklady. Takže dokonalé poradenství je nejlepší obrana a je vlastně nutností. A taky 
edukace. U nových sekaček máme třeba na horní straně krabice velkými písmeny 
napsáno: Před prvním použitím dolijte olej. Takové věci se učíme za pochodu. Protože 
i svoz máme zdarma, a když vám vezou na reklamaci sekačku z východního Sloven‑
ska, není to levné.

Když už jsme u reklamací, jak řešíte servis?
Všechno si děláme sami v Podbřezí. Ale momentálně stavíme u Dobrušky novou halu 
a tam budeme celé servisní oddělení přesouvat.

Vyplatí se to, servis in house?
Trváme na tom, že chceme nabízet certifikovaný servis, nejsou to stroje za pár stovek. 
A ohlídat certifikace na bázi smluvních vztahů s privátními servisy není úplně snadné. 
Chceme mít kvůli kvalitě servis pod kontrolou.

Ale pro zákazníka to není úplně komfortní…
To si nemyslím, právě naopak. Máme logistiku nastavenou na svozovou službu, zákazník 
si řekne, kdy a odkud chce stroj odvézt do servisu, a o víc se nestará. Myslím, že je to 
o dost jednodušší, než když má sám stroj naložit a odvézt třicet kilometrů do servisu.

DAVID SARPONG 
MOŽNÁ ŘEDITELE NA 
PRVNÍ POHLED PŘÍLIŠ 

NEPŘIPOMÍNÁ. NA 
VSTUPU SPOLEČNOSTI 

DO B2C SEGMENTU 
MÁ ALE ZNAČNÝ 

PODÍL
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Jedno úsloví říká, že špatné časy plodí 
silné muže, kteří dělají ze špatných 
časů dobré. Bohužel, platí i ta druhá 
polovina, že dobré časy plodí slabé 
muže a ti z dobrých časů dělají ty 
špatné. My žijeme v době slabých 
mužů. A hledáme cestu k lepším 
časům. Podle mne tu cestu nemusíme 
hledat, protože ji známe – je to cesta 
vzdělání, sportu a morálních hodnot. 
Stačí po ní jen jít. Je zvláštní, že se 
to musí učit národ, který měl Gutha-
Jarkovského a Komenského. My ve 
Fosfě se o takovou cestu snažíme – 
podporujeme vzdělání i sport dětí 
a mládeže. Chceme ukázat, že ta cesta 
skutečně existuje a že má smysl.

NEPOKUSIT SE  
JE NEJHORŠÍ VARIANTA

Je otázkou, proč stejnou cestou nejde stát. Ale 
odpověď na tu otázku není zase tak složitá – 
školství je logicky odrazem prostředí a systému, 

v němž se nachází. Kdosi rozhodl, že vytvoří znalostní 
společnost, což zní dobře. Jen zůstal nepochopen 
rozdíl mezi informační společností a znalostní společ-
ností. Rozdíl, který pojmenoval již Einstein. Důsledkem 
je, že my jsme si definovali, kolik procent lidí má mít 
vysokoškolské vzdělání, protože jsme si namalovali 
rovnítko mezi kvantitu a kvalitu. Ale vysokoškolský 
přece neznamená chytřejší. Znalost je schopnost opa-
kovat akci nebo provádět určité činnosti opakovaně, 
se stejnou kvalitou a stejným způsobem. A to je to, co 
dnes chybí.

Inflace hodnot
Stěžujeme si na inflaci finanční, ale nevnímáme, že inflační je celá společnost. Inflaci 
podléhá vzdělání i tradiční hodnoty. Problém je v tom, že jako společnost tápeme. 
To je vlastně odrazem inflace hodnot, zániku evropské civilizace, jejího významu. 
A bohužel, školství, které by nám v hledání cesty mohlo a mělo pomoci, tu moc ve 
skutečnosti nemá. Všude dnes slyšíme, že se jako země budeme věnovat robotizaci 
a digitalizaci. Alespoň tak to často zní z úst vládních představitelů. Nevím, kdo z nich 
ví, co to ve skutečnosti znamená, ale vím, že rozhodně nevytváříme žádné podmínky 
a prostor pro to, aby se tak skutečně stalo. A to považuji za problém – nemůžete se 
přece stát dobrým pianistou jen proto, že bude někdo říkat, že je to správné. Když 
chcete být dobrým pianistou, musíte začít hrát na piano, musíte mít dobré piano 
a dobrého učitele, který ví, co, jak a proč vás učí. Co, proč a jak! To je zcela zásadní. 
A dobrým učitelem může být jenom ten, kdo opravdu ví a umí. Je přece velice ne-
pravděpodobné, že vás naučí vařit špatný kuchař. Přesto se to ve školách běžně děje. 

   Ivan Baťka, generální ředitel 
a majitel společnosti Fosfa

   Marek Malůšek
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Ano, asi vzbudím nevoli, ale ta situace je tak špatná, že 
svého syna ani nechci poslat na vysokou školu. Protože 
ho mám rád. Ale nechci být černobílý – samozřejmě 
jsou i skvělí učitelé. Pouze je potřeba najít je a dát jim 
prostor. Nechat je věci dělat dobře.

Pokusit se něco udělat
Pokud chceme kvalitní školství, mělo by být limitované 
a náročné. Měli bychom si konečně uvědomit, že kdo 
nemá vysokou školu, není méněcenný. Dobrý farmář je 
častokrát chytřejší než akademik, protože ví, jak příroda 
funguje a co musí udělat pro to, aby se dobře postaral 
o své hospodářství. Ví také, že příroda není naplánovaná, 
že je nepředvídatelná a musí se k ní přistupovat s poko-
rou, tvrdou prací, každodenní péčí a velkým respektem. 
S uvědoměním, že je silnější, než jsme my. A to si myslím, 
že ve školách zásadně chybí. Je to také důvod, proč jsme 
se rozhodli jít svou cestou a pokusili jsme se něco udělat. 
Nemá přece smysl kritizovat, vykládat, psát petice, vést 
nekonečné diskuze o ničem. Baťa vždycky říkal, a po-
chopil jsem to i na vlastní zkušenosti, že když má člověk 
problém, má jít za moudrými akademiky a oni rádi vy-
světlí, proč to nebo ono nejde. S tím poznáním si pak lze 
vyhrnout rukávy a pokusit se to udělat. A to já chci, spolu 
s podobně naladěnými lidmi ve školách, na univerzitě 
a u nás ve Fosfě – pokusit se realizovat to, o čem jiní říkají, 
že to nejde. A jdeme do toho s vědomím, že se možná 
ukáže, že to opravdu nejde. Ale nepokusit se a smířit se už 
dopředu s tím, že to nejde, to je mnohem horší varianta.

I škola je služba
Současná úroveň školství, a nejen školství, je dána do 
značné míry tím, že se někdo rozhodl naplňovat kvóty 
namísto cílů. Pokud není cílem služba, o které vždy mluvil 
Baťa, v tomto případě služba dětem, budoucnosti a vlast-
ně i společnosti, státu, obci, tak to vždy bude končit špat-
ně. Když je běžné, že ředitel přijme učitele, o kterém není 
přesvědčen, ale nikoho lepšího sehnat nemůže, nečekej-
me kvalitní službu. To je přece děsivý kompromis. Tohle 
kdybych udělal ve firmě, tak dnes nemůžeme podporovat 
ani sport ani vzdělávání, nemohli bychom financovat 
projekty Fosfa Sport ani Fosfa Edu. Ani v nejtěžších do-
bách jsem tyhle typy kompromisů nedělal a nikdy je dělat 
nebudu. Protože to je ona teorie košíku s jablky, která jsou 
zdravá, jen jedno je shnilé. Ale to jedno jediné vždy vyhra-
je nad těmi ostatními zdravými. Pokud nemáme odvahu 
hned na začátku odstranit to hnijící, prohráváme.
A má to ještě jeden rozměr – jak hodnotit školu? Myslím, 
že je to podobné jako v podnikání. My jako Fosfa máme 
nějak nastavenou kulturu, ale bylo by vysoce arogantní 
a nekorektní, kdybychom řekli, že to je jediná správná 
kultura. Je spousta společností, které mají úplně jinou 
kulturu a jsou mnohem úspěšnější než my. To je důkaz, 
že nemusíme a ani nemůžeme dělat všichni všechno 
stejně. A my jako společnost děláme pravý opak. Tlačíme 
na to, aby se všechno stejně dělalo. Když někdo začne 
věci dělat jinak, tak ho vyřízneme. Místo toho, abychom 
mu dali prostor a oslavovali tu jinakost, tak se jí bojíme.

Cesta je věcí volby 
Někdo hraje okresní přebor, pro zábavu, po zápase jde s kamarády na pivko nebo vy-
blbnout se s dětmi, grilovat… Má to správně. Stejně správně to má ale i ten, kdo hraje 
Champions League. Jen má úplně jiné nároky. A diváci od něj také něco jiného čekají. 
Ale jsou diváci, co chodí i na ten svůj okresní přebor. Nelze proto hodnotit, zda správ-
ně je to nebo ono. Je to přece věc osobní volby. Stejně by to snad mohlo být i s těmi 
školami. Jestli je pro někoho důležitý titul a je mu jedno, že se nic nenaučí, prosím. Já 
to považuji za chybu, ale to je můj názor. Jen bychom si měli uvědomit, že nepotřebu-
jeme a nepřipravujeme jen typy pro okresní přebor. Pro Champions League jsou nutné 
jiné návyky a ty musíte získávat od dětství. Mám opravdu upřímnou radost, když děti, 
které v rámci projektu Fosfa Sport byly letos v létě v Paříži na olympiádě, nahlas řek-
nou, že jednou chtějí reprezentovat Českou republiku, chtějí to dotáhnout až na tu 
olympiádu a jejich snem je přivézt medaili. To je přece úžasné, vidět, že se pro takový 
cíl umějí rozhodnout a nadchnout. To musíme nejen podporovat, to musíme v dětech 
objevovat a probouzet.

Na čem můžeme stavět
Bohužel, problémem dnešní společnosti je to, že měřítkem kvality a úspěchu jsou 
peníze. To je přece velký omyl. Vkrádá se i do vzdělání. Cílem je vydělat. A školy ne-
mají odvahu se od toho systému odlišit. Možná ani nemohou. Protože když nebudou 
součástí systému, budou mít problém svou službu ufinancovat. Jistě, mohou se najít 
podnikatelé a firmy, kteří je podpoří, ale bude to velice výjimečné. Proto mám rád 
sousloví Umění výjimečnosti. Proto investujeme do projektu Fosfa Edu, který možná 
nabírá větší obrátky, než jsem sám čekal. Dnes jsme propojili střední školu s univer-
zitou, ale víme, že musíme jít ještě dál, do základní školy a dokonce do mateřské. 
Protože platí princip Garbage In, Garbage Out. Všechny procesy fungují stejně – po-
kud máte nekvalitní vstup, tak ani s nejlepšími lidmi a nejlepšími nástroji nevytvoříte 
špičkový výstup. Jedinou cestou proto podle mne je začít vysvětlovat a prezentovat 
hodnoty co nejdříve, vést k touze po vzdělání a ke sportu děti co nejmenší. Aby 
získaly správné návyky, na kterých potom můžeme stavět. To jsme nevymysleli my, 
to vymysleli už před staletími lidé mnohem chytřejší. Je potřeba pouze oprášit to, co 
dobře fungovalo a nevymýšlet za každou cenu něco nového.
Začínal jsem úslovím a úslovím i skončím. Nevím, kdo to řekl, ale je to krutě smutně 
pravdivé: Amerika něco vymyslí, Čína to vyrobí a Evropa to zreguluje. My se vlastně 
netěšíme na to, abychom něco vytvořili. My se těšíme na to, abychom mohli regulo-
vat věci, kterým nerozumíme. Změňme to!  

A TO JÁ CHCI, SPOLU S PODOBNĚ 
NALADĚNÝMI LIDMI VE ŠKOLÁCH, NA 

UNIVERZITĚ A U NÁS VE FOSFĚ – POKUSIT 
SE REALIZOVAT TO, O ČEM JINÍ ŘÍKAJÍ, ŽE 

TO NEJDE. A JDEME DO TOHO S VĚDOMÍM, 
ŽE SE MOŽNÁ UKÁŽE, ŽE TO OPRAVDU 
NEJDE. ALE NEPOKUSIT SE A SMÍŘIT SE 

UŽ DOPŘEDU S TÍM, ŽE TO NEJDE, TO JE 
MNOHEM HORŠÍ VARIANTA.
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Podle firem bývají přicházející legislativní pravidla často zbytečně složitá a nebý-
vá zcela zřejmé, jak se aplikují nebo jaký budou mít potenciální dopad. Zatímco 
proces přijetí zákonů se mnohdy prodlužuje a odkládá, na seznámení s finální 

verzí nemívají firmy dostatek času. Podle našeho průzkumu i z těchto důvodů vnímá 
regulace pětkrát více firem jako nejvyšší riziko pro byznys oproti loňsku. Konkrétně 
v České republice je jedním z důvodů negativního náhledu firem na přicházející regu-
lace svérázný tuzemský přístup k přijímání legislativy Evropské unie. Problémem je, 
že evropské regulace se do našeho práva aplikují často s výraznými změnami, které 
jsou komplikovanější a firmy ve většině případů zatěžují ještě více. Příkladem budiž 
Zákon o dorovnávacích daních, který dopadne u nás na několik tisíc firem. Navíc se 
evropské směrnice v Česku naplňují často těsně před uplynutím termínu, dokdy jsme 
se je zavázali přijmout, případně i po něm. Podnikatelský sektor následně dostane jen 
minimum času na to, novým požadavkům vyhovět. To vše se děje přesto, že bylo roky 
jasné, že regulace přijde, jen ne v jaké podobě a s jakými úpravami.

Pro firmy je zásadní stabilita, ta Česku chybí
Překotné změny jsou tím, co trápí nejen samotné firmy, ale odrazuje i investory. Ne-
stabilní situaci v České republice lze ilustrovat i na národní legislativě třeba na otázce 
daní, jelikož loňský rok byl pro daňové zákony v České republice opět bouřlivý. Pokud 
se podíváme například na zákon o daních z příjmů, zjistíme, že během roku došlo ke 
čtyřem různým novelizacím. Obdobně je tomu u zákona o dani z přidané hodnoty 
(DPH), který byl aktualizován dokonce pětkrát. Taková frekvence změn významně 
ztěžuje podnikatelům a firmám jejich podnikání a také významně snižuje atraktivitu 
České republiky pro investory a jejich investice.
Kdo očekává, že by mohlo dojít ke stabilizaci daňových norem, je na omylu. Příkladem 
může být připravovaná rozsáhlá novelizace „nového“ zákona o dani z přidané hodnoty, 

  Jiří Nekovář, BDO         Shutterstock.com

PERSONÁLNÍ  
POSILY V BDO
V září 2024 tým BDO posílila Petra Pospíšilová, 
stávající prezidentka Komory daňových poradců 
DP ČR. Následovala tak krok autora tohoto článku, 
shodou okolností bývalého prezidenta Komory.

FIRMY SE DOSTALY NA HRANU 
TOHO, CO LZE SNÁŠET

UŽ DOST BYLO 
REGULACÍ!
Firmy si stěžují nejen na objem přicházejících 
regulací, jako ještě zásadnější vnímají jejich zbrklost, 
nepředvídatelnost a nedostatek času na to jim 
vyhovět. Zatímco vloni vnímaly regulace až jako 
čtrnácté riziko pro byznys, dnes je umisťují hned 
na první příčku.

která by měla platit od 1. ledna 2025. Některé zákony 
platí rok dva, pak se znovu upraví. Další komplexní úpra-
vou, která pro firmy byla poměrně zmatečná, byl vládní 
konsolidační balíček. Ten zahrnoval například změnu 
ohledně vyplácení zaměstnaneckých benefitů, která 
ovšem byla natolik nepřehledná, že vyžadovala následně 
zpracovat metodickou informaci Generálního finančního 
ředitelství o délce jednatřiceti stran. Zákonodárci nicmé-
ně již schválili další změnu, která je účinná od počátku 
července a benefity reviduje. Konsolidační balíček mimo-

30

FENOMÉN



chodem zavedl také finanční strop na nákup osobního služebního vozu tak, že je možné 
jako daňově uznatelný náklad započíst maximálně dva miliony korun. I to se však brzy 
má změnit. Po třech letech toto opatření má být zrušeno a od roku 2027 by mělo být 
opět umožněno nárokovat plný odpočet daně u „luxusních“ vozidel. Tolik o konzistenci.

Další změny se týkají účetnictví, kybernetických 
hrozeb a emisí
Na firmy se valí i další legislativa, zcela zásadní význam bude mít například nový 
zákon o účetnictví. Na ten čekají podnikatelé již 34 let, jelikož má nahradit stávající 
stařičký zákon z roku 1991. Ministerstvo financí zveřejnilo dlouho očekávaný návrh po-
čátkem roku bohužel v takovém stavu, že Legislativní rada vlády doporučila přerušení 
legislativního procesu do doby, než bude předložen doprovodný zákon spolu s ne-
zbytnými vyhláškami. Zatímco se počítalo s jeho účinností od počátku roku 2025, již 
nyní je jasné, že se přijetí ještě protáhne a zákon budeme mít nejdříve až v roce 2026.
Největším problémem však bude doprovodný zákon týkající se daní. Předložený 
návrh je velmi nesrozumitelný, a navíc zcela zásadně vstupuje do podnikání fyzických 
osob, které neúčtují. Dokonce se navrhuje výrazné omezení osvobození příjmů fyzic-
kých osob u majetku, který je někdy pronajímán. Zásadní dopad na firmy bude mít 
dále ESG, zejména vykazování a snižování emisí, a dlouho připravovaný nový zákon 
o kybernetické bezpečnosti, který určí, jak se firmy budou muset chránit v digitálním 
prostředí. Minimálně některé z nich budou mít dle předpokladů na firmy ještě větší 
dopad než v minulosti hojně diskutované GDPR. Se vším, co se na firmy chystá, lze 
očekávat jejich ještě kritičtější náhled na přicházející regulace.
ESG míří na udržitelnost vůči životnímu prostředí, vlády by ale měly dbát také na 
to, aby samotné podnikání bylo udržitelné – aby mělo budoucnost. Zatím ho spíše 
svazují do kozelce.  

KLÍČOVÁ ZJIŠTĚNÍ 
STUDIE BDO 
GLOBAL RISK 
LANDSCAPE 2024
Studie zkoumá, jak se mění rizikové prostředí 
pro podniky po celém světě. Zdůrazňuje potřebu 
organizací přijmout antifragilní přístup, což 
znamená hledat příležitosti v rizicích a využívat 
je k získání konkurenční výhody. Klíčová zjištění 
pro rok 2024 jsou následující:

REGULAČNÍ RIZIKA
Nejvýznamnější změnou je prudký nárůst 
obav z regulačních rizik. V roce 2024 je jako 
hlavní riziko uvedlo 37 % respondentů, což je 
výrazný nárůst oproti 7 % v roce 2023. Tento 
nárůst je pravděpodobně způsoben rychlým 
technologickým pokrokem a zvýšeným důrazem 
na ESG (environmentální, sociální a správní 
faktory), které mají silný regulační prvek.

TECHNOLOGICKÉ ZMĚNY A VÝVOJ
Tato rizika se v roce 2024 také výrazně posunula 
na seznamu priorit. V roce 2023 je jako významné 
riziko zmínila pouze 4 % respondentů, zatímco 
v roce 2024 to bylo 23 %. CEO se obávají zejména 
rychlosti technologických změn.

RIZIKA V DODAVATELSKÉM ŘETĚZCI
Ta se posunula na druhé místo v žebříčku, což 
zdůrazňuje trvalou zranitelnost globálních 
dodavatelských řetězců, která byla odhalena 
během pandemie covidu-19. Tento posun 
je způsoben incidenty jako útoky na lodě 
v Adenském zálivu, které narušují globální 
logistiku.

GEOPOLITICKÉ NAPĚTÍ
Tato rizika jsou nyní na třetím místě. Zvyšující se 
napětí je spojeno s probíhající válkou na Ukrajině 
a konflikty na Blízkém východě.

KYBERNETICKÁ RIZIKA
V roce 2023 byla na druhém místě, nyní klesnula 
na páté. Tento pokles může být způsoben tím, 
že se podniky lépe připravují na kybernetické 
útoky, nebo jim věnují méně pozornosti ve 
srovnání s jinými vzrůstajícími riziky.

ENVIRONMENTÁLNÍ RIZIKA
Ta zaznamenala největší pokles, z významného 
rizika v roce 2023 na deváté místo v roce 2024. 
Tento pokles může odrážet změny v prioritách 
podniků v kontextu dalších naléhavějších rizik.
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manažerské, obchodní, politické, umělecké kariéře či jiné činnosti dosáhly skutečně 
mimořádných úspěchů a při své každodenní náročné práci si zároveň zachovaly svoji 
půvabnou ženskost. Naproti tomu titul Gentleman Pro vyzdvihuje zralost a zásluhy 
svých kandidátů, které během celého svého nejen profesionálního života nasbírali.

29. ročník letos vyvrcholí 6. prosince dopolední konferencí Klíčové faktory úspěchu, 
program i mluvčí jsou prezentováni v přiložené pozvánce nebo na www.comenius.cz. 
Samotné ceremoniální vyhlášení všech výsledků proběhne tentýž večer ve Smetano-
vě síni secesního Obecního domu v centru Prahy. Tento bezpochyby výjimečný den 
bude zakončen slavnostní recepcí, která skýtá řadu příležitostí navázat nové přátel-
ské i obchodní vztahy v této mimořádné atmosféře, umocněné kouzlem překrásných 
prostor secesního skvostu, kterým Obecní dům opravdu je. Jak říká prezident pořáda-
jící společnosti Comenius Karel Muzikář: „Stále platí, že nejlepší je být nejlepší.“

Konference i galavečer mají svou stanovenou maximální kapacitu účastníků a ve 
Smetanově síni je nezbytný striktní zasedací pořádek, a proto toto srdečné pozvání 
k účasti je omezeno dle přísloví „kdo dřív přijde, ten dřív mele“.

Na závěr je potřeba zmínit specifický přístup k této akci, kterým je maximální snaha, 
aby pánové byli večer oblečeni ve smokingu, protože úroveň oblečení přítomných 
dam je vždy na úrovni „black tie“ a dělá akci na první pohled tak mimořádnou, jak si 
zaslouží.  

 Comenius         archiv Comenius

Blíží se konec roku a s ním i tradiční prestižní anketa Českých 100 Nejlepších,
kterou letos již podevětadvacáté pořádá panevropská společnost Comenius. 
Slavnostní vyhlášení proběhne 6. prosince v Obecním domě v Praze.
Zúčastnit se mohou i čtenáři magazínu Be the Best – přílohou tohoto čísla 
jsou pozvánky / přihlášky na celý den „D“ Českých 100 Nejlepších.

ČESKÝCH 100 NEJLEPŠÍCH 2024

Pro vyhodnocení soutěže byly použity pouze 
správně vyplněné dotazníky, které dorazily do 
sídla společnosti Comenius nejpozději 1. listo-

padu. Proto ta prostřednictvím celonárodní ankety 
rozeslala přes 30 000 dotazníků respondentům ze své 
databáze. Mezi ně patří nejen představitelé státní sprá-
vy a manažeři soukromých firem, ale i čtenáři časopisu 
Be the Best.
Každý vyplněný dotazník vždy výrazně podpoří 
objektivitu a vypovídací schopnost ankety Českých 
100 Nejlepších a my vám za tuto podporu v podobě 
hlasování děkujeme. Počet dosažených nominací je 
totiž nejdůležitějším měřítkem pro konečné umístění 
jednotlivých firem v žebříčku.

Soutěž však nekončí pouze u žebříčku. Naopak se 
snaží zviditelnit i několik desítek dalších společností/
institucí z širokého spektra ekonomických aktivit, a to 
umístěním v jedné z oborových kategorií soutěže. 
Další nedílnou částí Českých 100 Nejlepších je také 
udílení titulů Lady Pro a Gentleman Pro. Čestný titul 
Lady Pro náleží výjimečným ženám, které ve své 
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NA HROZBY NESMÍME ZAPOMÍNAT
Jana Černochová | MO ČR & Jiří Hynek | AOBP ČR

FÉNIX ČESKÉHO LETECTVÍ
Jiří Protiva | LOM PRAHA

PATŘÍME MEZI VELMOCI
Viktor Sotona | AERO VODOCHODY

LETECKÝ PRŮMYSL UDRŽÍ JEN KVALITNÍ ŠKOLY
Adam Liška | AERO VODOCHODY

ZAŽÍT NĚCO ÚŽASNÉHO
Od prvních zájezdů ESO travel do Thajska 
uplynulo již 30 let a dnes pořádáme výpravy 
doslova do celého světa. Ať už si vyberete 
jakýkoliv kontinent, vždy se o vás postaráme
s maximální péčí. Je jen na vás, zda se vydáte 
poznávat historii, moderní megalopole či přírodní 
krásy naší planety. Během poznávacích okruhů
i speciálních cest soukromým letadlem můžete 
navštívit třeba ikonické incké sídlo Machu  
Picchu v Peru.

WWW.ESOTRAVEL.CZ
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Asi většina z nás vnímá v kontextu zvyšujícího se geopolitického 
napětí v několika osách rostoucí význam národní bezpečnosti, a tedy 
i bezpečnostního a obranného průmyslu. Kde vy sama vidíte největší hrozby? 
Je to militantní Rusko, ultraortodoxní islám, čínská rozpínavost či potřeba USA 
soustředit se více na domácí než světové dění?
JČ: Největší hrozbou pro Evropu je jednoznačně Rusko. Imperiální ambice Vladimi-
ra Putina nemají limity, a pokud mu to jako kolektivní Západ dovolíme, nebude se 
v budoucnu zdráhat nás ohrožovat a klidně se snažit vzít zpět regiony bývalého vý-
chodního bloku, včetně nás. To nesmíme v žádném případě dopustit. Proto se Česká 

  Petr Karban
   archiv MO ČR, archiv AOBP ČR 

a Shutterstock.com

NA HROZBY 
NESMÍME 
ZAPOMÍNAT
Dlouhá desetiletí jsme žili s pocitem, že bezpečnost a mír jsou samozřejmostí. Události 
posledních let nás vracejí zpátky na zem. A upozorňují, že pro vlastní bezpečnost 
toho budeme muset udělat mnohem více, než jsme si mysleli v době, kdy jsme 
zrušili povinnou základní vojenskou službu. Obranný a bezpečnostní průmysl má 
v české ekonomice pevné místo. O tom všem s ministryní obrany Janou Černochovou 
a prezidentem Asociace obranného a bezpečnostního průmyslu Jiřím Hynkem.
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republika připravuje na všechny možné scénáře. Neznamená to ale, že ostatní hrozby, 
jako jsou terorismus, migrace a další, přestaly existovat. I na ně nesmíme zapomínat 
a připravovat se na ně. Důležitým krokem, který jsme pro zvýšení obranyschopnosti 
naší země učinili, je nastartování modernizace armády a prosazení zákona o financo-
vání obrany, který garantuje minimální výdaje na obranu ve výši dvou procent HDP 
a umožňuje stabilní a transparentní financování velkých akvizic i v budoucnu. Zvýší 
se tím nejenom naše obranyschopnost, ale dojde tím i k rozvoji obranného průmyslu. 
Dlouhé vybírání mírové dividendy budeme ale ještě dlouho dohánět.
JH: V této otázce jsou popsány všechny vnější hrozby, které ohrožují nejen naši ná-
rodní bezpečnost, ale i budoucnost evropské civilizace.
Rusko přešlo víceméně na válečnou ekonomiku, což je hrozba nejen pro Ukrajinu. 
Nadarmo se neříká, že s jídlem roste chuť. A když Rusko bude mít velkou a dobře 
vyzbrojenou armádu s válečnými zkušenostmi, silný průmysl a mediálně zpracované 
obyvatele, tak to nebude věštit nic dobrého pro evropské země.
Nebezpečí ultraortodoxního islámu spočívá v jeho infiltraci do západních zemí. 
A dá se očekávat, že s rostoucí populací jeho vyznavačů bude evropskou civilizaci 
ohrožovat zevnitř. Kriminalita a terorismus a neschopnost demokraticky zvolených 
vlád tento problém řešit, může vést k nástupu autokracií či směřovat k občanským 
nepokojům.

Čína za poslední desetiletí významně posílila nejen 
ekonomicky, ale i svým vlivem. Ovládá velkou část 
těžby strategických surovin a začíná být dominantní 
i v oblasti výzkumu a vývoje.
USA se opravdu budou více zajímat o řešení situace 
doma či v oblasti Asie a problémy Evropy ponechají 
k řešení Evropanům. Je tak trochu smutné, že evropské 
země se téměř osmdesát let po druhé světové válce 
spoléhají na to, že za ně bude někdo jiný tahat horké 
kaštany z ohně.
Tím největším nebezpečím pro naši budoucnost nejsou 
vnější hrozby, ale ohrožení zevnitř. Evropští politici 
nejsou ochotni si toto všechno připustit a konečně 
začít dělat něco pro bezpečnost a prosperitu. Místo 
toho dlouhodobě prosazují green deal, elektromobilitu, 
společenskou zodpovědnost firem, alternativní pohlaví 
a spoustu dalších zbytečných věcí. Dnes je evropský 
průmysl z hlediska surovinových potřeb závislý z více 
než 90 % na dovozech, a to především z Číny. Solární 
panely pro výrobu zelené energie jsou veskrze od 
čínských výrobců. Evropští výrobci léků se bez dovozu 
účinných látek z Číny naprosto neobejdou. Evropská 
agentura pro pohraniční a pobřežní stát není schopna 
zabezpečit nepropustnost vnějších hranic EU. Když 
se k tomu přidá politické ignorování bezpečnostních 
hrozeb, plynoucích z neřízeného přílivu migrantů do 
zemí EU, pak to ohrožuje nás všechny. A do obranných 
rozpočtů evropských zemí již dlouho nejdou potřebné 
prostředky nutné pro jejich obranu. Toto vše je potřeba 
změnit velmi rychle.

A kde ty hrozby vidíte, pokud jde o charakter – 
hrozí spíše izolované extremistické fyzické útoky, 
otevřený vojenský konflikt nebo bude hrát prim 
hybridní válka, respektive informační?
JH: Největší hrozbou je vždy to, na co jsme nejméně 
připraveni. Stát, který dlouhodobě ignoruje vlastní 
obranu, si koleduje o ztrátu své samostatnosti. Hrozba 
otevřeného válečného konfliktu se v žádném případě 
nesmí podcenit. První světová válka začala lokálním 
vojenským konfliktem, který měl trvat týdny, maximál-
ně měsíce, a nakonec to byl světový masakr. Jestliže 
na teroristický útok střelnými zbraněmi úřady reagují 
tím, že začnou omezovat přístup ke zbraním pořád-
kumilovným občanům, pak přijde další teroristický 
útok mnohem silnější. Protože každý gauner začne být 
mnohem odvážnější, když ví, že jeho oběti se nebudou 
mít čím bránit. Nelze podceňovat žádné bezpečnostní 
hrozby. A když se něco stane, pak se musí rychle, ade-
kvátně, a hlavně správně reagovat. Co se týká hybridní 
války, která má v sobě obsaženu válku informační, tak 
to je kapitola sama pro sebe. Ale vždy to bude pouze 
doprovodný jev, který doprovází každou krizi.

Letectvo by mělo 
být chloubou české 
armády
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násobně větší než jiné obory. Nedostatek pracov-
ních sil neumožňuje navýšit výrobu. Na trhu práce je 
nedostatek absolventů kvalitních technicky či přírodo-
vědně orientovaných vysokých škol, což limituje vývoj 
a inovace. A závislost na dovozech surovin a vstupních 
materiálů je podstatně vyšší, než bychom si přáli. 
V neposlední řadě se stále nedaří přesvědčit bankovní 
sektor, aby k obrannému průmyslu přistupoval stejně 
jako k jakémukoliv jinému oboru. Toto vše, co jsem 
vyjmenoval, nemůže změnit obranný a bezpečnostní 
sektor, ale je to úkol pro vládu a politiky. My v tomto 
můžeme být jenom dobrými rádci.

Kde vidíte největší dluhy?
JH: Dluhy a nedostatky vidím téměř ve všech ob-
lastech. S jejich nápravou je potřeba začít rychle, 
a hlavně se opírat o schopnosti a možnosti domácích 
výrobců. Z každé vydané koruny za pořízení českého 
vojenského materiálu se státu vrátí 45 % zpět během 
jednoho roku. Při nákupu vybavení ze zahraničí se do 
státního rozpočtu nevrátí téměř nic. A ekonomická 
prosperita státu je základním předpokladem jeho 
obranyschopnosti.

Spolupráce armády a privátního sektoru vždy 
byla motorem technologického vývoje, jehož 
výsledky nacházejí často významné uplatnění 
a zhodnocení i v civilním sektoru, v běžném 
komerčním prostředí. Příkladem jsou typicky 
Izrael, Velká Británie i USA. Umí naše armáda 

Jak je český obranný a bezpečnostní sektor na zmíněné hrozby připraven,  
kde a jak případně potřebuje posílit?
JČ: Náš obranný průmysl je postaven na pevných základech. Důkazem například je, 
že se zařadil mezi významné dodavatele vojenského materiálu pro bránící se Ukrajinu 
a já jim ještě jednou děkuji za pomoc, kterou poskytují. I díky jejich práci a rozšiřová-
ní výroby se daří Ukrajině už více než dva roky bránit Putinově agresi. Válka ovšem 
upozornila na jednu slabinu. České zbrojařské firmy totiž měly problém získat napří-
klad úvěr od soukromých bank, zpravidla těch zahraničních. To bránilo v navyšování 
investic a výrobních kapacit u těchto společností. Potíže se ale vyskytovaly také při 
zakládání účtů v bankách nebo běžných platbách do zahraničí. A nejedná se přitom 
jen o ty velké společnosti, zasahují i ty střední a nejmenší podnikatele v této oblasti.
Této problematice se věnuji dlouhodobě a má doslova evropský rozměr, a proto jsem 
také téma otevřela v rámci českého předsednictví v EU a opakovaně i při jednáních 
na setkání evropských ministrů obrany. Iniciovala jsem také jednání mezi obranným 
průmyslem a Českou bankovní asociací, díky kterým dochází k postupnému posunu 
v přístupu některých bankovních domů. Víme, že stav ještě není ideální a pracujeme 
na dalších krocích.

Vaše ministerstvo má sekci průmyslové spolupráce, která má za úkol 
podporovat spolupráci armádního, obecněji bezpečnostního sektoru 
a privátních firem. Je tato podpora dostatečná?
JČ: Podpora českého obranného průmyslu je jednou z mých priorit. Na všech svých 
jednáních, ať už v tuzemsku či v zahraničí, bojuji za český obranný průmysl a pomáhají 
mi s tím právě kolegové ze Sekce průmyslové spolupráce Ministerstva obrany. Tato 
sekce je v každodenním kontaktu s privátním sektorem. Máme tak pravidelné infor-
mace o problémech, ale i potřebách těchto společností. S těmi se seznamuji i osob-
ně při návštěvách podniků našeho obranného průmyslu. Je skvělé se na vlastní oči 
přesvědčit, že máme být právem na co hrdí, že máme v České republice společnosti, 
které jsou v řadě oblastí špičkou v oboru. Obranný průmysl samozřejmě podporuje-
me také v rámci modernizace naší armády, kdy se vždy snažíme dojednat zapojení 
tuzemské průmyslové spolupráce, jako je tomu například u pořízení amerických le-
tounů F-35 nebo bojových vozidel pěchoty CV90. Aktuálně se o to snažíme například 
i u pořízení nejmodernějších tanků Leopard 2A8. Pro naše firmy je to zároveň skvělá 
příležitost, jak se případně dostat k nadnárodním zakázkám pro další odběratele 
vojenské techniky.
JH: Český obranný a bezpečnostní průmysl dělá vše pro to, aby pomohl posílit obra-
nyschopnost naší země, a tím i zvýšit bezpečí občanů. Ale funguje v prostředí, které 
mu není příliš vstřícné. Přemíra byrokratické zátěže zpomaluje jeho rozvoj. To platí 
obecně pro průmysl, ale firmy zabývající se obrannými technologiemi mají regulaci 

NEJVĚTŠÍ HROZBOU JE VŽDY TO, 
NA CO JSME NEJMÉNĚ PŘIPRAVENI. 
STÁT, KTERÝ DLOUHODOBĚ 
IGNORUJE VLASTNÍ OBRANU, 
SI KOLEDUJE O ZTRÁTU SVÉ 
SAMOSTATNOSTI.
Jiří Hynek
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pracovat i s takovými předpoklady a cíli, nebo je pro armádní investice 
jediným hodnotícím kritériem využitelnost pro armádu?
JČ: Koncept dvojího využití, tedy vývoj vyvíjených technologií pro vojenský i civilní 
sektor, má svou dlouhou historickou tradici a je reflektován v průmyslových strategi-
ích NATO a EU a řídí se jím i naše armáda. Čím dál více inovací se v posledních letech 
odehrává v civilním sektoru a i naše státní podniky a armáda hledají cesty, jak upravit 
komerčně vyvinuté technologie pro smysluplné vojenské využití. Jedním z velkých 
příkladů je například masové nasazování původně komerčních bezpilotních prostřed-
ků na bojišti. Nové trendy sledujeme, vyhodnocujeme a čerpáme zkušenosti od part-
nerů i my, abychom byli schopni identifikovat to nejlepší pro naši armádu. Vývoj je 
ale tak rychlý, že je často obtížné rychle reagovat. Přesto jsem přesvědčená, že i naše 
státní podniky, jako jsou například VOP a VTÚ, mají v oblasti technologického vývoje, 
například zbraňových systémů, co nabídnout.

Kde v současné době vidíte největší prostor pro spolupráci mezi armádním 
a privátním sektorem? Případně v čem se zájmy obou sektorů potkávají a jsou 
i významnou byznysovou příležitostí?
JH: Státní sektor se bez spolupráce s civilním sektorem neobejde. To se samozřejmě 
týká i armády. Stát se nemůže obejít bez expertů civilního sektoru a tento zase po-
třebuje dobré podmínky pro své fungování, jenž by měl vytvářet stát. Jsou to spojené 
nádoby, jejímž společným zájmem je bezpečnost a stabilita. A státní zakázky jsou pro 
firmy nutnou referencí při jejich úsilí o získání zakázky v zahraničí.
JČ: Obranný a bezpečnostní průmysl je jedním z pilířů obranného systému naší země. 
Je proto zásadní, aby byl domácí obranný a bezpečnostní průmysl ekonomicky silný, 
technologicky vyspělý, konkurenceschopný a disponoval potřebnými kapacitami. 
Proto v první řadě je největší možnost spolupráce v rámci zajištění pravidelných 

MÍRA ZAPOJENÍ FIREM, KTERÉ 
NAPŘÍKLAD S ARMÁDOU 
I NĚKOLIK LET SPOLUPRACUJÍ, 
DO JEDNOTLIVÝCH ZAKÁZEK SE 
URČUJE NA ZÁKLADĚ REÁLNÝCH 
SCHOPNOSTÍ A KAPACIT PODNIKŮ. 
PLATÍ VŠAK, ŽE U VÝZNAMNÝCH 
ZAKÁZEK RESORT VYŽADUJE 
ZAPOJENÍ ČESKÝCH ZBROJAŘŮ 
V ŘÁDECH DESÍTEK PROCENT 
Z CENY ZAKÁZKY.
Jana Černochová

dodávek klíčových produktů nezbytných pro obrany-
schopnost naší země. Tento aspekt je ostatně explicit-
ně zmíněn v Obranné strategii ČR, která byla schválena 
vládou v loňském roce a která jasně definuje role 
průmyslu v obraně naší země. Druhou klíčovou oblastí 
je spolupráce na poli nastupujících a přelomových 
technologií. Zde lze očekávat, že se podoba moder-
ního bojiště bude dále výrazným způsobem měnit, 
jak ostatně ukazuje i ozbrojený konflikt na Ukrajině. 
Nejedná se pouze o již zmíněné bojové nasazení dronů 
a dalších robotických prostředků, ale i o kybernetickou 
bezpečnost, využití umělé inteligence a další oblasti. Je 
proto nutné udržovat pravidelný dialog, v rámci něhož 
budou diskutovány možnosti vývoje a výroby nových 
technologií. Neméně důležitou oblastí je navázání 
hlubší spolupráce s akademickým prostředím, o který 
dlouhodobě usilujeme a připravujeme podpis memo-
rand, která spolupráci v mnoha oblastech zastřeší.

Může být spolupráce s armádou pro české firmy 
perspektivní i z hlediska mezinárodní spolupráce, 
ať již na úrovni evropských armád či NATO?
JČ: Jednoznačně! Jak už jsem řekla, tak podpora českého 
obranného průmyslu je jednou z mých hlavních priorit, 
a proto se domácí obranný průmysl v několika posled-
ních letech stal nedílnou součástí jakéhokoliv strategic-
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Oba tyto problémy řešíme. Snažíme se co nejvíce procesy zjednodušit, abychom byli 
schopni reagovat na překotný technologický vývoj a dokázali zajistit bojeschopnou 
armádu schopnou čelit bezpečnostním výzvám 21. století. Domnívám se, že spoluprá-
ce s obranným průmyslem funguje, a to díky intenzivní komunikaci na obou stranách. 
Samozřejmě každý z našeho obranného a zbrojního průmyslu má otevřené dveře na 
Sekci průmyslové spolupráce Ministerstva obrany.
JH: Stát musí vytvořit vhodné podmínky pro fungování obranného a bezpečnostního 
průmyslu. Když se mu to nepodaří, může o určité schopnosti přijít, což se nám všem 
může v budoucnu vymstít. Může začít třeba tím, že zákonnou formou přiměje banky 
nediskriminovat výrobce a prodejce zbraní a vojenského materiálu při poskytování 
bankovních služeb.  

kého modernizačního projektu Ministerstva obrany. Míra 
zapojení firem, které například s armádou i několik let 
spolupracují, do jednotlivých zakázek se určuje na zákla-
dě reálných schopností a kapacit podniků. Platí však, že 
u významných zakázek resort vyžaduje zapojení českých 
zbrojařů v řádech desítek procent z ceny zakázky. Takto 
se nám podařilo dojednat unikátní průmyslovou spolu-
práci za více než 15 miliard korun u pořízení amerických 
letounů F-35 nebo u švédských bojových vozidel pěcho-
ty CV90, kde dosáhne alespoň 40 % z hodnoty kontrak-
tu. Nyní se snažíme dojednat průmyslovou spolupráci 
u pořízení německých tanků Leopard 2A8. Tam by české 
zapojení mohlo být v rámci společného projektu. České 
firmy by tak mohly být klíčovou součástí evropské sítě, 
kterou výrobce buduje.
JH: Devadesát procent toho, co se v obranném 
a bezpečnostním průmyslu v České republice vyrobí, 
se exportuje. Kdyby to nebyly kvalitní produkty, tak 
by tomu tak nebylo. Největší příležitost pro udržení 
tohoto stavu vidím ve vývoji a inovacích do oboru no-
vých technologií, jako jsou umělá inteligence, kvantové 
technologie, autonomní a robotické systémy, chytré 
materiály a kosmické technologie. A samozřejmě jaké-
koliv technologie, které nám na potenciálním válčišti 
dokáží získat převahu.

Co vnímáte v současnosti jako největší překážky 
efektivní spolupráce mezi armádním a privátním 
sektorem a co případně lze udělat na obou 
stranách pro jejich odstranění?
JČ: Některé firmy obranného a zbrojního průmyslu pálí 
třeba délka akvizičního procesu a nepředvídatelnost. 

Moderní armáda 
potřebuje moderní 
techniku
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Jak se vám podařilo pro LOM Praha znovu vydobýt 
místo na slunci?
Zásadním slovem pro mě je diverzifikace. Jak našeho 
portfolia, tak zákazníků. Už se nezabýváme jen oprava-
mi a servisem vrtulníků řady Mi a výcvikem pilotů, ale 
své portfolio rozšiřujeme o další typy západní letecké 
techniky. Jsme také velice aktivní ve výstavbě a rekon-
strukci nemovité infrastruktury, kterou potřebujeme jak 
pro sebe, tak ve prospěch Armády ČR. Pokračovat mohu 
servisem pohonných jednotek, modernizací a tak dále.

Zmínil jste diverzifikaci zákazníků. Takže se už 
nesoustředíte jen na armádu?
Od původní myšlenky, že má státní podnik pouze 
jednoho zákazníka, jsme se odpoutali. Samozřejmě, že 
Armáda ČR navždy zůstane naším hlavním zákazníkem, 
ale rozhodli jsme se otevřít i jiným klientům, a to jak 
domácím, tak zahraničním. Své služby tak poskytu-

FÉNIX ČESKÉHO LETECTVÍ
Není to tak dávno, co to se strategickým 
podnikem resortu obrany vypadalo všelijak. 
Státní podnik LOM Praha, který zajišťuje opravy 
a údržbu armádních vrtulníků a také výcvik 
vojenských pilotů, se ještě před čtyřmi roky 
topil v ekonomických problémech. V únoru roku 
2021 se do jeho čela postavil Jiří Protiva. A spád 
věcí najednou nabral úplně jiný ráz. Jako bájný 
fénix vstal podnik z popela a proměnil se v ryze 
ziskovou společnost.

  Daniel Mrázek
  LOM Praha
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například programy oprav motorů Ai-25TL pro L-39, zmínit můžu i naše výcvikové 
kapacity v Centru leteckého výcviku, které opět nabízíme primárně pro českou armá-
du, ale dokážeme ho poskytnout i zahraničním zákazníkům. Typicky to jsou zákazníci 
z evropského teritoria, ale příkladem těch exotičtějších jsou Thajsko nebo Nigérie.

Zůstaňme ale u vašeho největšího zákazníka, tedy u české armády. Jak na tom 
aktuálně je její letecký park? Respektive v jakém stavu přichází její technika 
do vašich opravárenských dílen?
Vrtulníky řady Mi jsou obecně v dobrém stavu. A to právě díky tomu, že česká 
armáda má doma, na svém území, na tyto vrtulníky zaměřený opravárenský pod-
nik, kterým jsme my. Armádu musím pochválit, o vrtulníky se v provozu stará velice 
dobře. Hodně záleží na tom, jak se o stroje uživatelé starají, ale také na klimatických 
podmínkách. Z našich zkušeností mohu říct, že vrtulníky, které operují na evropském 
kontinentu, jsou v jiném stavu než třeba vrtulníky z Afriky, kde máte pouště a písek. 
To kondici vrtulníků samozřejmě ovlivňuje výrazně.

Zmínil jste postupnou proměnu leteckého parku české armády. Vrtulníky Mi 
ruské provenience střídají moderní americké stroje řady H-1, takzvané Vipery 

JIŘÍ PROTIVA
Po absolvování Právnické fakulty Univerzity 
Palackého v Olomouci nastoupil v roce 2006 na 
sekci vyzbrojování Ministerstva obrany a poté, 
od roku 2010, pracoval v Inspekci ministra obrany. 
Od roku 2012 působil ve vedení Vojenského 
technického ústavu a jako jeho ředitel z něj 
dokázal vybudovat mezinárodně uznávaný 
ústav, který se může chlubit špičkovou úrovní 
obranného a bezpečnostního výzkumu a vývoje. 
Od 10. února 2021 své zkušenosti v oblasti 
obranného a krizového managementu využívá 
jako ředitel státního podniku LOM Praha.

jeme například složkám integrovaného záchranného 
systému, ale nové zákazníky máme i v oblasti civilního 
letectví. U zahraničních zákazníků cílíme na země, 
které primárně stále používají vrtulníky řady Mi a jsou 
členy Evropské unie a NATO. Takže když to shrnu: 
Diverzifikace portfolia vázaná na diverzifikaci zákazní-
ků – to byl a stále je ten základní předpoklad pro to, 
aby státní podnik mohl nadále fungovat jako moderní 
a stabilní společnost.

Jaká je tedy vaše celková role v leteckém 
a obranném průmyslu?
Jsme technickou podporou pro Armádu České repub-
liky, respektive pro resort obrany. Ten si státní podnik 
založil a v rámci zakládací listiny nám určil činnosti, 
které máme pro něj vykonávat, takzvané hlavní směry 
našeho podnikání. Nicméně – a to navazuje na tu 
předchozí otázku – v rámci našich kapacit můžeme své 
schopnosti nabídnout i dalším zákazníkům. Jsme opráv-
něni opravovat různé typy vrtulníků. Jsme certifikováni 
na vrtulníky východní provenience, tam se konkrétně 
bavíme o Mi-17 nebo Mi-171Š. Pak máme kompetence, 
které v současné době budujeme pro americké vrtul-
níky řady H-1. Těší mě, že nezůstáváme pouze u vrtu-
lových platforem, ale že jdeme i na takzvaná křídla, 
protože jsme podepsali jako jedni z prvních v České 
republice průmyslovou dohodu s Lockheed Martin ve 
vztahu k programu F-35, a vyloženě před pár dny jsem 
průmyslovou dohodu podepsal se společností Embraer. 
Česká armáda totiž pořídí dva transportní letouny 
tohoto brazilského výrobce. A mohl bych pokračovat 

Zero to hero. To je heslo 
leteckého výcviku. Úplní 

začátečníci začínají na „Zlínech“ 
Z-142 a pak pokračují na dalších 

typech letadel a vrtulníků.
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a Venomy, zároveň se armáda chystá na příchod 
amerických stíhaček F-35. Co to pro vás znamená?
Samozřejmě překvalifikaci. Naši zaměstnanci se musí 
přeškolit, abychom i nadále mohli armádě nabízet své 
služby. Tady je zajímavý synergický efekt: kvůli tomu, 
abychom se naší armádě přizpůsobili, obstaráme si 
nové certifikace. Rozšíříme tak portfolio našich doved-
ností a služeb, které ale můžeme následně komerciona-
lizovat a nabízet jiným zákazníkům. V tom vidím velkou 
přidanou hodnotu.

Jak ta překvalifikace probíhá?
Tam je vždy nutná spolupráce s výrobcem. Když se 
budeme bavit o vrtulnících H-1 nebo stíhačkách F-35, 
je to Amerika, v případě Embraeru Brazílie. Výrobce na 
základě konkrétní bilaterární domluvy, respektive na 
základě dohody o průmyslové spolupráci vázající se na 
konkrétní přezbrojující projekt armády nabídne mož-
nost přenosu know-how, technologií a zkušeností do 
České republiky. Náš státní podnik je specifický tím, že 
v minulosti se vázal na východní platformy, se kterými 
byla spojená ruština a určité jiné východní myšlení. To se 
zrcadlí i v postupu oprav. V případě východních strojů 
musíte po určité době provést generální opravu motorů 
a dalších agregátů, celkově draku, když se bavíme o vr-
tulnících. Nicméně Západ, tam je to spojeno s metodou 
on condition. Je to kombinace přezkušování a výměny 
agregátů. Dokud agregát nebo komponent vyhovuje, 
můžete ho vrátit zpátky. Je to spojeno s angličtinou a je 
to samozřejmě velmi náročná věc, protože potřebujete 
personál proškolit, což není ze dne na den. Kurzy trvají 
několik týdnů až měsíců, takže vám ti lidé vypadnou ze 
stávajícího procesu a vy za ně musíte zajistit náhradu. 
Druhá možnost je nabrat rovnou nové zaměstnance 
a poslat je na školení v zahraničí. Pak ale musíte o to víc 
věřit, že si rozšíření počtu zaměstnanců můžete dovolit.

Kolik know-how vám jsou výrobci ochotni prozradit?
To záleží na vyjednávání a prokázání naší odborné kva-
lifikace. Jsem velmi rád, že americká i brazilská strana 
nás vnímají v České republice jako strategické partnery. 
Máme velkou výhodu, že se můžeme prezentovat jako 
integrální součást státu, že jsme zásadním partnerem 
Armády ČR. Když subjektům ukážeme, co umíme, 
jakou máme historii a jaké máme ambice, tak v mnoha 
případech nás pustí velmi daleko. Ukazuje se, že když 
prokazujete své ambice a schopnosti, můžete získat 
opravdu mnoho.

Další velkou novinkou pro českou armádu je nový 
letoun L-39NG. Co si od něj slibujete?
Tato platforma je pro nás důležitá proto, že v součas-
né době cvičíme s L-39C Albatros, kterým ale končí 
životnost. Dosluhovat by postupně měly do roku 2026. 

Proto jsme před dvěma roky podepsali akviziční smlouvu na čtyři nové kusy leta-
del L-39NG s opcí na nákup dalších čtyř letounů. Je to obměna, kterou jsme museli 
provést, abychom zajistili kontinuitu výcviku taktických pilotů primárně pro Armádu 
ČR. A právě na těchto letounech se budou cvičit budoucí piloti F-35. Piloti totiž musí 
projít výcvikovým programem. U nás začíná výcvik na vrtulových letounech, pokračuje 
na L-39NG. Tento letoun je deklarován jako vhodná platforma pro následný přechod 
pilotů na letoun F-35.

Své první „engéčko“ už čile zalétáváte. Co na něj zatím říkáte?
Ano, začátkem září začalo školení jak pozemního personálu, techniků, tak našich 
pilotů. S „engéčkem“ jsme nadmíru spokojeni, protože oproti předchozímu L-39C má 
jiné devizy. Už nemá analogové budíky, ale má digitální displej, je tam západní avioni-
ka – taková, aby piloti byli připraveni na přechod do bojových letounů páté generace. 
Letadlo je výkonnější, podle informací od pilotů je letově obratnější, takže je zase 
o úroveň výš.

Generální opravy vrtulníků, 
proudových letadel i jejich 

motorů. S tím vším si v dílnách 
LOMu Praha poradí.
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Říkal jste, že teď pořídíte čtyři kusy těchto letounů s tím, že k nim pak 
přibydou další čtyři, takže celkem osm letadel. Bude to stačit?
V současné době jednáme s naší armádou, jak velké jejich požadavky na výcvik pilotů 
do budoucna budou. Zatím by osm letounů mělo stačit, ale důležité jsou ambice. 
Letoun bychom rádi využili nejen pro Armádu České republiky, ale i další zákazníky ze 
světa. Zároveň se výrazně chceme zapojit do aktivit NFTE, což je NATO Flight Training 
Europe, tedy aktivita NATO, ve které se budou sdílet výcvikové kapacity v Evropě. 
Jsem velmi rád, že v rámci NFTE jsme byli jeden z prvních kampusů, který byl v rámci 
této aktivity autorizován.

Už jste zmínil některá vybavení, která nová „engéčka“ oproti starším Albatro-
sům mají. Je ještě něco, co bychom u tohoto nového projektu měli zmínit?
V Pardubicích stavíme simulační centrum pro L-39NG, které plánujeme do budoucna 
propojit s palubou letadla ve vzduchu. V praxi to bude vypadat tak, že jeden pilot 
bude ve skutečném letadle ve vzduchu, druhý v simulátoru na zemi. Přitom systém se 
bude tvářit, jako kdyby oba společně letěli ve vzduchu ve formaci.

Tím jsme se dostali k vašim simulátorům…
Simulační výcvikové technologie vyvíjí naše dceřiná společnost VR Group. Bez 
simulací se totiž výcvik neobejde, v poslední době se dokonce ukazuje jejich čím dál 
větší role. U některých výcvikových programů tvoří čtyřicet až padesát procent kurzu. 

Simulační technologie totiž dokážou věrně napodobit 
činnost samotného vrtulníku nebo letadla. Výcvik na 
zemi je navíc několikanásobně levnější než v reál-
ném letounu nebo ve vrtulníku.

A do opravdového stroje už žáci nastoupí 
s potřebnými dovednostmi…
Přesně tak, nacvičí si požadované postupy. V těch 
nejšpičkovějších simulátorech, které s naší dceřinou 
společností vyvíjíme, je realita věrně kopírována a pilot 
pak má velmi dobře zažité návyky, aby mohl bez pro-
blémů plnit stanovené úkoly.

Když zůstaneme u vašeho pestrého portfolia, 
neměli bychom vynechat, že se nestaráte jen 
o letouny, ale i o letiště…
To je pravda. Že státní podnik provozuje dvě bývalá 
vojenská letiště, je unikum nejen v českém, ale i ve 
středoevropském prostoru. Pomohli jsme obnovit 
a restartovat dvě bývalá vojenská letiště Přerov-Bo-
choř a Plzeň-Líně. Bochoř provozujeme přes deset 
let a i s ohledem na současnou bezpečnostní situaci 
nabývá na významu. Líně jsme převzali letos v červenci 
a jsem rád, že ho můžeme provozovat ve prospěch 
armády i civilního letectví. Osud tohoto letiště se 
v médiích hodně přetřásal, protože to vypadalo, že na 
jeho místě vyroste gigafactory na výrobu baterií do 
elektroaut. Z tohoto plánu ale nakonec sešlo a letiště 
zůstalo zachováno.

Na závěr bychom měli zmínit i Asociaci leteckého 
a kosmického průmyslu (ALKP), v níž jste členem 
představenstva. Co to je za organizaci?
Jde o oborovou asociaci, která vznikla před dvěma lety 
a v rámci oblasti letectví a kosmu sdružuje české firmy. 
Asociace má za cíl hájit jejich zájmy, být místem, které 
bude důležitým komunikačním kanálem ve vztahu ke 
státní správě a bude zároveň hájit zájmy českých firem 
v zahraničí na různých veletrzích. To se ukázalo jako 
velmi dobrý nástroj, protože ALKP ve spolupráci s re-
sortem obrany, průmyslu a obchodu a Ministerstvem 
zahraničí už několikrát dokázala zviditelnit Českou 
republiku a český letecký a kosmický průmysl na 
zásadních světových veletrzích. Ukazuje se, že Česko 
má v oblasti letectví stále co nabídnout a v některých 
oblastech patříme opravdu ke špičce. Asociace pak 
ukazuje široké spektrum schopností, které u nás máme, 
ať už se jedná o konstrukci, vývoj letadel, výrobu, 
výcvik nebo simulační technologie.

Jak je to velká organizace?
V současné době má přes padesát členů s více než 
třinácti tisíci zaměstnanci a tyto firmy generují obraty 
přesahující čtyřicet miliard korun. Asociace nesdružuje 
jen koncové hráče ve smyslu výrobců letadel, ale má 
prezentovat celý dodavatelský řetězec a široké spekt-
rum schopností. Jako představenstvo ALKP i já osobně 
se snažíme, aby všechny členské firmy cítily, že se mo-
hou o asociaci opřít a že i ona jim něco přináší – nejen 
doma, ale i v zahraničí.  

KDYŽ SUBJEKTŮM UKÁŽEME, 
CO UMÍME, JAKOU MÁME 
HISTORII A JAKÉ MÁME AMBICE, 
TAK V MNOHA PŘÍPADECH NÁS 
PUSTÍ VELMI DALEKO.
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Zkusme si tu vaši roli více přiblížit. Když se řekne 
armádní letoun, lidé si často představí právě ty 
velké stíhačky zahraniční provenience, zmíněné 
americké F-35 nebo F-16, švédské Grippeny, 
evropské Eurofightery… To se ale pohybujeme 
v jiných kategoriích, než čemu se věnujete ve 
Vodochodech.
Přesně tak. To, co jste zmínil, jsou páteřní stíhací letou-
ny. Naší doménou ale jsou výcvikové a lehké bojové 
letouny. Výcvikové letouny neumí letět tak rychle jako 
stíhačky, nedokážou překonat rychlost zvuku, zato se 

  Daniel Mrázek        
  Aero Vodochody

Jen devět zemí na světě dokáže zkonstruovat proudové letadlo. Respektive 
firmy v nich sídlící. Mezi nimi je i Česká republika. Významnou roli v tom hraje 
společnost Aero Vodochody, jejichž díly můžeme spatřit na letounech takových 
značek, jako jsou Airbus nebo Embraer. Z výrobních hal Aera ale vylétají i celé 
letouny. Novinkou je L-39NG, který ocení zejména armády a další bezpečnostní 
složky. Slouží k výcviku pilotů stíhaček nebo k lehkým bojovým operacím. Zájem 
je o něj ve světě, ale neobejde se bez něj ani modernizující se vzdušná obrana 
Česka. Nejen o tom jsme mluvili s prezidentem Aera Vodochody Viktorem 
Sotonou.

PATŘÍME MEZI VELMOCI

Jak vnímáte blízkou i vzdálenou budoucnost vzdušné obrany České republiky? 
Co z ní plyne pro české firmy, a zvláště pak pro vás?
V minulém roce se Česká republika rozhodla pořídit supermoderní americké stíhač-
ky F-35, do roku 2035 by jich mělo dorazit dvacet čtyři kusů. To je změna vskutku 
revoluční, se kterou se pojí hned celá řada příležitostí pro český obranný průmysl. 
My konkrétně se chceme zapojit do výcviku pilotů, což je něco, na co jsme se ve své 
stoleté historii prostřednictvím cvičných letounů vždycky zaměřovali. Nové piloty 
„ef pětatřicítek“ nebude potřebovat jen Česko, ale vůbec celá Evropa i svět, protože 
dochází k mezigenerační obměně letounů. A my velmi rádi poskytneme náš výcviko-
vý systém L-39NG. Zapomenout nemůžu ani na L-159, které česká armáda využívá už 
dvacet let, a pro které připravujeme modernizační program.

V čem spočívají ty další příležitosti v souvislosti s nákupem stíhaček F-35?
Samozřejmě se žádná česká firma nezúčastní přímo výroby stíhaček. Pro dvacet čtyři 
letounů by to ani nemělo ekonomický smysl. Ale kde se české firmy mohou zejména 
uplatnit, je oblast výzkumu a vývoje nových technologií, počítá se též s výrobou 
komponent, údržbou, servisem a opravami a v neposlední řadě výcvikem pilotů, což 
je naše parketa. Náš nový výcvikový letoun L-39NG bychom rádi k F-35 více přiblíži-
li, aby ten výcvik byl efektivnější a jeho piloti na americké stíhačky přešli mnohem 
snadněji.

Co zkonstruování L-39NG znamená pro Evropu a také pro pozici Aera Vodo-
chody v obranném průmyslu?
Letoun přichází ve správný čas. Jeho vývoj, který se završil před dvěma lety, začal 
v roce 2014 a je nástupcem legendárního letounu L-39 Albatros. Poslední dobou se 
sice hodně mluví o dronech a dalších bezpilotních prostředcích, ale tyto technologie 
jsou na svém začátku, a tak si myslím, že bez pilotovaných letounů se ještě dlouho 
neobejdeme. O konkurenci v Evropě v podstatě přicházíme, jediným naším konkuren-
tem na starém kontinentu je Leonardo. Všem ostatním výcvikovým letounům končí 
životnost a nové nevzniknou. To je pro nás výhodná pozice.
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dobře ovládají, jsou lehké a pilotům odpouštějí řadu 
chyb. Máme ale i bojový letoun, a to L-159 Alca. Je větší 
než výcvikové letouny, má sedm závěsníků na nošení 
zbraní a do jisté míry může velkým letounům konku-
rovat. Velké letouny jsou velmi drahé, a tak se nehodí 
na úplně všechno. Nevyplatí se je používat v drobných 
konfliktech nebo při podpoře pozemních jednotek. 
Tady právě mají místo lehké bojové letouny, protože za 
málo muziky dokážou udělat hodně práce.

Dají se za určitých okolností použít k boji i ty 
výcvikové letouny?
Právě u L-39NG s tím počítáme. Letoun disponuje pěti 
zbraňovými závěsníky a můžeme ho vybavit kulome-
ty, neřízenými raketami, bombami. Na druhou stranu 
nepředpokládám, že by tato bojová verze našla nějaké 
základní uplatnění v Evropě, zde je spíše určitý prostor 
pro L-159 Alca pro podporu pozemních jednotek. Bezpo-
chyby ale bojové schopnosti L-39NG využijí africké země 
nebo Latinská Amerika, které bojují s piráty, drogovými 
gangy či teroristy. Naše malé letouny vydrží bez tanko-
vání ve vzduchu výrazně déle než velké stíhačky, a to je 
také nezanedbatelná výhoda, například při hlídání hranic.

Dostali jsme se k dodávkám na globální trh. Určitě 
nemůžete dodávat kamkoliv, ale musíte sledovat 
zahraniční politiku Česka. Jak tedy ten zahraniční 
obchod probíhá?
Ještě než odpovím konkrétně, měl bych zmínit jednu 
další naši podstatnou výhodu – L-39NG dokážeme 
přizpůsobit jak západním, tak východním parametrům 
a požadavkům. Dokážou ho tedy využívat jak země, kte-
ré pracují se zbraňovými systémy ruské provenience, tak 
země, které využívají systémy NATO. A samozřejmě si 
dáváme velký pozor na to, komu naše letouny dodává-
me. Prodej letounů je velmi složitý a bez státní podpory 
nemožný. Můžeme nabídnout dobrou cenu, vysokou 
přidanou hodnotu a parametry, které nikdo nemá. Ale 
letouny se kupují na velmi dlouhou dobu, životnost je 
přes čtyřicet let. Ten svazek se tedy uzavírá na téměř půl 
století. Náš prodej letounů podléhá licencím, protože jde 
o vojenský materiál. Kupující stát sice jedná s námi jako 
firmou, ale ve skutečnosti za námi vidí Českou republiku, 
stát. Takže reprezentujeme Českou republiku a naše 
obchodní kroky musíme ladit s naší zahraniční politikou. 
Kdybychom tak nečinili, velmi rychle skončíme.

Hrdě nesete českou vlajku.
Hrdě a rádi. Ale je potřeba, aby to tak vnímal i stát. Po-
kud se za nás nepostaví a nezaručí se za nás, nikdo si od 
nás letadla nekoupí. Je to výhodné oboustranně – díky 
nám má Česká republika ve světě dobré jméno. Do Af-
riky, Latinské Ameriky či Asie jsme dodali tisíce letadel, 
se kterými jsou zákazníci dodnes spokojeni, a díky tomu 
jsou otevřeni dalším obchodům. To zvyšuje reputaci 
nejen nám jako firmě, ale zejména České republice.

A máte tu podporu od státu?
Naštěstí máme, zvláště v poslední době. Velmi jasně 
cítíme podporu z Ministerstva obrany, Ministerstva 

průmyslu a obchodu i z Ministerstva zahraničních věcí. Je jasný směr České republiky, 
přesně tedy víme, kde máme dělat obchody, které země máme podporovat, a kam 
naopak náš obchod mířit nemůže. Mantinely máme jasně nastavené.

O tom, že se vám daří, svědčí i letmý pohled na parkoviště před vaším 
areálem. Ačkoli je rozlehlé, najít v něm volné místo je oříšek. A to určitě ne 
každý váš zaměstnanec přijíždí autem. Z toho vyplývá, že jste v regionu 
významným zaměstnavatelem.
Na parkovišti je kapacita tisíc aut, ale máte pravdu, nestačí to. Když se náš současný 
areál v padesátých letech stavěl, nikoho nenapadlo, že každý zaměstnanec si bude 
moct dovolit dojíždět vlastním autem. V současné době máme osmnáct set zaměst-
nanců, ale v minulosti jsme jich měli i přes pět tisíc. Současný stav považuji za vyhovu-
jící. Jsme největší letecká továrna v republice, jedna z nejstarších na světě. Na druhou 
stranu – získat kvalitní zaměstnance a udržet jejich know-how není vůbec jednoduché. 
Z vlastní zkušenosti víme, že nemůžeme nabrat lidi takzvaně z ulice. Naše práce je velmi 
specializovaná a nejde se na ni nějak jednoduše rekvalifikovat. Potřebujeme lidi se spe-
cifickými znalostmi a dovednostmi – jenže kde je brát? České školy jich moc neprodu-
kují. Musíme tedy sahat po zaměstnancích ze zahraničí, například nedávno jsme přijali 
asi osmdesát Filipínců a zatím si je nemůžeme vynachválit. Do budoucna nám může 
pomoct automatizace, ale ta v letectví nikdy nedosáhne takové úrovně jako v auto-
mobilovém průmyslu. V letectví se bez lidské práce neobejdeme. Je tedy potřeba pro 
letectví nadchnout mladé lidi a zřídit pro ně kvalitní školy. Naštěstí se mi zdá, že zájem 
o technické obory v poslední době roste, takže si troufám být v tomto směru opatrný 
optimista. Vždyť máme být na co hrdí – jsme jednou z devíti zemí na světě, která doká-
že postavit proudový letoun. A to už něco znamená. Byla by škoda to promarnit.

Zkusme nahlédnout do budoucnosti. Kde byste rád viděl Aero Vodochody 
za takových dvacet let?
Když všechno dobře půjde, ve výrobě L-39NG budeme uprostřed jejich životního cyk-
lu, tudíž mohou mít za sebou už nějaký upgrade. Věřím, že i nadále budeme dodávat 
díly Airbusu, Embraeru a možná i dalšímu odběrateli. Také doufám, že za dvacet let už 
budeme mít značně zmodernizovaný strojový park, nové technologie potřebujeme 
už nutně. A samozřejmě bychom za těch dvacet let měli mít i další novou platformu, 
kterou budeme nabízet na trhu. Jen zatím nedokážu odhadnout, jestli to bude nějaká 
obměna L-159, dron či prostředek pro air-mobilitu. Ta se teď nadějně rozvíjí a před-
stavme si pod tím něco jako elektricky poháněné „vrtulníky“ vhodné pro dopravu po 
městě. Nebylo by špatné profilovat se i v této oblasti.

Nakonec kromě parkoviště pro auta budete potřebovat i parkoviště  
pro malé vrtulníky…
Proč ne, letiště tu už máme…  
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Význačné postavení českého 
leteckého průmyslu, zvláště 
pak v oblasti vzdušné obrany, 
není samozřejmostí. Neobejde 
se bez lidí. Kde je ale vzít, když 
úzce specializované odvětví od 
nich vyžaduje unikátní znalosti 
a dovednosti? Podle viceprezidenta 
manufacturing společnosti Aero 
Vodochody Adama Lišky je důležité 
zvýšit prestiž a kvalitu řemeslných 
a technických oborů.

Jak hodnotíte současný stav technického 
vzdělávání v České republice, zejména v kontextu 
leteckého a strojírenského průmyslu?
Český průmysl byl vždycky úzce propojen se vzdělá-
váním. Zejména to platilo od dvacátých třicátých let 
až po řekněme osmdesátá devadesátá léta dvacátého 
století. Podniky vstupovaly do vzdělávání, sdělovaly 
své potřeby a udávaly směr, jakým se mají školy ubírat. 
Fokusovalo se na technické profese a řemesla. S nástu-
pem nových digitálních technologií došlo ke změně, 
kdy se od řemesel a techniky vzdělávání posunulo 
k novým oborům. Od té doby do nich směřuje stále 
více studentů. Není to špatné samo o sobě, jenže ty 
řemeslné a technické obory jsou také důležité a doo-
pravdy českému průmyslu chybí.

Nenabízí se, nebo o ně není zájem?
Ono to jde ruku v ruce. Vzniká to už na základních ško-
lách, ze kterých se vytrácejí pracovní činnosti a osvěta 
v technice. Tím se utlumuje zájem u dětí a nabídka stře-
doškolských oborů na to pochopitelně reaguje.

LETECKÝ PRŮMYSL UDRŽÍ 
JEN KVALITNÍ ŠKOLY

 Daniel Mrázek         Aero Vodochody

Jak mladé lidi do technických oborů zpátky přilákat?
Já sám jsem studoval střední technickou průmyslovou školu. Pocházím ze tří bratrů, 
dělí nás čtyři roky a všichni jsme vystudovali stejnou školu. Když jsem nastupoval já, 
škola měla zázemí, ve kterém každý týden probíhala odborná praxe. Byly to velké 
dílny, řada soustruhů, frézek, vybavení pro manuální činnost. Týden jsme se učili te-
orii, týden jsme trávili praxí a ještě jsme měli propojení s podnikem. Když o čtyři roky 
později nastupoval můj bratr, ve dvoutýdenním cyklu škola nabízela sedm dní teorie 
a tři dny praxe. Nakonec nastoupil můj nejmladší bratr. Ten měl devět dní teorie a jen 
jeden den praxe. A toto se děje i na dalších školách.

Takže odpověď na mou otázku by byla zařadit v tomto vývoji zpátečku?
Ano. S útlumem praxe se vytratila potřeba škol výuku oživovat a začala degradovat 
jejich vybavenost. Mnohdy nemají nové stroje, výukové praktické materiály a jejich 
dílny často vypadají stejně jako před dvaceti třiceti lety. Kdo by chtěl pracovat na 
strojích, které jsou například čtyřicet let staré a se kterými se v průmyslových podni-
cích nikdo nesetká? Je tedy potřeba obor zlukrativnit a modernizovat jej uvnitř škol 
samotných. Škola musí umět rodičům potenciálních uchazečů ukázat, že jde s dobou. 
Zároveň na dnech otevřených dveří mnohdy postrádáme aktivní prezentace firem, 
které by ukázaly, jak studenti využijí nabité znalosti a dovednosti v praxi. No a co by 
se mělo ještě víc zdůrazňovat, je finanční motivace. Mzda operátora stroje ve výrobě 
se pohybuje mezi čtyřiceti a sedmdesáti tisíci. To je přece hodně slušné a mladí lidé 
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ho zajímá, kam ten díl pak putuje. Takže se dostane na montáž. Odtamtud pak zamíří 
do oddělení nákupu, aby zjistil, jak se zajišťují agregáty pro letadlo. Tím pádem ten 
student získá pro firmu mnohem větší devizu, protože dokáže výrobu vnímat v jejím 
širším kontextu.

Bavíme se velmi obecně. Představme si tedy, co konkrétně na tomto poli  
dělá Aero Vodochody?
U nás ve výrobě a montážích působí řada studentů středních škol. Každý rok školy 
aktivně oslovujeme a praxi u nás jim nabízíme. Některé školy se zapojují více, některé 
méně. Zapojujeme se i do vysokoškolského technického studia, kdy nabízíme stáže 
i řešení diplomových prací. Studentům závěrečného ročníku nebo čerstvým absolven-
tům nabízíme speciální program, během kterého se setkají s naším managementem, 
dostanou od nás zadávací práci, v níž vyřeší nějaký strategický pohled, pak se zařadí 
do týmů, které pak procházejí jednotlivými útvary – a nakonec těm nejlepším nabíd-
neme pracovní pozici. Jedná se o náš Top Gun Trainee program. A vynechat nemůžu 
ani školní exkurze, není snad týden, aby nás některá škola nenavštívila. Studentům se 
tedy aktivně otevíráme a mají možnost vidět nás i naše finální produkty.

by o tom měli také vědět, že i touto prací se dají dnes 
vydělat pěkné peníze.

Co konkrétně byste navrhl pro zlepšení praktické 
přípravy studentů?
Příprava musí začít už na základní škole. Na druhý stu-
peň by se měla vrátit pracovní činnost. Ale ne jen něco 
brousit pilníkem, ale podívat se na obory, po kterých je 
na českém trhu hlad. Školy by měly mít přehled o tom, 
jaké obory jsou aktuálně žádané. Měly by reflektovat 
princip poptávky a nabídky. Už na základních školách 
by měly být iniciovány výjezdy do firem, aby žáci 
nejen viděli produkty, které firmy vyrábějí, ale aby si 
mohli promluvit i s lidmi, kteří ve firmách pracují. A na 
středních školách je nutné, aby se vrátila kvalitní praxe 
a aktivní propojení s podniky.

To, co tu popisujete, je evidentně systémový 
problém a neobejde se bez změny přístupu státu. 
Mám pravdu?
Podpora ze strany Ministerstva školství a reforma 
školského zákona je nezbytná. Znovu zmíním historii. 
Myslím, že bychom se měli podívat na to, jak to fungo-
valo dříve a zda dříve platné modely nejdou aplikovat 
i teď. Určitě by se studenti měli znovu integrovat do 
praxí v jednotlivých průmyslových oborech. Ovšem ne 
jako levná pracovní síla, ale za standardního platového 
ohodnocení. Není možné, aby firma nabízela méně, 
než kolik studentům vynese brigáda ve fastfoodovém 
řetězci. A právě stát se může postarat o to, aby to bylo 
pro firmy zajímavé. Pokud dnes nějaká firma zapojuje 
studenty do praxe, rezignovala na jakoukoliv pod-
poru od státu. Zajistí si na to vlastní kapitál, mentory 
a trenéry hledá mezi svými zaměstnanci. Budoucností, 
se kterou by měla počítat i reforma školského zákona, 
je opětovné nastavení duálního vzdělávání. Stát by měl 
podporovat firmy, které se do vzdělávání zapojí, a tím 
je k tomu více motivovat. A zároveň by stát měl dbát 
na osvětu a představit mladým lidem, jaké výhody 
řemeslné a technické obory nabízejí.

A jaká je úloha firem?
Řada firem, které se snaží do této oblasti aktivně 
zapojit, zřizuje vlastní školy. Jejich absolventi vědí, že 
mají jistou práci u zřizovatele i s kariérním posunem. 
Ukazuje se také, že dnešní mladí lidé chtějí po firmě 
rotovat, vyzkoušet si více pozic. Firmy na to musí umět 
reagovat.

Nebude to rotování na škodu? Že pracovníci 
budou umět od všeho trochu, ale pořádně nic?
Vždycky záleží na zdravé kombinaci, každý člověk 
je jiný. Máte řadu introvertních techniků, kteří chtějí 
sedět v kanceláři a řešit konstrukční věci, vymýšlet 
procesy a podobně – a u toho vydrží roky. Pak ale máte 
lidi, kteří jsou zvídaví, kreativní a chtějí mít pozitivní 
impakt jak na vyráběný produkt, tak na celý podnik. 
K tomu potřebují podnik poznat z vícera úhlů perspek-
tivy. Příkladem je situace, kdy student nastoupí a obrá-
bí jeden díl za druhým. Nechce u toho zůstat, protože 

Může v rozvoji technického vzdělání u nás pomoct globalizace, členství 
v Evropské unii či NATO?
Nedokážu říct, jestli mezinárodní organizace mají na rozvoj technického vzdělání 
přímý vliv, či ne, ale určitě by ho mít měly. Jejich úlohou by nemělo být jen řešení 
strategických záležitostí, ale měly by dbát i na to, aby Evropa zůstala konkuren-
ceschopnou, a investovat do budoucích generací. Nemyslím si, že by se to dělo, 
jinak bychom přece nebyli tam, kde jsme. Zakázek napříč odvětvími je spousta, 
ale lidský kapitál, který by zakázky realizoval, nám v Evropě chybí. To se musí 
změnit.

I vám položím vizionářskou otázku. Jak si český letecký průmysl představujete 
za takových deset dvacet let?
Pokud firmy budou pořád tak šikovné, jak jsou, budou více spoléhat na budoucí 
generace a budou více proaktivní v jejich získávání, věřím, že je čeká pěkná budouc-
nost. Máme spoustu zkušených lidí, technika má u nás tradici a je u nás zakotvená 
a průmysl se rychlým tempem rozvíjí. Věřím, že i nadále v technice mladí lidé uvidí 
lukrativní obor. Leteckému průmyslu přeji, aby Česko posilovalo svou pozici, aby si 
dokázalo ukrojit pro sebe ještě větší kus mezinárodního trhu. Věřím, že se neomezíme 
jen na „engéčko“, ale produktů nabídneme ještě více. Z celkového hlediska pak věřím, 
že letecký průmysl čeká ohromná expanze, že se ještě budeme divit, co všechno za 
dvacet let bude létat ve vzduchu.  

MZDA OPERÁTORA STROJE VE 
VÝROBĚ SE POHYBUJE MEZI ČTYŘICETI 

A SEDMDESÁTI TISÍCI. TO JE PŘECE 
HODNĚ SLUŠNÉ A MLADÍ LIDÉ BY O TOM 
MĚLI TAKÉ VĚDĚT, ŽE I TOUTO PRACÍ SE 

DAJÍ DNES VYDĚLAT PĚKNÉ PENÍZE.
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BÝT INSPIRACÍ PRO TÝM
Alain Berry | AMUNDI

ŠPIČKOVOU PÉČI LZE DĚLAT I MIMO VELKÁ 
MĚSTA
Jiří Kokoška | NEMOCNICE PLZEŇSKÉHO KRAJE

VÝZNAMNÁ POMOC STAGNUJÍCÍ EKONOMICE
Pavel Šnajdr | KLINIKA HEALTH+

KOMPLEXNÍ SLUŽBY MOBILITY PRO VŠECHNY
Vratislav Strašil | VWFS

BÝT PRVNÍ VOLBOU
Roman Sovják | KCP

TEN, KTERÝ BY NA BETONU DOKÁZAL 
VYPĚSTOVAT TRÁVNÍK
Michal Dvořák | HUDEBNÍK

CESTOVATELSKÁ VÝZVA
Spojené státy jsou nekonečnou studnicí 
cestovatelských snů. Pobřeží, národní parky, 
indiánské rezervace, pulzující metropole 
i originální venkov! Málokdo zvládne procestovat 
USA opravdu kompletně, ale s námi toho 
uvidíte opravdu hodně. V Americe se pravidelně 
zastavuje i naše Cesta kolem světa soukromým 
letadlem – v příštím roce nás čeká San Diego 
s kulisami slavného filmu Někdo to rád horké 
s božskou Marilyn Monroe.
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Co pro vás bylo ve správě aktiv nového?
Když jsem přišel do Amundi, o správě aktiv jsem toho moc nevěděl. V bance jsme sice 
prodávali různé produkty včetně investic, ale hlavní náplní mé práce bylo poskytová-
ní úvěrů a řízení úvěrového rizika, nikoliv správa fondů. Byla to pro mě velká výzva, 
která mě přinutila rozšířit si znalosti o další oblasti finančního světa. Ale právě to mě 
na práci v Amundi lákalo – možnost neustále se učit a zlepšovat.

Když se s investorem setkáte poprvé, jak mu Amundi představíte?
Jsme relativně mladá společnost, vznikli jsme před patnácti lety. Za tu dobu se nám 
poměrně rychle podařilo stát se lídrem v oblasti správy aktiv v Evropě a patříme také 
mezi TOP 10 společností na světě, což považuji za velký úspěch. Klíčovým ukazatelem 
v tomto žebříčku je objem spravovaného majetku, tedy celková hodnota peněz, které 
spravujeme pro naše klienty. Nejsou to naše peníze, ale peníze investorů, korporací 
a fondů. Dohromady tvoří částku více než 2 biliony eur, což je více než státní rozpo-
čet Francie. Pro mnoho lidí je těžké si takovou sumu vůbec představit.

A s jakými klienty pracujete?
Celkově působíme v 35 zemích a spolupracujeme s různými typy klientů – od 
fyzických osob až po velké finanční instituce. S námi může investovat opravdu 

 Petr Svoboda        David Kraus

Alain Berry převzal vedení Amundi v České republice před dvěma lety. V době, kdy 
ekonomická nejistota a vysoká inflace podnítily větší zájem Čechů o investování. Začali 
hledat způsoby, jak ochránit a zhodnotit své úspory a pro mnohé se investování stalo 
reálnou volbou. Společnost Amundi dokázala na tento trend reagovat díky své schopnosti 
poskytovat lokalizované produkty, které jsou šité na míru specifickým potřebám českých 
investorů – od konzervativních fondů až po dynamičtější akciové investice. Alain věří, 
že klíčem k úspěchu je diverzifikace, která investorům umožňuje lépe zvládat tržní  
výkyvy a přináší stabilnější dlouhodobé výsledky.

BÝT INSPIRACÍ 
PRO TÝM

Můžete popsat svoje kariérní zázemí?
Generálním ředitelem Amundi v Česku jsem byl 
jmenován před dvěma lety, v byznysu se ale celkově 
pohybuji již 35 let. Před příchodem do Česka jsem pů-
sobil ve Francii a během své kariéry jsem prošel třemi 
profesními etapami. Prvních třináct let jsem pracoval 
v bankovnictví, kde jsem se zaměřoval na prodej 
bankovních produktů a měl na starosti účty firemních 
klientů. Dalších pět let jsem se věnoval komunikaci, ze-
jména práci s médii a novináři. Poté jsem nastoupil do 
Amundi, kde jsem před 15 lety začínal jako vedoucí od-
dělení komunikace. Po třinácti letech v prodeji a dva-
ceti letech v komunikaci jsem zatoužil po nové výzvě. 
A byla mi nabídnuta pozice zástupce Amundi v zahra-
ničí, možností bylo více, nakonec jsme se dohodli, že to 
bude Česká republika. A přiznávám, kdyby mi před 25 
lety někdo řekl, že budu pracovat na tak vysoké úrovni 
v oblasti komunikace, a nakonec se stanu generálním 
ředitelem, pravděpodobně bych tomu nevěřil.
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A máte na evropském trhu jiný přístup než američtí hráči?
Hlavní rozdíl spočívá v tom, že kombinujeme globální i lokální přístup. Na globální 
úrovni spravujeme více než 2 biliony eur, což nám umožňuje centralizovat produkty, 
řízení rizik a kontrolní mechanismy, které fungují na všech trzích, kde působíme. Záro-
veň máme silné lokální zastoupení. Například v České republice pro nás pracuje více 
než 100 lidí, kteří se zaměřují na české klienty. Díky tomu dokážeme lépe porozumět 
specifickým potřebám místního trhu a nabídnout produkty na míru.
Tato kombinace globální síly a lokálního zaměření nám umožňuje využívat výhody 
velkých nákupů a získávat lepší ceny, poskytovat špičkovou analýzu rizik a zároveň 
být dostupní klientům, když potřebují osobní kontakt a podporu. To je klíčový rozdíl. 
Zatímco američtí hráči navštíví Prahu jen párkrát do roka, my jsme tu každý den.

A jaké typy fondů byly u vás v posledních dvou letech nejoblíbenější?
Nejprve je třeba zmínit, že v České republice byly v posledních dvou letech ve srov-
nání s jinými evropskými zeměmi relativně vysoké úrokové sazby a vysoká inflace.

Jaké to mělo důsledky?
Lidé se rozhodli své peníze vložit do produktů s minimálním rizikem. Díky vysokým 
úrokovým sazbám bylo možné dosáhnout výnosů kolem 7 % i na méně rizikových 
investicích. Samozřejmě, ekonomové namítnou, že pokud inflace dosahuje 16 % a vy 
máte výnos 7 %, stále reálně ztrácíte hodnotu svých peněz. To je pravda. Nicméně 
hlavním efektem tohoto prostředí bylo, že mnoho lidí přesunulo své peníze z běž-
ných účtů do těchto bezpečnějších produktů. Tento trend nebyl vidět jen u nás, ale 
napříč celým českým trhem. Výsledkem byl nárůst trhu správy aktiv v České republice 
o více než 20 % během dvou let.

Jak to změnilo podmínky na trhu?
Lidé byli spokojeni, protože dosahovali výnosů bez téměř jakéhokoli rizika. Měli 
garantovaných 7 %, a přitom mohli své investice kdykoliv prodat. To mělo zásadní 
dopad na trh, mnoho lidí, kteří dříve neinvestovali, najednou svět investic objevili. 
Neříkám, že všichni, ale velká část populace začala vidět investice jako reálnou 
možnost, a to díky slušným výsledkům a minimálnímu riziku. Tento trend však 
přinesl i výzvy. Když dosáhnete 7% výnosu bez rizika, co vás motivuje investovat 
do něčeho s vyšším rizikem, kde potenciální výnos činí „jen“ 10-12 %? Co v takové 
situaci uděláte?

Asi se jako typický konzervativní Čech budu držet těch 7 %…
Ano, proč byste podstupoval výrazně vyšší riziko kvůli hypotetickým 5 %? Většina lidí 
se přirozeně soustředila na tyto bezpečné produkty a zájem o rizikovější investice byl 
nižší. Teď se však situace mění. Úrokové sazby i inflace výrazně klesly, což se začíná 
projevovat na výnosech z krátkodobých fondů. Česká národní banka postupně úroko-
vé sazby snižuje. Z hodnot kolem 7 % jsme nyní klesli na 4,25 % (údaje ze září 2024), 
a pokles bude pravděpodobně pokračovat. I když nemohu přesně říct, kam až sazby 
klesnou, je jasné, že tento trend bude nějakou dobu trvat.
Pokud se vrátíme k našemu příkladu, nyní se výnosy méně rizikových produktů 
pohybují kolem 4,5 %. Je to stále slušný výnos, ale podstatně nižší než dřívějších 7 %. 
Mezitím rizikové produkty mohou nabídnout potenciální zhodnocení až 12 %. Tento 
rozdíl mezi 4 % a 12 % je nyní výraznější a přirozeně vede k úvahám o změně přístupu.

A čeští investoři reagují?
Lidé si dnes stále více uvědomují, že je důležité své investice diverzifikovat, což je 
správný přístup. Místo toho, aby veškeré své prostředky vložili do konzervativních 
produktů, jak bývalo zvykem, část přesměrují do rizikovějších produktů. Typicky jde 
o akcie nebo soukromé kapitálové fondy. Začínají si tedy zvykat na určitou míru rizika. 
Neříkám, že přesouvají všechny své peníze tímto způsobem, ale myslím si, že tuto 
změnu vyhodnotili rozumně a dobře se na ni adaptují.

Je v tomto ohledu český investor specifický?
Lidé se mě často ptají, zda Francouzi investují jinak než Češi, ale podle mě jsou 
v tomto oba národy velmi podobné – nikdo nechce přijít o peníze. Když vám někdo 

každý, kdo může postrádat určité prostředky. 
Pracujeme na všech úrovních, například s národ-
ními bankami diskutujeme o miliardách, zatímco 
s fyzickými osobami můžeme jednat i o investici 
v řádu tisícikorun. Co je u Amundi také podstat-
né, to je srovnání s místními hráči. Když říkám, že 
patříme mezi deset předních společností na světě, 
je důležité zmínit, že těch dalších devět společností 
jsou především americké firmy.

LIDÉ SE MĚ 
ČASTO PTAJÍ, 
ZDA FRANCOUZI 
INVESTUJÍ JINAK 
NEŽ ČEŠI, ALE PODLE 
MĚ JSOU V TOMTO 
OBA NÁRODY VELMI 
PODOBNÉ – NIKDO 
NECHCE PŘIJÍT 
O PENÍZE.
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svěří své finance, třeba tisíc korun, v první řadě očekává, že dostane stejnou hodnotu 
zpět. Samozřejmě, že se zajímají i o to, jak by mohli získat něco navíc. Češi se v tomto 
ohledu chovají stejně. Rozdíly však mohou být v přístupu k riziku. Někteří lidé jsou 
ochotní více riskovat, zejména pokud mají dostatek prostředků. Když máte větší 
finanční rezervy, je přirozené, že si můžete dovolit být odvážnější. Naopak ti, kteří 
disponují menšími částkami, bývají spíše konzervativnější, protože nechtějí riskovat 
ztrátu toho mála, co mají. Klíčové je, aby si každý investor položil několik základních 
otázek: Jsem ochotný riskovat, nebo ne? Kdy budu své peníze potřebovat zpět? 
Můžu si dovolit investovat dlouhodobě? Některé investice totiž vyžadují, aby byly 
prostředky ponechány stranou po dobu pěti, šesti nebo i více let. Kromě toho je 
důležité vědět, jakého výnosu chcete dosáhnout. Všechny tyto faktory je potřeba 
správně sladit a navrhnout klientovi řešení, které odpovídá jeho individuálním potře-
bám a očekáváním.

A ty požadavky se zřejmě liší i generačně…
Samozřejmě, každá investiční strategie by měla být přizpůsobena individuálním okol-
nostem. Není vhodné navrhovat stejný investiční plán pro pána v důchodovém věku 
a pro mladého člověka, kterému ještě nebylo ani třicet let. Nejde jen o rozdíly v cho-
vání, ale především o odlišný přístup, který vychází z jejich životní fáze. Starší člověk 
bude o něco konzervativnější, naopak mladí lidé si mohou dovolit více riskovat, mají 
před sebou spoustu času, během kterého mohou nechat své investice růst, aniž by je 
museli v blízké době vybírat.

Jak tedy investuje ta mladší generace?
Mladší generace dnes často investuje odvážně, a to je velmi zajímavé. Jsou ochot-
ni podstoupit větší riziko než generace před nimi. Když mi bylo 30 let, nebyl jsem 
tak ochotný riskovat, protože jsem neměl mnoho peněz. Můžeme tuto větu lehce 
upravit: Dnešní mladí však chápou, že se nemohou spoléhat na státní důchod. Jsou 
více informováni o finančních výzvách, kterým mohou v budoucnu čelit, a proto, 
podobně jako v USA, už nyní aktivně plánují své finanční zabezpečení. Uvědomují si, 
že to nepůjde s krátkodobými nebo konzervativními produkty. Pokud chtějí mít za 
20 let velkou návratnost, musí investovat do rizikovějších produktů, jako jsou akcie 
nebo nemovitosti. A do těch mladí investují, alespoň částečně. Zároveň se také více 
zajímají o stav planety a společnosti.

I to se promítá do jejich financí?
Ano, více se zaměřují na udržitelné investice. Vidím to například u svého syna – mladá 
generace přemýšlí jinak. Ochrana planety a udržitelnost jsou pro ně důležité, což se 
odráží v jejich rozhodnutí investovat do udržitelných produktů. A jak jsem zmínil, ne-

bojí se také více riskovat. Když jsem pracoval v Paříži, 
všiml jsem si, že právě mladá generace byla nejvíce za-
pojena do investování do bitcoinu. Pro mě je to velmi 
riskantní investice, spíše jako sázení na fotbal. Nicméně 
mladí lidé byli jedním z hlavních tahounů nástupu 
bitcoinu, a to je odrazem jejich přístupu k investování – 
jsou ochotni podstoupit vyšší riziko, pokud v tom vidí 
příležitost.

Jelikož rozhovor chystáme pro magazín Be the 
Best, zajímalo by mě, co pro vás osobně znamená 
to motto Být nejlepší…
Být nejlepší pro mě znamená mít ten nejlepší tým. 
I ten nejvýkonnější CEO nebo manažer potřebuje 
kolem sebe schopné lidi, bez nich to prostě nefungu-
je. Schopnost vybrat si ty správné lidi a umístit je na 
správné pozice, je pro manažera jednou z nejdůleži-
tějších dovedností. Skvělý lídr musí být také ochoten 
přijmout do týmu lidi, kteří jsou v něčem lepší než on 
sám, a zároveň je povzbudit k tomu, aby se nebáli 
projevit a dát jim k tomu potřebný prostor. Bohužel 
znám mnoho manažerů, kteří to nedělají. Co z toho 
plyne? Nemají ten nejlepší tým. Pokud tedy chcete 
být skutečný lídr, musíte se smířit s tím, že ne vždy 
budete hlavní hvězdou, místo toho ale budete obklo-
peni těmi nejlepšími.

Uplatňujete to v Amundi?
Snažíme se vytvářet pracovní prostředí, ve kterém 
se kolegové cítí nejen kompetentní a odpovědní za 
své rozhodnutí, ale také jednají v souladu s našimi zá-
kladními hodnotami. Těmi jsou odvaha, týmový duch, 
podnikavost a solidarita. Snažím se, aby náš tým měl 
dostatek prostoru pro samostatnost a cítil podporu při 
své každodenní práci. Zároveň je pro mě důležité udr-
žovat strategickou vizi společnosti, předvídat trendy, 
a především přijímat náročná rozhodnutí. Věřím, že 
kombinací těchto dovedností může být manažer pro 
svůj tým skutečnou inspirací.  

KOMBINACE GLOBÁLNÍ SÍLY A LOKÁLNÍHO ZAMĚŘENÍ 
NÁM UMOŽŇUJE VYUŽÍVAT VÝHODY VELKÝCH NÁKUPŮ 

A ZÍSKÁVAT LEPŠÍ CENY, POSKYTOVAT ŠPIČKOVOU 
ANALÝZU RIZIK A ZÁROVEŇ BÝT DOSTUPNÍ KLIENTŮM, 

KDYŽ POTŘEBUJÍ OSOBNÍ KONTAKT A PODPORU.
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Podmínkou pro takovou léčbu je dokonalá diagnostika, a ta se neobejde bez nej-
modernějších přístrojů, do nichž v Klatovech investovali. Cirrus OCT provádí velmi 
detailní skenování sítnice, kdy měří například vrstvy nervových vláken a zrakový nerv. 
Fundus kamera Clarus zase zvládne detailní fotodokumentaci oka včetně cév. Díky 
nim mohly už léčbu v Klatovech podstoupit stovky lidí, kteří by dříve museli dojíždět 
do Plzně nebo ještě dál.

Porod jako zážitek nejen pro maminku
Zmínku zaslouží také Porodnice Domažlické nemocnice, která patří k těm menším 
v zemi. Přesto nebo možná právě proto vytvořila podmínky pro to, aby porod mohl 
být zážitek. „Narození miminka je jednou z nejdůležitějších a nejemotivnějších událos-
tí života. Chceme tedy, aby byl pro rodiče i jedním z nejkrásnějších. Už v předporodní 
péči proto organizujeme neformální setkání žen a jejich partnerů s našimi zdravotníky 
a jinými páry včetně prohlídky porodnice a skupinové i individuální diskuze,“ popisuje 
primář gynekologicko-porodnického oddělení Dušan Kolařík.
Porodnice nabízí například bezplatnou návštěvní službu porodní asistentky u žen 
v domácím prostředí. Přímo v porodnici si pak žena může vybrat takzvaný rodinný 
pokoj, který charakterizuje civilnější prostředí, kde se může žena cítit víc jako doma 
a má i možnost mít u sebe po celou dobu pobytu doprovod. Pokoj je proto vybaven 
manželskou postelí a značkovým designovým povlečením. „Dále mají rodičky po 
celou dobu pobytu k dispozici kromě standardní stravy i švédský stůl, kde si mohou 
24 hodin denně vzít cokoli k jídlu nebo pití. Víme totiž, že mají různé chutě i stravo-
vací návyky. A jako poděkování za důvěru dostane každá žena poukázku v hodnotě 
1 000 korun na nákup v lékárně,“ doplňuje primář. A novinkou je porodní lůžko Linet 
AVE 2, které je jakýmsi mercedesem mezi porodními lůžky.

Cvičte! Nebo natrhejte ovoce či vyskládejte myčku
Moderní přístup k léčbě praktikují Rehabilitační oddělení Nemocnic Plzeňského 
kraje – ta začala jako jedna z prvních u nás využívat virtuální realitu. Léčebná tělesná 

  Jiří Kokoška         archiv NPK

Desítky let čeká české zdravotnictví na nezbytné reformy, a přesto ve světě
pořád patří k těm nejlépe hodnoceným. Řada klinik provádí výkony, které jsou 
unikátní i ve světovém měřítku. Díky solidárnímu systému je i finančně náročná 
a obecně velmi kvalitní péče dostupná prakticky každému. Platí to nejen pro velká 
centra, ale i pro odlehlejší regiony. Příkladem mohou být Nemocnice Plzeňského 
kraje, které poskytují špičkovou péči včetně komfortního zázemí i v okrajových 
částech kraje včetně příhraničí.

ŠPIČKOVOU PÉČI LZE DĚLAT 
I MIMO VELKÁ MĚSTA

NEMOCNICE PLZEŇSKÉHO KRAJE

Velká část obyvatel má dojem, že regionální 
nemocnice jsou určeny základní ambulantní 
a lůžkové péči. Náročné a těžké výkony, špič-

kové odborníky, nejmodernější přístroje a komfortní 
zázemí hledají na klinikách fakultních nemocnic. „To 
jsou ale zkreslené představy. I v našich nemocnicích 
je řada naprosto špičkových pracovišť, namátkou 
nové dialyzační středisko, rehabilitační oddělení, oční, 
revmatologie, klinické laboratoře či krásné porodnice,“ 
poopravuje vžitý názor šéf Nemocnic Plzeňského kraje 
Zdeněk Švanda.

Biologická léčba zachraňuje zrak 
stovkám pacientů
Jedním z příkladů je například oční oddělení Klatovské 
nemocnice, které nabízí pacientům náročné operační 
výkony i biologickou léčbu onemocnění sítnice. Když je 
zahájena včas, dokáže pomoci i pacientům, kterým by 
jinak hrozilo vážné poškození zraku nebo slepota.
„Existují dvě hlavní diagnózy onemocnění sítnice. Je to 
věkem podmíněná makulární degenerace, která postihu-
je centrální část sítnice oka, takzvanou žlutou skvrnu – 
makulu. Při jejím poškození oko nerozlišuje detaily. Trpí 
jí starší lidé nad 50 let. A dále se jedná o diabetickou 
retinopatii. To je onemocnění cév oční sítnice a z názvu 
je zřejmé, že se týká diabetiků. Obě rizikové skupiny tvo-
ří přes 60 procent populace. I proto jsou v civilizovaných 
zemích tyto nemoci nejčastější příčinou slepoty. Dnes 
je ale lze léčit právě i biologickou léčbou,“ říká primářka 
očního oddělení Markéta Löffelmannová.
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výchova je tak nejen zábavnější a pestřejší, ale umožňuje cvičení ve větším rozsahu 
a s menší bolestí. V konečném důsledku je proto i efektivnější.
Základem technologie jsou speciální brýle s monitorem a senzory pohybů, k nimž je 
vytvořená aplikace, simulující různé pohybové úkoly ve fiktivním prostředí. Terapeut 
vybere na tabletu vhodný typ cvičení, náročnost a čas a pacient postupuje dle instrukcí.
Pacient se objeví třeba ve virtuální kuchyni a vyndává nádobí z myčky. Musí se 
sehnout, uchopit talíř nebo skleničku prsty a vložit do skříňky, kam patří. Nebo v sadu 
ze stromu sklízí ovoce. Někdy je v úrovni hrudníku, někdy v úrovni očí, ale někdy musí 
sáhnout vysoko nad sebe. „Touto formou se pacient zpravidla dostane s pohybem dál 
než při běžném mechanickém cvičení. S virtuální realitou jsou výsledky lepší a rehabi-
litace efektivnější,“ vysvětluje vedoucí fyzioterapeut horažďovické nemocnice Karel 
Kroh. A dodává, že cvičení jsou účinná nejen pro zlepšení mobility, ale i pro zvyšování 
svalové síly nebo celkové kondice, pro zlepšení hrubé i jemné motoriky nebo pro 
snížení bolestí.

Dobré jídlo, veselá mysl, efektivnější léčba 
a rekonvalescence
Větší chuť k jídlu, lepší nálada i snazší udržení hmotnosti, a tím pádem i lepší výsledky 
léčby či rekonvalescence a také oprávněný pocit větší soběstačnosti a pozitivní vliv 

na psychiku. Vše lze pozorovat u pacientů oddělení 
dlouhodobé péče nemocnice ve Stodu. K dispozici 
totiž mají snídaně formou švédského stolu, respektive 
švédského vozíku, z něhož si mohou vzít každý den 
ráno cokoliv dle své chuti. K dispozici mají různé druhy 
pečiva, sýrů, vybrané uzeniny, přesnídávky, paštiky, 
džemy, jogurty, tvarohové dezerty, ovocné saláty či 
džusy. Personál jim vybrané jídlo naservíruje a v pří-
padě potřeby pomůže namazat nebo nakrájet. Třeba 
ovoce je podáváno formou salátu na malé kousky, 
nastrouhané, případně i namixované.
„Následná péče, to je většinou delší hospitalizace, 
při níž může být běžné stravování po čase rutinní 
a jednotvárné. Nemluvě o tom, že imobilní a obecně 
starší pacienti mají často problémy s příjmem potra-
vy a omezenou chuť k jídlu. Švédský stůl s možností 
výběru potravin nebo způsobu servírování ovšem dělá 
ze snídaně zážitek a poskytuje pacientům radost z jídla. 
A když si mohou vybrat dle chuti, snědí toho víc, a mají 
tak větší příjem hodnotně vyvážené stravy. Díky tomu 
si lépe udržují hmotnost, vitalitu i imunitu, což je ze-
jména u gerontologických pacientů důležité,“ vysvět-
luje nutriční terapeutka a autorka bufetového vozíku 
Barbora Pavlíková.
Nemocnice Plzeňského kraje jsou důkazem, že slova 
Zdeňka Švandy platí. I v malých městech jsou odbor-
níci, péče i zázemí, které se mohou srovnávat s těmi 
nejlepšími.  

SKUPINA 
NEMOCNIC 
PLZEŇSKÉHO 
KRAJE
Skupinu NPK tvoří čtyři nemocnice akutní péče 
v Klatovech, Domažlicích, Rokycanech a Stodu a dvě 
nemocnice následné péče v Horažďovicích a Plané. 
V 15 různých městech provozují přes 150 ambulancí 
a odborných poraden, disponují 1 070 lůžky a 20 
operačními sály. Přes 2 200 zaměstnanců včetně 300 
lékařů, 900 sester a dalších 500 zdravotníků ošetří 
ročně zhruba 180 tisíc pacientů ambulantně a dalších 
30 tisíc v rámci hospitalizace. A nemocnice následují 
nejen trendy v moderní medicíně, ale kvůli pohodlí 
pacienta i v ošetřovatelské péči a v hotelových 
službách.
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Finsko již před více než padesáti lety. Získané zkušenosti této severské zemi umožnily 
stát se ambasadorem firemního lékařství v rámci Evropské unie. Je to pěkný příklad 
toho, jak společné zájmy zaměstnavatelů a zdravotníků mohou mít výrazně pozitivní 
dopady na zdraví celé populace – a to především skrze podporu primární prevence.
Od zavedení firemního instrumentu veřejného zdraví ve Finsku vzrostlo využití zdra-
votnických služeb mezi pracující populací o plných 66 %. Výsledkem bylo mimo jiné 
výrazné snížení počtu kardiovaskulárních onemocnění, a to na pětinu proti hodnotám 
ze 70. let, prodloužení odchodu do důchodu o 3 roky, snížení počtu smrtelných úrazů 
na pracovišti o 85 % a redukce pracovních onemocnění o 39 %. Finsko je dnes díky 
tomu na špici evropských států a může se pochlubit nejmenším výskytem preventa-
bilních onemocnění a předčasných úmrtí v Evropě.
Pozitivní efekty pro finskou společnost, zaměstnavatele i státní pokladnu byly a jsou 
neoddiskutovatelné. Jedním z hlavních motivátorů ze strany státu byly také daňové 
úlevy, které se však několikanásobně vrátily. Mimo jiné i v tom, že zprostředkovate-
lem potřebné zdravotní prevence a péče se stali firmy a zaměstnavatelé.

I v Česku vede cesta ke zvýšení produktivity práce 
skrze zapojení zaměstnavatelů
Programy podporující zdraví zaměstnanců mají nejen prokazatelné ekonomické a zdra-
votní přínosy, ale zaměstnavatelé jimi taktéž mohou ukázat svou iniciativu v oblasti 
udržitelného podnikání a vytvořit si konkurenční výhodu tím, že poskytnou svým za-
městnancům zajímavý a žádaný benefit. Odpovědnost za zdraví svých zaměstnanců má 
vysokou hodnotu v ESG reportingu a může zvýšit hodnotu faktoru sociální odpovědnos-
ti až o 50 %. Podpora zdraví zaměstnanců tedy přesahuje svůj čistě ekonomický rozměr 
- představuje nezbytnou investici do lidského potenciálu, posiluje sociální odpovědnost 
zaměstnavatelů, minimalizuje negativní dopady výkonu práce na zdraví a přispívá ke 
zvýšení firemní kultury v oblasti zdravého životního stylu. V této souvislosti stojí za to 
upozornit, že firmy s takovými sociálními standardy v posledních šesti letech rostly 2× až 
3× více než firmy bez výrazných činností v oblasti sociální odpovědnosti. Mimochodem, 
ESG reporting bude pro všechny firmy v Evropské unii povinný již od roku 2027.

   Pavel Šnajdr, Klinika Health+           archiv Kliniky Heath+

Přínosům firemní zdravotní péče v kontextu spokojenosti zaměstnanců jsme 
se věnovali již několikrát. Jak je to ale s ekonomickou návratností těchto 
programů? Proč se zaměstnavatelům vyplatí investovat do preventivní 
zdravotní péče pro jejich zaměstnance? O tom je tento příspěvek, který 
připravila společnost Health+.

VÝZNAMNÁ POMOC 
STAGNUJÍCÍ EKONOMICE

PODPORA ZDRAVÍ ZE STRANY 
FIREM MŮŽE SNÍŽIT NEMOCNOST

Na nemocenskou nyní stát i zaměstnavatelé vy-
naloží více než 60 miliard korun ročně. K tomu 
je ale třeba připočítat ještě jeden náklad – a to 

negativní vliv na snížení produktivity zaměstnanců. 
Správně nastavené preventivní programy ale dokáží 
firmám o více než desetinu snížit počet dní, které 
pracující stráví ročně na nemocenské, a prodloužit 
dobu aktivní pracovní činnosti až o jeden a půl roku. 
Kdyby tyto programy zavedly všechny firmy v České 
republice, získali bychom navíc v přepočtu více než 85 
tisíc kvalifikovaných pracovníků. V současné situaci, 
kdy většina firem jako největší problém označuje právě 
nedostatek kvalifikované pracovní síly, by to bylo nejen 
tolik potřebné řešení, ale i jistota zvýšení příjmů. A to 
nejen firem, ale i státní pokladny.
Každý zaměstnavatel si jistě umí představit, jaké vý-
hody by mu přineslo navýšení počtu pracovníků – jak 
by plně kvalifikovanou pracovní sílu s její produktivitou 
práce mohl využít ve svém podniku. Pro stagnující čes-
kou ekonomiku by takto významné snížení nemocnosti 
bylo jistě vítanou vzpruhou.

Příkladem je Finsko jako průkopník 
veřejného zdraví
Jak mohou zaměstnavatelé přispět k tomu, aby zvýšili 
produktivitu zaměstnanců o 10 % a prodloužili jejich 
aktivní pracovní život o jeden celý rok? Cestou je zdra-
votní péče a preventivní programy, které zaměstnava-
tel spolu s koordinujícím lékařem vytváří na klíč svému 
provozu a zaměstnancům. S tímto modelem přišlo 
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Prevence je základ – 
a zaměstnavatelé mohou výrazně 
pomoci
Česká republika tradičně patří k zemím s vyso-
kou úrovní zdravotnictví. A to i díky dostatečným 
financím od zaměstnavatelů, kteří nyní ze svých 
rozpočtů hradí většinu veřejného zdravotního 
systému. Českému zdravotnictví se ale pořád nedaří 
tyto prostředky efektivně využívat. Odhaduje se, že 
až 25 % onemocnění v naší republice je preventabil-
ní, čili je jim možné předejít. Bohužel dle kvalifikova-
ných odhadů až třetina Čechů v produktivním věku 
preventivní prohlídky úplně ignoruje. Díky lepšímu 
systému dostupnosti zdravotní péče mezi pracující 
populací, právě ve firmách a u zaměstnavatelů, by 
opatření, která umožní vytvořit specifické programy 
podpory zdraví, byla přínosem nejen pro firmy, ale 
i pro celou ekonomiku.  

MUDR. PAVEL ŠNAJDR, PH.D.
Má atestaci z všeobecného lékařství, kterému se také věnuje na soukromé klinice 
Health+. Vyučuje také mediky 1. ročníku na Anatomickém ústavu 1. lékařské fakulty 
UK. Jeho každodenním medicínským tématem je stonání pacienta s důrazem na 
porozumění jeho širšího kontextu. Vnímá emoční zdraví jako základní předpoklad 
spokojeného života, je také velký propagátor zdravého spánku a jeho vlivu na 
celkové fungování lidského těla. 
Kromě praktického lékařství se věnuje zavádění umělé inteligence (AI) do 
zdravotnictví. Klinika Health+ využívá jako jedna z prvních v České republice 
telemedicínu, svým pacientům nabízí vlastní aplikaci, ale především pracuje 
s digitalizovanou podobou všech lékařských zpráv, které shromažďuje posledních 
14 let.

5 %
Každý den chybí 
na pracovišti 5 % 

zaměstnanců kvůli 
pracovní neschopnosti.

38 %
38 % všech příčin 

pracovní neschopnosti 
jsou preventabilní 

onemocnění.

47 %
47 % preventabilních 
nemocí zkracuje náš 

aktivní život.

50 %
Podpora zdraví 

zaměstnanců tvoří 50 
% hodnocení v oblasti 
sociální odpovědnosti 

v rámci ESG reportingu.

16 %
Díky správné zdravotní 

péči lze pracovní 
neschopnosti snížit 

nejméně o 16 % 
a prodloužit aktivní život 

o jeden a půl roku.

Digitalizovaný pohled na zdraví: třetině pracovních 
onemocnění lze předejít
Důležitou součástí systému firemní zdravotní péče jsou nástroje prediktivní medicíny, 
které využívají roztříděná digitalizovaná zdravotní data s použitím umělé inteligence. 
Za pomoci dat a umělé inteligence můžeme předvídat vývoj zdraví pacienta, a tudíž 
cíleně vybírat co nejvhodnější preventivní opatření. Prevenci díky prediktivní medicí-
ně je možné výrazně zacílit.
Takovéto nástroje v současnosti již kromě Finska používají i další státy, jako jsou Dán-
sko, Izrael či Estonsko. Zkušenosti ale máme již i my v České republice. Inspirací jsou 
například mezinárodní společnost Medicover nebo lokální Health+. Úspěšně využívají 
podobné nástroje jako severské státy a již dnes nabízejí svým klientům produkt, který 
umožňuje sledovat jejich zdraví z úplně jiného pohledu.
Obecně však stále bohužel platí, že délka života ve zdraví v naší zemi stagnuje. Přitom 
třetině onemocnění v pracovním věku lze i u nás při správném přístupu předejít. Mo-
derní technologie mohou pomoci plánovat prevenci a zdravotní péči vedenou týmem 
firemního lékařství. Zaměstnavatel průběžně dostává obraz o efektivitě péče o své 
zaměstnance. Digitalizace, která pomáhá s přesnějším vyhodnocením zdravotních úda-
jů, umožňuje zaměstnavateli přímo měřit úspěšnost jednotlivých opatření pro podporu 
zdraví a upravovat program zdraví podle potřeby pro celý kolektiv zaměstnanců.

CO ŘÍKÁ STATISTIKA?
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 Jakub Jukl
  z archivu Volkswagen Financial Services

KOMPLEXNÍ SLUŽBY 
MOBILITY PRO VŠECHNY
Zabývá se financováním automobilů pro soukromé zákazníky 
i pro firmy, je součástí koncernu Volkswagen a na českém trhu 
působí již 32 let. Společnost Volkswagen Financial Services nám 
představil jednatel společnosti, pan Vratislav Strašil. Ale nezůstalo 
jen u toho: v rozhovoru se dotkl i rozvoje elektromobility 
a současných trendů v automobilové dopravě.

Mohl byste ve stručnosti představit společnost 
Volkswagen Financial Services?
Jsme leasingová společnost, která se zaměřuje na 
financování mobility. Nabízíme leasing i úvěr jak na 
osobní, tak na užitkové vozy. Na českém trhu působí-
me od roku 1992, jsme ale dceřinou firmou společnosti 
Volkswagen Financial Services AG, která letos slaví 
už 75. výročí od založení. Ovšem naše produkty se 
neomezují jen na leasingové a úvěrové financování 
automobilů. Ke všem nabízeným vozům jsme schopni 
zajistit klientům i servis, pojištění, přezutí pneumatik, 
zkrátka vše, co s mobilitou souvisí. A to ani nemluvím 
o elektromobilitě…

K té se určitě ještě dostaneme. Ale zmínil jste se, 
že jste přímo součástí skupiny Volkswagen. Jaké 
výhody to má pro vaše klienty?
Ano, díky propojení s Volkswagenem jsme v rámci čes-
kého trhu takzvanou kaptivní finanční institucí. Toho 
využíváme například při financování skladových vozů 
dealerské sítě prodejců značek koncernu Volkswagen, 
nebo poskytujeme koncernové dealerské síti investiční 
úvěry. Třeba pro rozšíření svého zázemí nebo dovyba-
vení nabíjecími stanicemi.

Vratislav Strašil, 
jednatel Volkswagen 

Financial Services Foto: Robert Tichý
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Nabízíte i financování ojetých vozů?
Ano! Je to pro nás velmi důležitý a stále rostoucí segment.

Máte v nabídce i užitkové vozy?
Samozřejmě. Především koncernové vozy Volkswagen, jako jsou Transporter a Crafter, 
ale ve flotilových zakázkách financujeme i užitkové vozy jiných značek, včetně sklá-
pěcích nákladních aut nebo chladírenských vozů. V takových případech jde většinou 
o operativní leasingy, takže tyto vozy po skončení smlouvy nabízíme dál jako ojeté.

Pro jaký typ klientů jsou vaše služby určeny?
Našimi službami jsme schopni obsloužit všechny typy zákazníků, od soukromých osob 
přes malé firmy až po ty větší. Když jste se mě ptal na budoucnost mobility, zmínil 

Kdybyste měl vyzdvihnout, čím se lišíte od ostat-
ních firem, které se zabývají financováním auto-
mobilů, co by to bylo?
Vzhledem k velkým synergiím a propojení v rámci skupi-
ny Volkswagen, nabízíme služby právě prostřednictvím 
dealerské sítě, jako jsou předplacené servisní balíčky 
a pravidelné prohlídky, prodloužené záruky a podob-
ně. Tyto balíčky nabízíme jak k novým, tak i k ojetým 
vozům. A to je něco, co nás odlišuje od ostatních.

Jaké hlavní produkty v oblasti financování mobili-
ty nabízíte?
Jsou to operativní leasing a úvěr. Operativní leasing 
asi nemusím zvlášť představovat, ten je všeobecně 
známý. Zastavil bych se ale u úvěrů. U nás si může 
klient vybrat ze dvou typů: buď klasický úvěr, nebo náš 
nový produkt, který jsme představili asi před třemi lety, 
Financování CHYTŘE. To je úvěr s poslední nerovno-
měrnou splátkou. Funguje to tak, že splácení úvěru 
vybraného vozu si rozdělíte na tři části – tu první, tak-
zvanou akontaci, zaplatíte hned na začátku při uzavření 
smlouvy, druhou část formou měsíčních splátek po 
sjednané časové období, jejichž výši a dobu splácení 
si u nás nastavíte podle svých potřeb. Zbývá uhradit 
poslední, třetí částku úvěru (takzvaný balon), kde máte 
několik možností, jak ji vypořádat: 1. Buď ji jednorázově 
uhradíte, 2. nebo si ji opět rozložíte formou splátek do 
budoucího období, anebo od vás dealer vykoupí vůz 
za určitou zůstatkovou cenu. Vzhledem k této velké 
variabilitě, kde si dvě fáze můžete definovat dle svých 
potřeb, nešlo tento úvěr pojmenovat jinak než CHYTŘE. 
A umíme sjednat i úvěr s nulovou počáteční akontací.

To je zjevně velmi flexibilní systém financování…
Ano, vycházíme tak maximálně vstříc požadavkům na-
šich klientů. Sami si mohou nastavit parametry splácení 
podle svých potřeb i životních situací. Při financování 
úvěrem je už od počátku smlouvy vlastníkem vozu kli-
ent, na rozdíl od operativního leasingu, kde je vlastníkem 
Volkswagen Financial Services. V rámci našich vybraných 
kampaní poskytujeme našim zákazníkům celou řadu 
benefitů, jako například 0% úrok, předplacený pětiletý 
servis zdarma, u některých modelů předplacenou nabí-
jecí kartu. Tyto benefity představují již velmi významnou 
zákaznickou cenovou výhodu, a zároveň i ochranu před 
inflací, obzvlášť, když se kombinují mezi sebou.

Předplacený servis je zajímavý produkt. Jak  
funguje?
Celý tenhle servisní balíček zahrnuje finanční pokrytí 
pravidelných servisů vozidla s dobou trvání pět let. 
Dnes tento balíček nabízíme u nových vozů zdarma jako 
bonus. Klient tak získává nepřímo finanční zvýhodnění 
úvěru, a chrání se tak zároveň před neočekávaným ce-
novým výkyvem, který by se každoročně odrazil inflačně 
v cenách autodílů i práce. Vzpomeňme, jak nedávno 
vyskočila inflace… Dokonce i u ojetých vozů si klienti mo-
hou dokoupit servisní prohlídky již online. V případě, že je 
vůz od nás financován, dostanete tento balíček zdarma, 
přičemž jeho hodnota je v řádech několika tisíců korun.

Takže to je opravdu velký cenový bonus…
Úvěr CHYTŘE představuje přibližně třetinu našich smluv. Neméně populární je 
však také operativní leasing u nových vozů, a to jak pro firemní flotily, tak pro 
malé a střední firmy. Ale popularitu získává čím dál více i u fyzických osob. Většina 
nových vozů na celkovém trhu se prodává firemním zákazníkům, to znamená, že 
zastoupení operativního leasingu je vysoké a bude nadále růst. Firmy, využívající 
operativní leasing, obměňují svůj vozový park pravidelně a s relativně dobře predi-
kovatelnými a transparentními náklady. Za auta platí měsíční splátky bez počáteční 
akontace i koncové splátky a po skončení doby financování vůz vrátí. Jde o velmi 
pohodlnou formu pronájmu vozu. Veškerá zodpovědnost za servis a pojištění je na 
poskytovateli leasingu, tedy v tomto případě na nás.

Takže v něm vidíte budoucnost mobility?
Ano, pro firmy jednoznačně, ale čím dál tím víc si myslím, že je to i budoucnost 
individuální mobility.

Jaké značky vozů zájemcům nabízíte?
Jsou to v první řadě koncernové vozy skupiny Volkswagen, tedy domácí Škoda, 
Volkswagen, Audi, CUPRA, Porsche, Bentley, Lamborghini, SEAT a Volkswagen Užit-
kové vozy. A motocyklistům nabízíme naši značku Ducati. Ale do firemních flotil, které 
mají často víceznačkové požadavky, jsme schopni dodat i vozy dalších značek.
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kalendář a třeba i zelenou kartu, kterou se může proká-
zat při silniční kontrole. Velmi důležitá je samoobslužná 
zóna, kterou lze ovládat z mobilního telefonu.

Mohu si na vašich stránkách také vybrat vůz 
a spočítat si, kolik bych měsíčně splácel?
Samozřejmě. Buď si můžete spočítat splátky na našem 
webu, nebo použít kalkulačku na oficiálních stránkách 
koncernových značek. Tam si vyberete konkrétní vůz, 
je jedno, zda nový či ojetý, a na kalkulátoru si můžete 
posouvat a nastavovat výši akontace, délku smlouvy či 
výši splátek. A máme samozřejmě i telefonickou zákaz-
nickou linku, kde vám rádi poradíme, jak na to.

Závěrečná otázka, pro shrnutí: Proč by se klient 
měl rozhodnout právě pro vaši společnost? Jaká je 
vaše výhoda oproti konkurenci?
Těch důvodů je celá řada. Je to na prvním místě 
skutečnost, že jsme součástí koncernu Volkswagen, 
jsme tedy úzce propojeni s jeho značkami, což nám 
umožňuje nabízet mobilitu, financování a celou řadu 
služeb prostřednictvím autorizované dealerské sítě, 
tedy na nejprofesionálnější úrovni. Dále: jsme dlouho-
době etablovaná firma na trhu, dokážeme obsloužit 
všechny typy klientů a zároveň odrážíme jejich oče-
kávání v naší strategii, například v digitalizaci, on-line 
řešeních a podobně. Budujeme elektromobilitu, ve 
které vidíme budoucnost, v jejímž rámci nabízíme 
opravdu komplexní služby od zpracování žádosti 
o dotace až po financování nabíjecí stanice. Máme 
atraktivní kampaně s výhodnými benefity, vztahujícími 
se k financovanému vozu. Zkrátka, abych to vše shrnul 
do jedné věty: nabízíme komplexní řešení mobility pro 
všechny zákazníky. Jsme takový klíč k mobilitě. Key to 
mobility. Tak zní i naše heslo.  

bych ještě jeden důležitý trend: pronájem, anglicky subscription. Pod tímto názvem 
se skrývají flexibilní formy pronájmu o různé délce trvání. Takže si třeba pronajmete 
na léto kabriolet, na zimu zase auto s pohonem na všechna čtyři kola. Tenhle trend se 
zatím v Evropě začíná prosazovat velmi pomalu, ale zjevně bude do budoucna růst.

Nabízíte také dnes tolik populární elektromobily?
Samozřejmě. Koncern Volkswagen investuje do elektromobility obrovské prostřed-
ky, a proto jsme společně s jeho značkami v oblasti elektromobility velmi aktivní. 
Podílíme se i na promoakcích, které mají za cíl elektromobilitu propagovat. Takže se 
třeba účastníme Fóra elektromobilita v Praze-Karlíně nebo e-Salonu na letňanském 
výstavišti. V rámci zpřístupnění elektromobility nabízíme našim zákazníkům elekt-
roauta všech značek s nulovým úrokem a naším servisním balíčkem zdarma, s dobí-
jecími kartami Chargee, kterými lze platit u většiny provozovatelů dobíjecích stanic 
v Česku i zemích EU, dokážeme klientům i dealerům pomoci s financováním velkých 
dobíjecích stanic i osobních wall boxů.

Takže pro rozšíření elektromobility děláte opravdu hodně…
Ano, máme také půjčovnu elektromobilů pro firmy. Zákazník si může sám vůz vyzkou-
šet, zjistit, zda mu vyhovuje, než se definitivně rozhodne si ho pořídit. Kolem elek-
tromobilů je plno předsudků, ale máme jednoznačnou zkušenost, že nám je klienti 
vracejí nadšeni. Obvykle pak sami začínají nad pořízením vlastního elektromobilu 
uvažovat. A my jim s jeho financováním rádi pomůžeme. Půjčovna je tak součástí naší 
strategie rozvíjení elektromobility.

Umíte klientům pomoci i se žádostí o dotaci na elektromobil?
Rozhodně ano. Zpracování žádostí o úvěr není úplně jednouché a předpokládali jsme, 
že spousta zákazníků bude potřebovat nějakou asistenci s jejich podáním. Takže spo-
lupracujeme se dvěma agenturami, které pro zákazníky žádosti o dotace zpracovávají. 
A v rámci financování našich vozů je toto zpracování pro klienty zcela zdarma.

Spustili jste klientský portál MojeVWFS. Jak dlouho už je v provozu? A jaké 
výhody klientům nabízí?
V pilotním režimu jsme jej zprovoznili už v roce 2021, ale v současné podobě, s rozší-
řenou funkcionalitou, běží od loňska. Výhodou je nepřetržitý online provoz. Klient tak 
má vždy k dispozici údaje o smlouvě a všechny podrobnosti ohledně vozu, splátkový 

Ať už hledáte nové, 
ojeté či užitkové vozy 
nebo elektromobily, 
ať už jste firma nebo 
soukromá osoba, 
Volkswagen Financial 
Services vám dokáže 
nabídnout financování 
na míru i zajímavé 
benefity.

Komplexní služby 
Volkswagen Financial 
Services
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devizám, kterými jsou např. naše unikátní designové interiéry s díly velkých autorů, jako 
byli pan Vladimír Procházka, dvojice Libenský a Brychtová nebo František Vízner.

A co ona udržitelnost? Jak se vám daří naplňovat zelené požadavky klientů?
Udržitelnost se stala naší přirozeností. Je vklíněná do každé činnosti, které se věnujeme, 
a to jak v zaměstnaneckých řadách, tak i v byznysu. V minulých letech jsme prošli roz-
sáhlou transformací energetického managementu, díky ní teď naplňujeme požadavky 
eco-friendly přístupu v mnoha směrech – od topení odpadním teplem z kuchyně, získá-
vání elektrické energie ze střešní solární elektrárny, až po udržitelný catering, nebo mi-
nimalizaci jednorázových materiálů. Šetříme životní prostředí i miliony korun ročně na 
energiích. Letos se chystáme změřit naši uhlíkovou stopu. Měření nám dá transparentní 
obrázek o naší ekologické zátěži, s níž pak budeme moci efektivně pracovat. Podobně 
bychom rádi pokračovali i v budoucnu a monitorovali CO2 i u jednotlivých eventů. Cílem 
monitoringu je pochopitelně získání příslušné certifikace ISO, tento krok nám však také 
pomůže lépe řídit naše energetické toky, optimalizovat provoz a snižovat emise skle-
níkových plynů. Očekáváme i získání konkurenční výhody a zvýšení poptávky klientů, 
kteří své dodavatele a jejich udržitelný způsob podnikání prověřují čím dál častěji.

 Růžena Černíková       archiv KCP

BÝT PRVNÍ VOLBOU
Kongresové centrum Praha je klíčovým hráčem na scéně eventového průmyslu, přitahující 
do Prahy prestižní akce jako například Dance World Cup nebo výroční zasedání ISHLT. 
Praha se i díky KCP a jeho snaze zvyšovat standardy kongresového průmyslu drží v popředí 
mezinárodních žebříčků atraktivity. Roman Sovják, obchodní a marketingový ředitel KCP, 
prozrazuje, jak společnost reaguje na trendy v oblasti MICE, jakým výzvám čelí, ale i kam 
směřuje. A že její ambicí je být v Praze první volbou pro pořádání velkých světových eventů.

Jakou roli dnes hraje Kongresové centrum Praha 
(KCP) v eventovém průmyslu?
Věřím, že podstatnou. Praha se v mezinárodním rankingu 
ICCA za rok 2023 umístila celosvětově na 6. místě a drží se 
v TOP 5 nejatraktivnějších kongresových destinací Evropy. 
A KCP se daří atraktivity Prahy využít – přivádíme do měs-
ta významné celospolečenské a kulturní akce, jako např. 
Dance World Cup, který na přelomu června a července 
doslova roztančil pražské ulice. Vystřídalo se tu 25 000 
návštěvníků z 54 zemí, to je obrovská masa lidí. Skvělou 
návštěvnost mají ale i odborná setkání špičkových exper-
tů, jako dubnové 44. výroční zasedání Mezinárodní spo-
lečnosti pro transplantace srdce a plic (ISHLT) s více než 
3 500 delegáty z 55 zemí světa. Jsme součástí prémiového 
segmentu mezinárodních poskytovatelů kongresových 
služeb a daří se nám do Prahy dostávat ty nejprestižnější 
události světa, od soutěží až po odborné konference. Po-
dílíme se tak na rozvoji kongresového průmyslu v Praze. 
Naši roli potvrdilo v tomto roce i ocenění Czech Business 
Superbrands v kategorii Exhibition grounds & Congress 
venues, které jsme obdrželi již počtvrté a jsem za ně rád.

I kongresový průmysl je ovlivňovaný aktuálními 
trendy. Jak se na ně KCP adaptuje?
Odvětví MICE prochází transformací, kterou formuje 
nejen rostoucí očekávání klientů, technologický pokrok 
a zvýšený důraz na společenskou odpovědnost, ale třeba 
i apel na udržitelnost. V KCP jsme naštěstí v mnohém 
napřed. Posun k zážitkové ekonomice, kdy se hostite-
lé snaží získat konkurenční náskok personalizovanou 
a flexibilní nabídkou autentických zážitků, pro nás není 
novinkou. Do Prahy a celé ČR přivádíme odborné akce 
mezinárodního významu, jakou byla i červencová Me-
zinárodní konference o fyzice vysokých energií (ICHEP). 
Umíme konfigurovat prostory na míru, nabízíme inovativ-
ní formáty setkávání i kvalitní technologická řešení. Řekl 
bych, že se vývoje kongresových trendů bát nemusíme, 
jsme schopni nejen držet krok, ale i udržovat náskok díky 
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Nedávno jste uzavřeli spolupráci s Českým olympijským výborem.  
Co všechno spolupráce obnáší?
Z návratu olympioniků do KCP mám radost. Před 37 lety v našich prostorách vznikla 
Československá olympijská akademie a sportovci si tady vyzvedávali např. odznaky. 
Letos si zde vyzvedli své dresy a oblečení pro slavnostní zahájení her v Paříži. Vidím 
v tom symboliku, která je mi velice sympatická.

Jaké má Kongresové centrum Praha ambice?
Jsme českou jedničkou.. Bylo by fajn být v celosvětovém měřítku v Top of Mind 
poptávaných venue v Praze pro akce 1 000+. Potřebovali bychom ale expandovat 
a dokončit projekt výstavby nové multifunkční haly s výstavní plochou 5 000 m². 
Jsme sice hostitelem nejprestižnějších světových eventů, současná kapacita centra 
nám ale na vábení těch největších mezinárodních kongresů jednoduše nestačí. Mám 
za to, že Praha by si větší reprezentativní prostory ke svému titulu šesté nejatraktiv-
nější světové destinace zasloužila.

Věříte, že své plány naplníte?
Obchodní výsledky za poslední tři roky ukazují, že to, co děláme, děláme dobře. 
Každý rok od pandemie pokořujeme rekordy předcházejících let. Předcovidová čísla 
jsme překonali již v roce 2022, to je v evropském i celosvětovém měřítku unikát-
ní. Drtivá většina konkurence návrat předpandemických hospodářských výsledků 
očekává až u čísel za letošní rok. Velmi pozitivní jsou i naše obchodní výsledky za rok 
2023, které ukázaly 15% nárůst celkových tržeb a dosažení rekordní výše 609,6 mil. 
korun. Nemám proto důvod mít o úspěšnou budoucnost KCP obavy, a to minimálně 
pro další dva roky. Naopak – ambiciózním cílům a našemu posunu vpřed přizpůso-
bujeme i vizuální identitu, investice či komunikační linku. Rádi bychom, aby z našeho 
logotypu, barevnosti a claimů bylo na první pohled znát, že jsme opravdu místem, 
„kde na okamžicích záleží“.

V KCP jste od počátku roku 2022. Je pro vás působení v oblasti kongresové 
turistiky trefou do černého?
Troufám si říct, že ano. Po deseti letech, kdy jsem si odskočil k brandové marketin-
gové komunikaci, která mě obohatila o mnoho zkušeností nejen v marketingové 
oblasti a rozšířila portfolio mých kontaktů, mě po covidu něco táhlo zpět k eventům. 
Prodávat Prahu je skvělá výzva, jen jsem nyní zodpovědný za jedno venue, z eventů 
se staly velké kongresy a na starost mám větší tým skvělých lidí. Ta zodpovědnost mě 
naplňuje a posouvá mílovými kroky dál.  

ROMAN SOVJÁK
Obchodní a marketingový ředitel Kongresového 
centra Praha – na této pozici působí od roku 
2022. Předtím vedl devět let českou pobočku 
mezinárodní organizace Superbrands, která 
zajišťuje marketingové průzkumy, akce 
zaměřené na značky, a především renomovaný 
globální žebříček značek. Rovněž řídil obchodní 
aktivity například ve společnostech Lobkowicz 
Events Management nebo The Augustine Hotel.

Vedle velkých kongresů se specializujete i na 
menší firemní akce. Jsou mezi těmito dvěma typy 
eventů výrazné rozdíly?
Na rozdíl od velkých konferencí a mezinárodních akcí 
ty malé nekladou tak velké nároky na čas potřebný na 
přípravu. Velký kongres organizujete a ladíte klidně 
i několik let – od získání kandidatury až po vyladění 
detailů. U malého eventu umíme v případě volných 
prostor reagovat na poptávku velmi rychle, připraví-
me jej i v rámci dnů. Variabilní prostory nám umožňují 
souběžné konání několika akcí najednou. Již napláno-
vané velké události tak můžeme flexibilně doplňovat 
menšími, třeba lokálními eventy, jako byla i konferen-
ce komunity #HolkyzMarketingu, wellbeingovými ak-
cemi typu Happiness at Work nebo Porozumění mysli 
a samozřejmě kulturními událostmi – od koncertů, 
přes baletní představení až po talk shows.
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TEN, KTERÝ BY  
NA BETONU DOKÁZAL 
VYPĚSTOVAT TRÁVNÍK

Profese rockového muzikanta je považována za 
bohémské povolání. Sledovat všechny aktivity 
Michala Dvořáka, producenta, skladatele, textaře 
a především jednoho z hlavních aktérů kapely Lucie, 
nejúspěšnější české rockové kapely posledních čtyř 
dekád, je úplně jiný zážitek. Jeho domácí kapela 
Lucie letos dokončila turné po českých hradech, 
příští rok slaví významné jubileum a startuje další 
etapu své existence. V září se na jevišti pražského 
divadla Hybernia představila nová multimediální 
show Já, secese, která přichází po mezinárodně 
úspěšném projektu Vivaldianno. Vedle toho 
se koncem léta v lázeňských Poděbradech uskutečnil 
další ročník festivalu filmové a multimediální hudby 
SNDTRCK, kde je zakladatelem i jeho ředitelem. 
Na první pohled je jasné, že neustále přemýšlí, jak 
pohnout svět okolo sebe kupředu. Není čas ztrácet 
čas! Slovo „showbyznys“ přece tvoří dvě slova. 
Hádejte, které z nich je to delší a pro úspěch v branži 
podstatnější. V nepřetržitém proudu z něj prýští 
nová témata a nápady. To je pohled z té dospělejší 
stránky, někde pod ní je ale pořád cítit, že si vlastně 
pořád klukovsky hraje.
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  Patrik Fridrichovský        
  archiv Michala Dvořáka

Když jsme se před pár lety potkali, tak jsi vedle 
role muzikanta ve slavné kapele byl pro mě ne 
tolik znalého věci překvapivě i manažerem a tisko-
vým mluvčím Lucie. To platí pořád?
Ne, to platí opět! Po mnoha letech, kdy jsme zkoušeli 
pracovat s různými lidmi a firmami, jsme pochopili, že 
svět českého showbyznysu, když ho neumíš a neděláš 
zevnitř, se z jiné pozice ovládá a řeší jen těžko. Není to 
zkrátka o tom, že umíš s internetem, máš šikovný mo-
bilní telefon a za sebou pár eventů. To ani náhodou! My 
jsme výkonem taková větší česká fabrika na rockovou 
muziku. Když vyjedeme na turné po Česko-Slovensku, 
jsou před námi koncerty pro desítky tisíc lidí a v zá-
kladním týmu pracuje okolo dvě stě lidí. Ale není to jen 
o té organizaci. Patří k tomu starost o celou prezentaci, 
a to má spoustu nepsaných zákonitostí. A tak jsem opět 
mužem mnoha rolí, což mě baví a dělám to tak v pod-
statě celý život.

Letos zjara David Koller oznámil, že odchází z ka-
pely. Přece jen, v očích mnoha fanoušků jste byli 
ikonická čtyřka domácí rockové muziky. Co bude 
s Lucií dál?
Ono to v zásadě není tak složité. Představ si, kolika 
změnami prošly slavné kapely jako Rolling Stones 
nebo třeba Genesis. Měnili se zpěváci, kytaristi a další 
členové. Někdy se to nepovedlo, ale někdy to naopak 
vedlo k zásadnímu prospěchu kapely. Jak to bude s naší 
trojicí a případně dalšími členy a hosty, to ukáže teprve 
čas. My chceme fungovat dál, písniček máme hodně 
a nápadů je také dost. Připravujeme nové album, i když 
nejdřív to budou především jednotlivé singly určené 
pro stream.

On se formát hudebního průmyslu za těch čtyřicet 
let totálně změnil…
Totálně a hned několikrát! Ale budeme to všechno dělat 
tak, jak je to trendem dnes.
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Rocková kapela, která slaví čtyřicátiny a jde 
s dobou… Mohlo by to působit jako protimluv, 
kdyby se ovšem nejmenovala Lucie. Co všechno 
dnes takový mechanismus kolem kapely 
představuje?
Když jsme se v roce 2014 my dva spolu potkali, blížil 
se velký comeback, téměř dva roky příprav. Součástí 
byl nejen návrat, ale také muzikál Lucie v karlínském 
divadle, dokumentární film Příběh jedný kapely a nová 
deska Evolucie, která vyšla až v roce 2018. Je to všechno 
běh na delší tratě. Něco podobného připravujeme 
i na příští rok, protože se blíží čtyřicáté výročí vzniku 
kapely. To už je velké číslo! K narozeninám chceme vyjet 
na rekapitulační turné. Součástí by měli být opravdu 
všichni, kteří kapelou prošli, něco pro ni udělali a něco 
znamenali. Vždyť vedle Davida a naší „ikonické“ trojky 
s námi v kapele hráli třeba Michal Penk, Tomás Wa-
schinger, Tomáš Kapek, Pavel Plánka a spousta dalších 
muzikantů. Také máme pro fanoušky plno překvapení. 
Někteří gratulanti za námi přijedou slavit ze zahraničí, 
zatím nesmíme sice ani naznačovat, ale těšíme se na ně 
moc. Něco prozradím už teď. Měli jsme obrovskou kliku, 
že jsme v průběhu let spolupracovali s tehdy začínající-
mi a dnes už velmi slavnými režiséry. Například s Tomá-
šem Mašínem, který s námi a Terezou Maxovou dělal 
klip Pohyby. Ona jako gratulantka samozřejmě nesmí 
chybět. S její nadací jsme si v průběhu let byli pořád 
nablízku a navzájem se rádi oslovujeme na různé spolu-
práce. Teď si všichni společně už delší čas slibujeme, že 
uděláme něco jako pokračování toho klipu. Říkáme mu 
zatím pracovně Pohyby 2 a měla by se v něm představit 
Terezčina dcera Mína, mimořádně talentovaná taneč-
nice.

Lucie byla vždycky na špičce toho, jak dát o sobě 
vědět. Byli jste miláčky davů i médií…
Možná to tak zvenku vypadá. Někdo by mohl říct, že 
s příchodem sametu jsme měli všude otevřené dveře 
a na růžích ustláno. Kapela to jednoduché neměla 

nikdy. Devadesátky byly jako velká Matějská, naivní, skoro dětská jízda plná totální ra-
dosti. I nás ale vypínali z přímého přenosu, měli jsme problém s texty v rádiích, zaká-
zali nám klip v televizi. Snažili jsme se být renesanční po všech stránkách. Tak to dělali 
Beatles i všechny další velké kapely a jejich leadeři. Potřebovali jsme tvůrčím způso-
bem oslovovat a mluvit do všeho, co k tomu patřilo. Ať už to byly fotky, klipy nebo 
obaly desek, prostě mít to pod kontrolou. Pro kapelu jsme dělali maximum. V euforii 
doby jsme chtěli být slavní jako Rolling Stones. Rádi jsme akcentovali vedle hudby 
i naši vizualizaci. Důležitá pro nás byla scénografie, spolu s kamarády jsme vytvářeli 
kompletně světelný design našich show. Dělali jsme jako první u nás VJing. Makali 
jsme, teprve pak šli do hospody a tam plánovali, jak budeme jednou strašně slavní. 
Ono se toho o nás tehdy napovídalo spousta, ale my byli posedlí těmi svými sny tak, 
že jsme hráli šest nebo osm hodin denně. Byla v tom touha a vize vybudovat něco, co 
tu ještě nebylo. A také to byl hlavní motor celé kapely. Tahle „power“ převyšovala to, 
v čem jsme se od sebe lišili. Dnes je v módě popisovat dobu devadesátek jako období 
temna, ale určitě mi sám potvrdíš, že pro nás to tak nebylo. My jsme tohle nežili, 
neviděli. Naopak, pro všechny to byla důležitá chvíle znovu nabité volnosti. Něco, co 
se stane jednou za život. Rozhodli jsme se, že jako kapela budeme tvořit na svobod-
né vlně, která nás dostala k lidem. Společnost vystřízlivěla, ta euforická porevoluční 
nálada je dávno pryč, ale Lucie jako symbol toho všeho existuje pořád.

HRÁT SI, TO JE 
TA NEJLEPŠÍ 

ENERGIE, 
KTEROU ZNÁM!
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Jako Rolling Stones… před těmi jste hráli na Strahově, když jim bylo asi tolik, 
co je vám teď. A Jagger dnes ve svých osmdesáti cvičí rozcvičku, kterou pro 
něj vymyslel baletní choreograf. Oni tehdy zažehnali všechny krize a jako 
kapela jedou na plný plyn dodnes. Dá se tohle tempo vydržet ve zdraví?
Člověk, ale i Mick Jagger, což je tedy nejspíš mimozemšťan, se musí udržovat v nějaké 
formě, aby to fyzicky vydržel. Už to není o nekonečných mejdanech. Rockové kapely 
se trochu uklidnily. Dělat tuhle práci není žádná legrace. I rocker je jenom člověk 
a musí se o svoje tělo starat. My ho k tomu vystupování opravdu potřebujeme. Fy-
zický výdej energie je při koncertech obrovský. Ještě když jsem studoval FTVS, zkusil 
jsem na celé kapele zátěžová měření. Muzikantské výkony jsou srovnatelné s vrcho-
lovým sportem. Zahrát takový koncert, ty celé dvě a půl hodiny, je pro každého z nás, 
jako kdybys běžel maraton. Chce to být v pohodě i mentálně. Dřív bylo nemyslitel-
né, že by v osmdesáti ještě někdo aktivně koncertoval. A Jagger i spousta jiných 
tohle tabu prolomili. Takový Ennio Morricone dirigoval symfonický orchestr v plné 
síle ve svých devadesáti. Vyjet na turné, to je pro nás vždycky velký svátek. Je to 
příležitost „vzít děti“, jak říkáme těm našim písničkám, na společný výlet. Když v kotli 
pod námi zpívá pět nebo deset tisíc lidí něco, co jsi napsal před mnoha lety, tak to 
člověku běhá mráz po zádech. Je to ta nejlepší energie, kterou znám. Kam se hrabou 
všechny drogy světa!

Asi máš pravdu. Říká se, že kdo si devadesátky 
pamatuje, ten je neprožil. Dnes ale doba přináší 
jiné impulsy a mám pocit, že teď je mnohem 
důležitější, jak se prezentuješ, než co doopravdy 
tvoříš. Nebo se mýlím?
Takhle to dnes funguje, máš pravdu. Existuje také dost 
nových talentů, kteří za tu pozornost určitě stojí. Díky 
současnému hudebnímu smogu to ale mají mnohem 
těžší. Muzika se na lidi hrne všude a bez přestání. 
U sebe máme chytrou krabičku, kterou ani na minutu 
neodložíme. Už to není jen telefon, ale něco, co se 
tě v jednom kuse snaží zabavit. Když někdo skáče 
padákem, hraje muzika, další plave uprostřed Indického 
oceánu, ozve se písnička. Díky umělé inteligenci ani 
nevíš, jestli je to všechno pravda nebo to jen někdo 
natočil virtuálně. Vjemů je tisíckrát víc než kdysi. 
Daleko hůř se na hudební trh proniká. Algoritmům je 
naneštěstí jedno, jestli prodávají zubní pastu nebo hu-
debního interpreta. Paradoxně nové technologie moc 
nepomáhají tomu novému, ale raději nabízí to, co už 
je, a nebo bylo. My jako kapela jsme v tomhle ale dost 
jiná kategorie. Máme svůj styl, který se nijak od základu 
už asi měnit nebude. U nás je to přirozený vývoj, kde 
máme svoje fanoušky a ti nás naštěstí znají i mimo 
sociální sítě.

Kdysi jsem si k tobě napsal poznámku: Dokázal 
by na betonu vypěstovat trávník. Tvoje aktivity 
ale zdaleka nejsou jen Lucie. Hodně lidí zná 
Vivaldianno, kterému se podařilo uspět na 
mezinárodní scéně. My dva jsme se potkali 
v divadle, kde jsi za kapelu dělal supervizi 
muzikálu. Teď představuješ show, ve které ožívají 
nádherné secesní obrazy. Zdá se, že tě scénické 
pojetí hudby přitahuje.
Moje scénické projekty mají tak jako tak prvopočátek 
v kapele, kde mě zajímaly scénografie, světla a všechny 
moderní technologie okolo jeviště. A také je v tom ta 
moje touha přesunout se do více výrazových rovin. 
Dávat prostor příběhu a obsahu, ten dostat do hudební 
i vizuální metafory a rozhýbat to všechno najednou. 
Mám rád renesanční osobnosti jako Leonardo da Vinci. 
To byl génius, který nahlížel do mnoha oborů, ať už to 
byly astrologie, matematika nebo hudba. Doba tomu 
přála, nikdo vzdělaný neměl tak úzké zaměření, jako je 
zvykem dnes. Podle mě právě schopnost kombinace 
je ideální předpoklad pro jakoukoli tvorbu. A to svým 
způsobem inspiruje i mě. První pokusy s Vivaldiannem 
jsme udělali v roce 2005. Vzniklo to nejdříve na zakáz-
ku, kdy jsem měl přinést něco, co by spojilo moderní 
a klasickou hudbu. Zadáním bylo oslovit nepolíbeného 
diváka bez větších zkušeností. Vivaldiho hudba tu 
jednoduchost i emoce má. Prýští z ní pozitivní energie, 
stejně jako u Mozarta. Oni to vlastně byli takoví rockeři 
tehdejší doby. Stylem muziky i tím, jak žili. Do toho se 
mi líbilo nakombinovat princip Laterny magiky, který 
jsem využil s novými technologiemi, možnostmi výkon-
nější projekce a počítačové animace. Jsou to pro mě 
nejoblíbenější hračky a divadlo taková hernička, kde ty 
věci, když se o ně dobře staráš, rostou. To mám rád.
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Teď podobným způsobem oživuješ duši secese, Alfonse Muchu a jeho obrazy…
… Měl jsem štěstí, že se to moje klukovské hraní líbilo nejen mně, ale i lidem, kteří 
si koupili lístky na Vivaldianno. Na jeho úspěchu jsme pracovali roky, získali zkuše-
nosti a dostali jsme se s ním po světě, kam to jen šlo. To mi pomohlo vygenerovat 
další prostředky a kontakty. Najednou tu byla možnost spolupracovat třeba s Pier-
cem Brosnanem, a to už tě všichni berou zase jinak. Dostaneš se do úplně jiné ligy, 
otevírají se jiné, důležitější dveře. A tohle všechno jsem zase využil dál. Nová show se 
jmenuje Já, secese, i když pracovně jsem jí strašně dlouho říkal jen Drawman, to podle 
hlavního hrdiny. Původně jsme ten koncept dělali pro multimediální výstavu iMucha 
z originálů Alfonse Muchy. Pro divadlo Hybernia jsme ale museli výstavní prezentaci 
výrazně hudebně i dějově přeformátovat. A také jsme se chtěli přiblížit víc komiksové 
kultuře. Tohle ti mladší diváci určitě poznají. Drawman je superhrdina, ale jinak je to 
obyčejný americký kluk, kreslíř z New Yorku. V Paříži potká dívku, studentku dějin 
umění a zamilují se do sebe. Objeví schopnost vstupovat do obrazů. Drawman se pak 
v našich představách stává jakýmsi moderním alter egem nebo reinkarnací Alfonse 
Muchy. Libreto Tomáše Belka je uvolněné, plné moderní fantazie…

Tomáš Belko napsal několik textů pro Lucii, dělal s tebou Vivaldianno a teď se 
podílel i na Alfonsu Muchovi. Dá se říct, že je to tvůj častý partner, přitom on 
sám je roky spjatý s jinou kapelou…
S Tomášem jsme kamarádi už od střední školy, kdy jsme si četli naše básničky a ne-
tušili, že jednou z nich budou texty písní. Nekonkurujeme si, naopak! Máme spolu 
takový vztah, že si nemusíme nic vysvětlovat. S nikým jiným to takhle dané nemám. 
Nejčastěji spolu píšeme tak, že chodíme po lese, povídáme si o těch věcech a něco 
vzniká. Stavíme z těch našich kostek společný hrad, občas jednomu z nás z toho vy-
roste vzdušný zámek, tak ho ten druhý zase vrátí nohama na zem. Ale jdeme zase dál 
a zase do lesa… Je to úžasný životní spolupachatel, a tak se podílel i na téhle zvláštní 
love story, skrze kterou vyprávíme o životě a díle Alfonse Muchy.

Mně se líbí, že je to české téma, které se nebojíš 
zpracovat úplně jinak, z odstupu, pro člověka, 
který nutně nemusí vědět, že si Muchu tolik 
přivlastňujeme, i když většinu těch věcí, co zná 
celý svět, udělal v Paříži. V plánech, co máš ty 
sám, mi ale neustále vychází, že se nějak nechceš 
vejít do hranic našeho území a díváš se už zase 
trochu dál. Zaslechl jsem, že máš před sebou jeden 
zajímavý projekt, který se zase vrací k houslím?
Tohle všechno je zatím opravdu někde na začátku, ale 
myslím, že z toho může být něco skutečně zajímavé-
ho. Měl by to být zase víc návrat k hudbě, něco jako 
bylo Vivaldianno. Samozřejmě k tomu chci využít i tu 
zkušenost z velké vizuální formy, kterou jsme uplat-
nili při vzniku „Secese“. Měl by to být příběh slavných 
houslí Antonia Stradivariho, které putují časem. Chtěli 
bychom vzdát poctu těm největším mistrům klasické 
hudby, ale také a především houslařskému mistrovství 
Stradivariho, který sestrojil ty nejlepší a dodnes také 
nejdražší housle světa. Počítáme s tím, že by se tam 
měly objevit různé nástroje, které stvořil slavný mistr 
a pak i něco úplně nového, elektrické housle, nástroj, 
který jsem sám postavil…

Netušil jsem, že ses pustil do tak náročného 
řemesla, jako je houslařina…
Mě to zaujalo pro ten příběh. Představ si, že by ty krás-
né Stradivariho housle byly nenávratně zničeny a zbyl 
z nich jen malý fragment. Co bys dělal? Nemyslíš, že by 
stálo za to vdechnout tu nádheru, kterou po staletí roz-
dávaly, něčemu novému? Uvidíme, třeba se jim povede 
dát také tak krásný zvuk. Není to tak jednoduché, jak 
se to řekne. Houslisté na elektrické housle hrají neradi, 
nemají přitom tu hmatovou odezvu jako mají u živého 
nástroje. Hned po revoluci jsem pomáhal při adaptaci 
hudebních softwarů pro společnost Apple. Už roky se 
podílím na vývoji různých hudebních nástrojů a soft-
warů. Při té konstrukci samotné je důležité, aby se na 
ně nejen dobře hrálo, ale především, aby dobře zněly. 
To je otázka zvuku, různých technologií, konstrukce 
efektů a mnoha dalších faktorů. Ale myslím, že jsem na 
něco přišel, i díky tomu, že jsem se o tom hodně bavil 
s Jirkou Vodičkou, koncertním mistrem České filhar-
monie nebo Lucou Stradivarim, nejmladším potomkem 
rodu Stradivariů, který je ředitelem muzea a Stradivari-
ho nadace v Cremoně. Je to o spojení mnoha doved-
ností. Když jsem ty svoje housle poprvé ukázal Jirkovi, 
byl z nich nadšený. Tohle všechno je před námi.

Dá se tohle všechno zvládnout v takovém 
nasazení a v jedné osobě?
Nechávám se inspirovat a rád inspiruji ostatní lidi. Proto 
se do věcí vůbec pouštím. Potřebuji teamovou práci, 
nerad pracuji sám zavřený ve studiu. Vždycky se lépe 
hraje, tvoří a vůbec pracuje nejméně ve dvou nebo ve 
třech, ve čtyřech. Je to intenzivnější, kontaktní a při-
rozené. A dělat to v té jevištní a multimediální rovině 
věcí mě baví, protože vidím, jak se ty všechny nápady 
a formy vzájemně ovlivňují a prolínají. Rád jsem u toho, 
když se rodí a vzniká něco nového.  
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LUXUSNÍ DOBRODRUŽSTVÍ PRO NÁROČNÉ 
CESTOVATELE
Tomáš Cikán | ESO TRAVEL

HRANICE SE POŘÁD POSOUVAJÍ
Zdeněk Lhotský | LHOTSKÝ STUDIO

VSTUPTE DO NEJLEPŠÍ SPOLEČNOSTI
Christian Reitter & René Sion | DALLMAYR

KDYŽ MEDAILE VYPRÁVĚJÍ PŘÍBĚHY
Vladimír Olmr | ČESKÉ DUKÁTY

RELAX S DOTEKEM TRANSCENDENTNA
Simona Brejchová | SPA & WELLNESS MANDARIN 
ORIENTAL

INSPIRACE

INSPIRACE PRO LEPŠÍ ŽIVOT 
Jedním ze slov, která vystihují naši planetu, 
je určitě slovo Pestrá. Taková je i nabídka 
poznávacích zájezdů ESO travel – je to škála lidí 
různých národů, paleta barev přírody i životní 
cesta každého z nás. Pestrá je určitě i Antigua, 
historické městečko, zvané kdysi noblesně 
Santiago de los Caballeros. Vydejte se s námi 
za úžasným sopečným panoramatem.

WWW.ESOTRAVEL.CZ



Luxusní expedice a speciální projekty

Pro ty, kdo hledají něco opravdu výjimečného, nabízíme řadu luxusních expedic 
a speciálních projektů. Jak by se vám líbilo vyplout na výpravu na severní pól na 
palubě luxusní ledoborné lodi? Nebo se vydat na Cestu kolem světa soukromým 
letadlem, s ubytováním v nejlepších hotelích a s průvodci, kteří vás provedou nej-
krásnějšími místy naší planety? Cesty organizujeme již od roku 2012 a jejich program 
i úroveň neustále zdokonalujeme. Každým rokem navštěvujeme další a další nádher-
ná místa naší planety a nesmírně nás těší vysoký počet cestovatelů, kteří se s námi 
vydávají poznávat naši úžasnou Zemi opakovaně. Nejen kvůli nim je kvalita našich 

 Tomáš Růžička          Adobestock.com

Cestovní kancelář ESO travel, založená v roce 1994, se za více než 30 let své existence 
stala synonymem pro kvalitní a zážitkové cestování, zaměřené především na poznávací 
zájezdy a luxusní expedice. ESO travel není jen o prodeji zájezdů; je o vášni pro 
objevování, o zkušenostech, které mění životy, a o touze přinášet radost a poznání 
do každodenní reality. Naše nabídka poznávacích zájezdů je neuvěřitelně široká – od 
exotických destinací doslova po celém světě až po fascinující expedice na jižní či severní 
pól nebo Cesty kolem světa soukromým letadlem.

LUXUSNÍ DOBRODRUŽSTVÍ 
PRO NÁROČNÉ CESTOVATELE

Klíčovou oblastí zaměření ESO travel jsou pozná-
vací zájezdy. Ať už vás lákají kulturní poklady 
Asie, přírodní krásy Afriky či Ameriky nebo 

historické skvosty Evropy, ESO travel má pro vás při-
pravené cesty, které vás zavedou do nejzajímavějších 
koutů světa. Naši odborníci na cestování, kteří mají 
bohaté zkušenosti a hluboké osobní znalosti jednotli-
vých destinací, vám poskytnou cenné rady a tipy, díky 
kterým se vaše dovolená stane nezapomenutelným 
zážitkem.
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cest naším největším závazkem. „Koncept cestování 
soukromým letadlem se stal natolik oblíbeným, že 
jsme do našeho cestovatelského kalendáře přidali i 
podzimní edici, kdy se náš speciál vydává na patnác-
tidenní cesty do oblastí Indického oceánu či nově 
také do Karibiku. V dokonalém pohodlí byznysových 
sedaček našeho Boeingu tak můžete navštívit třeba 
Mauritius, Seychely, Réunion, Maledivy, Svatou Lucii, 
Turks & Caicos či Antiguu," zve majitel cestovní kance-
láře Tomáš Cikán.

Rozdíl je v detailu
Tyto speciální zájezdy jsou pečlivě naplánovány do 
nejmenšího detailu, aby zajistily maximální komfort 
a unikátní zážitky. Navíc ESO travel nabízí zájezdy 
v luxusních edicích, které zahrnují exkluzivní ubytová-
ní, privátní výlety a VIP služby, což zaručuje skutečně 
nezapomenutelnou dovolenou. V naší nabídce se tak 
již objevily speciální VIP zájezdy do Číny, Japonska,
Bhútánu, Nepálu, Tibetu, Ugandy, Namibie, Botswa-
ny či trochu opomíjené Saúdské Arábie. Nesmíme 
opomenout ani unikátní plavbu butikovou lodí po 
Mekongu a hlavně naši vlajkovou loď příští sezony 
v polárních oblastech. Slovo loď je zde více než na 
místě, neboť jsme pro naše klienty připravili premi-
érovou plavbu na severní pól na palubě ledoborce 
společnosti Ponant. S dokonalým servisem, úžasnou 
francouzskou gastronomií a pravým šampaňským se 
vydáme vstříc severní točně. Posuďte sami – prostor-
né balkonové kajuty, masážní salon, venkovní vyhří-
vaný bazén, francouzská vína nejvyšší kvality, a to vše 
v dokonalé polární scenérii narušené jen pozorováním 
velryb, mrožů či ledních medvědů.
ESO travel se pyšní svým individuálním přístupem ke 
každému klientovi. Ať už plánujete luxusní dovole-
nou, rodinný výlet nebo adrenalinové dobrodružství, 
tým ESO travel je připraven vám pomoci sestavit 
cestu přesně podle vašich představ. Věříme, že 
každá cesta je unikátní, stejně jako každý cestova-
tel, a proto se snažíme plnit i ta nejnáročnější přání 
a požadavky.

Poznávání světa
Cestování s ESO travel znamená nejen poznávání 
nových míst, ale také získávání hlubších zážitků a po-

znatků. S naší pomocí se můžete těšit na bezstarostné cestování a nové zážitky, kte-
ré vás obohatí. Ať už toužíte po odpočinku na bílých plážích, objevování exotických 
kultur nebo adrenalinových zážitcích, ESO travel je vždy vaším spolehlivým průvod-
cem po celém světě.
Nechte se unést vášní pro cestování a objevujte svět s ESO travel – profesionální 
kanceláří, která dělá cestování nezapomenutelným zážitkem.  

INSPIRUJTE SE NOVINKAMI!
https://www.cestykolemsveta.cz
https://www.esotravel.cz/poznavaci/severni-pol/severni-pol-nejluxusnejsim-ledoborcem-sveta
https://www.esotravel.cz/poznavaci/japonsko/vip-exkluzivni-japonsko-s-navstevou-expo-2025
https://www.esotravel.cz/poznavaci/cina/cina-a-tibet-v-luxusnim-baleni
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Ve své současné podobě slaví Studio Lhotský právě letos třicet let své existen-
ce. Přesto je to nejstarší dílna tavené skleněné plastiky u nás – navazuje totiž 
na tradici velkých jmen českého výtvarného sklářství, Stanislava Libenského 

a Jaroslavy Brychtové. „Právě oni v 50. letech minulého století oživili ojedinělou 
techniku tavení skla do formy. Ani oni ale nezačínali na zelené louce, tatínek Jarosla-
vy Brychtové byl známý výtvarník, sklu se také věnoval a ji k tomu vedl už vlastně 
od dětství. Všechny děti v Železném Brodě dostaly k Vánocům medvídka, Jaroslava 
dostala pec… Už někde tam jsou počátky té české cesty, kterou oni prokopali. Vznikl 
obor, který nemá ve světě obdoby a v němž my už třicet let pokračujeme. Samozřej-
mě, tavenou plastiku dělá u nás i ve světě více studií, ale ta naše je hodně specifická 
a jedinečná. Všechno se to vyvíjelo nesměle, spontánně, bez velkého know-how. A je 
to také zaplaceno mnoha omyly a nezdary. Což je možná i důvod, proč jsme jedineč-
ní,“ usmívá se Zdeněk Lhotský.

  Petr Karban
  archiv Studia Lhotský

SKLENĚNÉ UNIKÁTY 
Z PELECHOVA

HRANICE 
SE POŘÁD 
POSOUVAJÍ
Pelechov je na mapě světa tečka takřka neviditelná. Na 
mapě sklářského světa je to ale hvězda první velikosti. 
V téhle obci, která je se svými devětapadesáti domy 
součástí Železného Brodu, totiž sídlí naprosto unikátní 
sklářské studio Zdeňka Lhotského. A za ním přijíždějí do 
Pelechova umělci z celého světa.
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Odvaha k posouvání hranic
Tu jedinečnost pelechovského studia dokonale ilustruje jeden podstatný detail – 
přestože technologie tavení skla má svoje fyzikální limity, Zdeněk Lhotský nesnáší 
slovo Nejde. „Někdy mám pocit, že tohle je základní slovo českého nejen sklářského 
slovníku. Podle mě platí, že technologie se posouvá přesně tak, jak máte odvahu ji 
posunout. Nesmíte se hlavně bát, že se to nepovede, to se stává často, ale to není 
deprese, to je proces. Když budete dělat salto mortale, také si nejprve padesátkrát 
nabijete hubu. Dost podobné je to s tím posouváním hranic. Samozřejmě je nemů-
žete posouvat donekonečna. Ale vždycky se musíte snažit najít řešení. A kde to jen 
trochu jde, tam ho obvykle najdeme. Výhodou je, že umělci, s nimiž spolupracujeme, 
ta opravdu velká jména, k těmhle věcem přistupují s ohromnou pokorou, nejsou to 
žádní arogantní střelci,“ poznamenává Zdeněk Lhotský, který tak u mnoha realizací je 
do jisté míry i spolutvůrcem.

Jestliže ve svých začátcích se tavení omezovalo na 
menší plastiky, dnes je technologie svými možnostmi – 
a především zkušenostmi pelechovských mistrů skla – 
tak daleko, že ze Studia Lhotský do světa vyrážejí 
i mnohatunová díla, která zdobí interiéry i parky či jsou 
součástí moderní architektury. Tuhle éru předznamenal 
před lety dnes již legendární Sarkofág pro dánskou 
královnu, který je se svými čtyřmi a půl tunami největší 
tavenou plastikou na světě. Byl to úkol, do kterého se 
neodvážilo pustit žádné jiné studio, tavení v těchto ob-
jemech je totiž extrémně technologicky náročné a vý-
sledek není předem zaručen. Ale život jde dál a i tento 
monumentální solitér bude možná brzy překonán.

SKLENĚNÝ PANEL
Projekt Staroměstská 
brána – rekonstrukce 
hotelu InterContinental 
Praha
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STUDIO LHOTSKÝ
V roce 1994 koupil sklářské studio v Pelechově 
výtvarník Zdeněk Lhotský, spoluzakladatel skupiny 
Tvrdohlaví. Třicet let se věnuje technologii tavení skla 
do formy a vyvinul i vlastní unikátní patentovanou 
technologii Vitrucell, která dává výslednému sklu 
charakteristickou plástvovou strukturu, umožňující 
vzájemnou souhru formy a světla, v níž se úspěšně 
pojí kontrastující kvalita precizního provedení 
a estetická fascinace materiálem.

Studio dnes představuje mezinárodně respektovanou 
a silnou značku a je inspirativním a profesionálním 
partnerem v uměleckém segmentu výroby skleněných 
objektů a instalací unikátních technologií tavení skla 
pro umělce, designéry, architekty a individuality 
z Česka a celého světa. V rámci spolupráce s předními 
českými i evropskými kurátory a odborníky vyhledává 
spolupráce s renomovanými umělci a designéry 
napříč uměleckými žánry a rozdílnými uměleckými 
médii s cílem vytvořit zcela nová skleněná díla nebo 
transformovat jejich stávající ikonická díla do skleněné 
podoby.

KŘÍŽ
Kostel Krista Spasitele,  

Praha Barrandov

TWO BUNNIES (vpravo)
Glass Light Hotel and Gallery, 

Norfolk, Virginia, USA
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Pro interiér i exteriér, pro Česko i svět
Současnost Studia Lhotský stojí na dvou nohách – první je tvorba plastik pro umělce 
z celého světa, mezi nimiž jsou taková jména, jako Karen Lamonte, Peter Bremers, 
Marc Newson, Brodie Neil, Judy Chicago, Ben Storms, Christophe Come, či Jonathan 
Prince. „A zveme i umělce, kteří zatím se sklem nepracovali, aby si vyzkoušeli realizo-
vat nějaké své věci ve skle,“ podotýká ředitelka studia Martina Kulhavá.
Druhou linii tvoří autorská tvorba pro světové architektonické realizace či spolupráce 
na nich. Jedna taková v současné době vzniká pro Londýn, a je to právě ona, kte-
rá objemově patrně překoná i již zmíněný Sarkofág. Zajímavými architektonickými 
projekty, na nichž se pelechovské studio podílelo, jsou třeba okna pro barcelonský 
skvost Sagrada Família, plastiky pro karlovarský grandhotel Pupp či bývalý pražský 
InterContinental nebo třeba oltář pro kapli na severu Dánska.
Naprostým unikátem, a opět českým, jsou plastiky, určené do exteriéru. Sklo totiž pro 
tohle použití nemá úplně ideální vlastnosti. Zdeněk Lhotský se svým týmem používá 
pro exteriérové projekty unikátní nízkoroztažné sklo, které dnes vyrábí Rudolf Baňas. 
„Sklo v exteriéru často neuvidíte. Pyšníme se i tím, že jsme spolutvůrci tohoto uni-
kátního skla, protože jsme ho s Rudou vyvíjeli. A plastika od nás dnes například zdobí 
park v Richmondu. Je vysoká tři metry šedesát a přežila i uragán, který zkosil všechny 
stromy kolem. Takže vidíte, hranice se pořád posouvají,“ loučí se Zdeněk Lhotský.  

TECHNOLOGIE SE POSOUVÁ PŘESNĚ TAK,  
JAK MÁTE ODVAHU JI POSUNOUT. NESMÍTE SE 

HLAVNĚ BÁT, ŽE SE TO NEPOVEDE, TO SE STÁVÁ 
ČASTO, ALE TO NENÍ DEPRESE, TO JE PROCES.

Zdeněk Lhotský
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Reitter by se asi divil, jak se jeho stará firma změnila a hlavně rozrostla. Dnes má totiž 
v německy hovořících zemích na trhu s kávou mimořádně silné postavení. Zakladate-
le firmy by jistě potěšilo, že i po více než 300 letech se jeho podnik nachází stále na 
stejné adrese: Dienerstrasse 14-15, Mnichov. A není tu jen sídlo společnosti, Dallmayr 
tu stále provozuje i prodejnu lahůdek. I když, prodejnu – tento takzvaný Stammhaus 
je největším lahůdkářským domem v Evropě. Při návštěvě bavorské metropole je to 
pro turisty takřka povinná zastávka, a tak není divu, že to je údajně druhá nejnavště-
vovanější pamětihodnost Mnichova hned po zdejším dómu Panny Marie. Lahůdky zde 
můžete nejen zakoupit, ale také ochutnat. A to samé platí i o špičkové kávě. Navštívit 
tu můžete také restauraci Alois, pojmenovanou po druhém zakladateli firmy, Aloisu 
Dallmayrovi. V celém Stammhausu obslouží za rok neuvěřitelných 3 500 000 zákazní-
ků – tedy třikrát tolik, než kolik je obyvatel celého Mnichova!

  Jakub Jukl         z archivu společnosti Dallmayr

Psal se rok 1700, poslední rok 17. století. Ve Francii seděl na trůně Král slunce 
Ludvík XIV., na opačné straně Evropy jen pozvolna začínal mladý car Petr 
Veliký reformu své říše. A v Mnichově, hlavním městě tehdy samostatného 
Bavorska, založil Christian Reitter svůj obchod s lahůdkami.

ČTYŘI STOLETÍ S KÁVOU DALLMAYR

VSTUPTE DO NEJLEPŠÍ 
SPOLEČNOSTI

Ale zatímco králové a carové mizeli v propadlišti 
dějin, Reitterovo lahůdkářství zůstalo dodnes. 
Na jeho dobrotách si lidé pochutnávají už 

páté století. Název se sice několikrát změnil, ale roku 
1870 se ustálil na současné značce Dallmayr. A přede-
vším – kvalita stále zůstává. To dobré zkrátka přetrvalo, 
a naopak přibylo něco nového: káva!

Lahůdkářství pana Reittera
Právě káva, která je součástí značky Dallmayr od roku 
1933, je dnes hlavním produktem celého podniku. Pan 
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v čekárnách a vlastně, s trochou nadsázky, komukoli kdekoli. A hlavně bez čekání. 
Jako jeden z pilotních projektů vybavil Dallmayr automaty na kávu pracoviště bavor-
ské automobilky BMW. Dnes je Dallmayr v Evropě na druhém místě, co se týče počtu 
kávových automatů.
Do dlouhodobého záměru společnosti Dallmayr, totiž zpřístupnit kvalitní kávu všem 
zákazníkům, zapadá i její zatím poslední příspěvek ke kultuře nápojového servisu, 
mobilní zařízení pod názvem Cafédock. To umožňuje připravit dokonalou kávu 
opravdu kdekoliv – v kanceláři, na rautu, doma či jinde, trvale či jen v případě oka-
mžité potřeby. Cafédock se vyznačuje vysokou praktičností a moderním designem 
a u firmy Dallmayr si ho můžete objednat buď samostatně do vašich prostor, nebo 
s vyškolenou obsluhou formou cateringu. Pořízení Cafédocku má i finanční výhody. 
Pořizovací cena Cafédocku se mnohem rychleji promítne do nákladů díky zařazení 

do druhé odpisové skupiny s dobou odpisování 5 let. 
Klasická zabudovaná kuchyňka, jakožto technické 
zhodnocení budovy, se odpisuje 30 nebo 50 let dle 
typu budovy.

Z Etiopie až k nám
Dnes má firma Dallmayr pod kontrolou celý řetězec 
zpracování kávy od počátku až po servis lahodného ná-
poje na váš stůl. To umožňuje nejen neustálou kontrolu 
kvality, ale i důraz na udržitelnost a ekologický rozměr 
celého procesu. Vše začíná už nákupem kávy zejména 
u etiopských farmářů. Dallmayr vykupuje boby přede-
vším od drobných producentů, kteří kávu pěstují ještě 
postaru, bez použití nejrůznějších chemikálií. Dallmayr 
jim zaručuje férovou cenu a zároveň část svých zisků 
vrací do regionu prostřednictvím investic do vzdělání 
a infrastruktury.
Z Etiopie se kávové boby vozí do Německa, kde 
probíhá pražení a další zpracování. Vše samozřejmě za 
přísné kontroly jakosti, aby se k zákazníkovi dostalo 
jen to nejlepší. To zaručují nejmodernější technologie 
i dohled špičkových specialistů. Ale nejde jen o kávu. 
S opravdovou německou důkladností u Dallmayra 
připravují i lahodné čaje, čokoládu a další lahůdky 
k jídlu i k pití.

Káva pro vzácné příležitosti
Nebo přesněji řečeno 23 let. Právě tak dlouho totiž 
Dallmayr působí v České republice. Na zdejší trh 
vstoupil v roce 2001 pod vedením pana Reného Siona, 
který stojí v čele české pobočky dodnes. Dallmayr se 
u nás zaměřuje především na poskytování komplexní-
ho řešení občerstvení pro malé i velké firmy a také pro 
veřejné instituce, od úřadů až třeba po muzea (tzv. 
B2B trh). Důležitou oblastí je samozřejmě i zásobování 
a servis pro kavárny a restaurace, včetně odborných 
školení.
Služeb společnosti často využívají pořadatelé rautů 
a dalších kulturně-společenských akcí. Mezi nejvý-
znamnějšími příležitostmi, při nichž měl Dallmayr 
tu čest zajišťovat kávu a další catering, jmenujme 
Reprezentační ples prezidenta ČR, Reprezentační ples 
Prahy 1, oslavy 70. výročí konce II. světové války, Den 
nezávislosti Gruzie, vernisáž Karla Gotta, Český slavík 
Mattoni, Miss ČR, Holiday World, Czech Hotel Awards, 
Picasso Hair Show, Karlštejn Golf, oslava 20. výročí 
vstupu České republiky do NATO, Pražská lyže, Cena 
Arnošta Lustiga, vernisáž výstavy o Karlu IV., Repre-
zentační ples Hradní stráže, galavečeře a další akce 
na Pražském hradě. Společnost připravovala catering 
také při smuteční mši za Václava Havla či při inaugu-
raci prezidenta Petra Pavla. Dallmayr zajišťuje také 
přípravu nápojů při nejvýznamnějších reprezentačních 
a protokolárních událostech a setkáních pořádaných 
Kanceláří prezidenta České republiky.
Zkrátka se šálkem kávy Dallmayr jste vždycky v té 
nejlepší společnosti!  

Dodavatelé císařů a králů
Dallmayr, to ale není jen tradice. I když právě tradice u Dallmayra zavazuje, nejen 
co se týče kvality produktů – firma vždy dokázala držet krok s dobou. Už roku 1900 
se mohla pyšnit hned šestnácti tituly dvorních dodavatelů, jak se tehdy říkalo. To 
znamená, že dodávala lahůdky na stůl bavorského krále v Mnichově, a dokonce i ně-
meckého císaře až v Berlíně. V roce 1918 se Německo stalo republikou, ale i v bouřlivé 
meziválečné době se Dallmayr dokázal zorientovat a rozšířit svou nabídku o nový 
produkt. V roce 1933 angažoval mladého brémského kavárníka Wernera Willeho a za-
čal se zpracováním a prodejem kávy. To předurčilo celou budoucnost tradiční značky. 
Právě káva je dnes nejdůležitějším obchodním artiklem firmy.

Chvilka na kávu
Jenže i kávová kultura se během času mění. Po II. světové válce odzvonilo éře tradič-
ních kaváren s jejich báječně pomalým životním stylem. Heslem doby (které ostatně 
platí i dnes) se stala rychlost, na líné vysedávání po kavárnách začali mít lidé stále 
méně času. Chuť na dobrou kávu je ale rozhodně nepřešla. Co s tím? Dallmayr správně 
zachytil trend kávových automatů, který přicházel z USA, země, která si tolik potrpí 
na rychlé stravování. V 60. letech 20. století (to století je důležité, vždyť společnost 
Dallmayr prožila šedesátá léta už třikrát!) si nově zřízená divize nápojových automa-
tů dala za cíl zpřístupnit požitek dobré kávy i zaměstnancům na pracovištích, lidem 

81

INSPIRACE



  Jakub Jukl
  Z archivu společnosti České dukáty s. r. o.

KDYŽ MEDAILE 
VYPRÁVĚJÍ PŘÍBĚHY
Ražbu pamětních mincí, přesněji řečeno pamětních medailí, považuje pan 
Vladimír Olmr, majitel společnosti České dukáty, nejen za byznys, ale i za poslání. 
A i když jsou medaile z drahých kovů i vynikající investiční příležitostí, prvořadé 
je podle něj umělecké ztvárnění a příběh, který v sobě každá medaile nese.

Pane Olmre, jaký je koncept vaší společnosti?
Ten koncept se dá shrnout do jediného slova: nadšení. Právě z čirého nadšení České 
dukáty před osmi lety vznikly. Bylo to roku 2016, Česká republika slavila 700. výročí 
narození Karla IV. a my jsme přišli s nápadem vyrazit při té příležitosti pamětní medai-
li. A když už jsme začali naším nejslavnějším panovníkem, řekli jsme si, že postupně 
připomeneme všechny české krále. Tak vznikla ediční řada Na paměť českých králů 
a královen, v níž pokračujeme dosud. Dnes to už nezní nijak převratně, ale tehdy 

takové věci na trhu prostě nebyly. V technických 
parametrech našich ražeb jsme záměrně navázali na 
tradiční prvorepublikové svatováclavské dukáty, které 
začal roku 1923 vydávat ministr Alois Rašín.

Ty jsou, pokud vím, mezi sběrateli velmi oblíbené.
Ano, a právem, jsou to jedinečné pamětní mince. Proto 
jsme se na ně rozhodli navázat rozměrem, váhou i ry-
zostí našich zlatých ražeb. A koneckonců i tou inspirací 
v české historii. A při vší úctě ke svatováclavským 
dukátům, chtěli bychom na jejich tradici nejen navázat, 
ale ještě ji posunout na vyšší úroveň.

Ale nezůstali jste jenom u králů…
Na královské ražby navázaly další medaile, věnované 
různým osobnostem a událostem našich dějin. A nejen 
jim. Máme i ražby věnované Svatovítské katedrále, 
Karlštejnu nebo nejnověji pražskému Obecnímu domu. 
A chtěli bychom začít i s ražbou netradičních, moder-
ních témat, která by oslovila i mladší generaci sběra-
telů.

Můžete nám přiblížit, o jaká témata se bude 
jednat?
O tom ještě diskutujeme. Určitě bychom ale nechtěli 
dělat prvoplánové věci. Ideově by to mělo být stejné, 
jako u klasických témat, prostě připomenutí význam-
ných osobností a jejich díla. Chceme, aby naše medaile 
vyprávěly příběhy – podobně jako knihy, jen místo 
papíru a inkoustu my používáme kov a raznici.
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A medailér je pak tedy něco jako spisovatel…
Ano, protože právě on ten příběh vytváří! Proto všech-
na témata ražeb s medailéry probíráme a velmi dbáme 
na jejich názor. To není, nebo alespoň nebývalo, úplně 
obvyklé. Ještě v roce 2016, kdy jsme začínali, plnili 
medailéři většinou jen zadání mincoven. To jsme chtěli 
změnit. Nasloucháme nejen našim zákazníkům, ale 
i našim tvůrcům. Ražby Českých dukátů jsou jedinečné 
především tím, že je vytvářejí jedinečné osobnosti 
našeho medailérství.

Znamená to, že medailéři bývali pro zadavatele 
jenom řemeslníci a neměli tvůrčí prostor?
Já jsem to tak vnímal a věřím, že České dukáty přispěly 
k tomu, že se to změnilo. A že se nám povedlo zvidi-
telnit české medailérství a jeho osobnosti. Teď nemám 
na mysli jen významné, zasloužilé medailéry. Dáváme 
příležitost i začínajícím českým tvůrcům, a tak se nám 
daří objevovat nové talenty. Třeba vloni jsme navázali 
spolupráci s Adamem Alvou Fejfarem. To je příběh sám 
o sobě: připravovali jsme medaili sv. Václava, ale vy-
padl nám tvůrce, který ji měl dělat. Oslovil jsem tehdy 
paní Miladu Othovou, věhlasnou medailérku a peda-
gožku, a ta nám doporučila svého studenta, pana Fej-
fara. A on udělal toho Václava tak, že jsme z toho byli 
jako u vytržení. Opravdu, dodnes z ní mám husí kůži.

Pan Fejfar pro vás dělal i další medaile, že?
Přesně tak: T. G. Masaryka, Franze Kafku, Žižku… Jen 
pro vaši představu, než udělal Kafkovu medaili, přečetl 
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celé jeho dílo. Aby se do autora vcítil a dokázal vyprávět jeho příběh. Víte, když jste 
se mě na začátku ptal na koncept společnosti České dukáty, tak přesně tohle do něj 
zapadá. Chceme, aby naše ražby měly nejen špičkové umělecké ztvárnění, ale i myš-
lenku, chcete-li, hloubku.

Takže dáváte šanci i novým medailérům?
To je dokonce jedno z poslání Českých dukátů, objevovat nové medailéry. Ze začátku 
se to mohlo zdát riskantní, numismatičtí sběratelé jsou dost konzervativní, chtějí pro-
věřená jména. Plno lidí nám říkalo, že medaile od neznámého umělce nebude nikdo 
kupovat. A pak přišel Adam Alva Fejfar a zbořil všechny mýty. Sběratelé jeho věci 
kupují, diví se, kde jsme ho našli a my jsme šťastní.

Na podporu našeho medailérství pořádáte i Den českých medailérů…
Ano, ten jsme uspořádali letos 23. března ve spolupráci s Českou národní bankou. Byla 
to pocta českým medailérům a troufám si říct, že se události zúčastnila naše medai-
lérská špička. Samozřejmě tam byli i sběratelé, kteří se tak mohli setkat s tvůrci. Jsem 
rád, že se nám akci podařilo uskutečnit, a to z několika důvodů. Jednak jsme připo-
mněli české medailéry, na prvním místě Jiřího Harcubu, který měl vloni výročí úmrtí. 
Ten je, alespoň pro mě, největší osobností českého medailérství, nejen z uměleckého, 
ale i z lidského hlediska. A také jsme symbolicky předali do užívání Střední umělecko-
průmyslové školy a Vyšší odborné školy v Jablonci nad Nisou historický redukční stroj, 
jehož opravu naše firma financovala.

K čemu přesně takový stroj slouží?
Ten je schopen z velkého modelu, který vytvoří medailér, vyfrézovat kovovou raznici 
ve skutečné velikosti. Dnes už se to většinou dělá digitálně, ale tyto stroje to dělaly 
čistě mechanicky. A stroj, o kterém mluvíme, je starý víc než 100 let. Dlouho stál ve 
sklepě jablonecké školy, až jsme si řekli, že ho necháme opravit. Váží skoro 4 tuny 
a jeho renovace trvala dva a půl roku a pan Milan Sláma z firmy VKK ji zvládl perfekt-
ně. Ale protože jeho obsluha je složitá, zůstane ve firmě, i když je majetkem jablonec-
ké školy. A společně na něm budeme dělat různé projekty. Protože ten stroj není jen 
historicky cenný, ale má ještě jedno prvenství. Víte jaké?

To netuším.
Dokáže klasickým způsobem vyrobit největší medaile na světě. Opravdu. Máme tady 
medaili, kterou jsme na něm udělali právě ke Dni českých medailérů. Ta je z mosa-
zi, má průměr 500 mm a váží 50 kg. Ale náš stroj umí i medaile o velikosti 600 mm 
a s úpravami i 700 mm.

Neplánujete tedy zápis do Guinnessovy knihy 
rekordů?
Ano, přesně to výhledově chystáme. Bylo by to krásné. 
A také chceme oslovit nejrenomovanější mincovny po 
celém světě s nabídkou výroby medailí na unikátním 
historickém stroji. Tím se o českém medailérství dozvědí 
všude. Navíc stroj stále patří umělecké škole v Jablonci 
nad Nisou, která vychovává medailéry. Co víc tedy mů-
žeme udělat pro propagaci našeho medailérství?

Pane Olmre, během našeho povídání mě zaujala 
jedna věc: vůbec nepřišla řeč na byznys. Znamená 
to, že České dukáty pro vás nejsou v první řadě 
komerční záležitostí?
Možná je to trochu chyba, ale pro mě jsou České dukáty 
opravdu hlavně záležitost srdce. To, co tu děláme, 
pojímám spíš jako poslání. Mým cílem je, abych se mohl 
numismatickým sběratelům, těm pravověrným, ale i těm 
novým, podívat do očí a nestydět se za to, co děláme.

Vy sám se řadíte mezi numismatiky?
To bych si o sobě netroufal říci. Jsem spíš sběratel, 
který snad, snad těm mincím a medailím trochu rozumí. 
Se sbíráním jsem začal až během podnikání, kdy jsem 
začal kupovat cihličky zlata jako investici. Pak jsem 
začal sbírat mince a medaile, hlavně císaře Františka 
Josefa, První republiku i moderní medailérskou tvorbu. 
A nakonec jsem těm medailím propadl.

Myslíte, že stejně tak mohou propadnout jejich 
kouzlu i vaši klienti?
Ano. My dokonce doufáme, že se jim to stane, tak jako 
mně.

Jak probíhá volba námětů a jak sestavujete  
emisní plán?
Vždy vycházíme ze základní myšlenky, a tou je úcta 
k naší historii a k umění předků. V každém roce potom 
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hledáme výročí, které chceme připomenout. A zároveň se snažíme být originální. Tře-
ba příští rok uplyne 700 let od ražby první české zlaté mince, florénu Jana Lucembur-
ského. To je téma, které chceme uchopit. Vždyť to je počátek českých zlatých ražeb, 
na které navazujeme i my.

Kromě vašich řad Na paměť českých králů a královen a Na paměť První 
republiky chystáte ještě nějakou další sérii?
Určitě. Po králích třeba knížata? Nebo královská a věnná města? Těch snů máme 
hodně. Naše historie je nádherná a bohatá a je kde brát inspiraci. Ale nechceme dělat 
jen populární a byznysově vděčná témata, chceme vyprávět i méně známé příběhy, 
připomínat události a osobnosti, které většina lidí nezná.

Můžete uvést nějaký příklad třeba z poslední doby?
To je pro nás Franz Kafka. Já vím, že měl letos 100. výročí úmrtí, bylo toho všude plno. 
Osobně si myslím, že kdyby on sám viděl, jak je dnes zkomercionalizovaný, tak by se 
mu to vůbec nelíbilo. Proto jsme se rozhodli pojmout jeho medaili jinak. Jak už jsem 
říkal, než ji Adam Alva Fejfar vytvořil, přečetl celé jeho dílo.

A na co se mohou sběratelé těšit letos?
Už jsem mluvil o medaili T. G. Masaryka od pana Fejfara, tu bych neváhal označit za 
numismatickou událost tohoto léta. Dále medaili věnovanou Obecnímu domu, od 
mladého a velmi úspěšného českého medailéra Asmata Baltaeva, tu zase chceme 
přihlásit do soutěže o nejhezčí medaili světa. Pokud by čtenáře zajímal náš ediční 
plán, mohou se podívat na naše stránky www.ceskedukaty.cz, kde je i e-shop. Ale 
osobně mám letos největší radost ze dvou ražeb Jiřího Harcuby. Jeho jméno 99 % lidí 
nic neříká, což je velká škoda a my se to snažíme změnit.

Vy jste se s panem Harcubou znali osobně?
Bohužel ne. Jeho dílo jsem objevil až v roce 2017, tři roky po jeho smrti. Seznámil jsem 
se pak s jeho manželkou, paní Zdenou, a požádal jsem ji, aby nám dovolila vydávat 

některé jeho ražby. Vloni měl Jiří Harcuba desáté výročí 
úmrtí, proto jsme mu letos vydali takovou snovou věc, 
medaili od Vladimíra Oppla s motivem sv. Jiří na jedné 
a portrétem Jiřího Harcuby na druhé straně. K tomu 
jsme vydali monografii od Pavla Kosatíka. A to je jedna 
z věcí, které vnímám jako poslání Českých dukátů: při-
pomínat významné osobnosti našeho medailérství.

Jiří Harcuba je pro vás inspirativní osobností.  
Proč právě on?
To by mělo určitě zaznít. On byl člověk, pro něhož 
peníze moc neznamenaly. Tvořil často jen pro radost, 
pro pocit naplnění. Navíc v 70. letech nesměl vysta-
vovat, takže pracoval jen doma. Proto po jeho náhlé 
smrti v roce 2013 po něm zbyly v ateliéru tisíce medailí 
a skel. On totiž nebyl jen medailér, ale v první řadě ry-
tec skla. To vše v ceně několika desítek milionů. A jeho 
rodina, místo, aby pozůstalost rozprodala, ji celou 
věnovala českému státu, takže jeho dílo zůstalo kom-
pletní. To všechno ve jménu odkazu Jiřího Harcuby. 
A to je také důvod, proč se jeho osobu a dílo snažíme 
připomínat.

Letos jste od Jiřího Harcuby vydali medaili k poctě 
Jana Palacha. Ta prý měla neobyčejně dobrodruž-
ný osud…
Ano, jak říkám, chceme skrze naše medaile vyprávět 
příběhy. A zrovna tahle medaile má příběh, který by 
vydal na film. Ale to ostatně možná celý Harcubův 
život. On totiž v roce 1968 pracoval na medaili k 50. vý-
ročí vzniku Československa. Když ale došlo k sovětské 
okupaci, přidělal kolem ústřední postavy Čechie hada 
a bajonety. Ta medaile se razila v zahraničí a neměla se 
vůbec dostat do ČSSR. Ale nakonec to tehdejší režim 
stejně zjistil a pro Harcubu si přímo do ateliéru přišla 
StB. V tu dobu právě dokončoval sádrový model další 
medaile. Jmenovala se Plameny a byla věnovaná Janu 
Palachovi. Když dostal zprávu, že ho jdou zatknout, 
vyhodil model oknem do světlíku, aby jej StB nena-
šla. Později ho odtamtud tajně vynesli dva studenti, 
a i když byla sádra rozbitá, dokázali sestavit původní 
podobu medaile. Jeden z nich, Aleš Vašíček, sklářský 
výtvarník, ho schoval a po roce 1989 věnoval Umělec-
koprůmyslovému muzeu.

A pan Harcuba?
Ten byl za tu medaili z roku 1968 odsouzen na několik 
měsíců vězení. Rozumíte, za medaili! Jako náš jediný 
medailér… Ale všechno má šťastný konec. My jsme si 
od muzea Harcubův návrh vyžádali a letos v lednu, 
na výročí Palachovy oběti, jsme medaili vydali. Je na-
prosto úžasná! A pochopili to i sběratelé. Tahle medaile 
se stala naší komerčně nejúspěšnější ražbou. Rozpro-
dala se za neuvěřitelných deset hodin od uvedení na 
trh. Co ale považuji za ještě důležitější, je, že se nám po 
neuvěřitelných 55 letech podařilo realizovat výjimečné 
dílo výjimečného člověka, které mělo být odsouzeno 
k zapomenutí. A to je asi hlavní poselství příběhu me-
daile Plameny od Jiřího Harcuby.  
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Vyzout se ze starostí
Hned u vchodu do někdejší kaple je recepce, u které se musí každý zájemce o zdejší 
služby zastavit a zaregistrovat. Dostávám proto desky s konzultačním formulářem 
a přesouvám se do pohodlného křesla, abych ho vyplnil. Uvádím nejen své osobní 
údaje, ale také odpovídám na otázku, jak se dnes cítím, co od masáže očekávám a na 
která místa se má masérka zejména zaměřit. Vyplňování formulářů může v kdekom 
vyvolat nepříjemné pocity, ne ale tady. Recepční mi přináší čaj s vlhkým, teplým 
a hlavně voňavým srolovaným ručníkem. Ale nejen to. „Každému klientovi přineseme 
pantofle, do kterých se přezuje. Není to jen z hygienických důvodů, ale je to dávný 
orientální zvyk. Přezutím se vyzouváte ze svých starostí. Aby masáž měla ten správný 
účinek, musíte nechat své všednodenní starosti před dveřmi lázní. Tady už jen relaxu-
jete,“ vysvětluje Simona Brejchová.
Poslechnu rád. Starosti (a boty) odkládám a během vyplňování formuláře usrkávám 
čaj. „Je z devíti bylin, což vychází ze staročeské tradice. Na kloubení dědictví Orientu 
a místních tradic si tady v Mandarinu potrpíme,“ usmívá se Simona. Navíc je prý důle-
žité, aby čaj neobsahoval kofein. Jakákoli látka ovlivňující mysl a kondici (o alkoholu 
nemluvě) blahodárné účinky masáže zhatí, nebo alespoň umenší.
A ten srolovaný ručník? „To je ošibori. Můžete si jím otřít obličej a ruce. Je namočen 
v esenciálním oleji a uvidíte, jak vás osvěží,“ dozvídám se. A opravdu. I když je venku 
teplo, tento ohřátý ručník je nesmírně ovlažující.
Vracím vyplněný formulář a recepční mi pokyne, ať se jdu převléct do šatny. Tam do-
stanu župan – a pak už jsem plně připravený na to, co mě v následující hodině čeká.

Hodina absolutního uvolnění
Před šatnou se mě ujímá usměvavá terapeutka Ingrid. Pochází z Barcelony, v síti 
Mandarin Oriental pracuje čtrnáct let, z toho posledních pět let tráví v pražském 
Mandarinu. Před dvaceti lety začínala jako specialistka v oboru estetiky a kosmetiky, 
a tak se dostala k masážím, které ji uchvátily. „Začínala jsem se švédskou masáží a pak 
jsem objevovala další techniky jako třeba práci s teplými kameny či bambusem. Na-
konec jsem se vydala do Thajska, kde jsem studovala thajskou masáž, a to už byl jen 
krok k tradiční čínské medicíně, která mi odkryla úplně nový svět filozofie. Učila jsem 
se i od svých kolegů, protože jsem vždycky kolem sebe měla a stále mám zkušené 
profesionály, kteří rádi své poznatky předávají dál,“ popisuje s tím, že ve svém sebe-
rozvoji a sebevzdělávání nikdy neustává.

  Daniel Mrázek        Mandarin Oriental

RELAX S DOTEKEM 
TRANSCENDENTNA
Ve středověku tu bydlely řádové sestry, které pečovaly o nemocné. Za péčí o mysl, duši 
i tělo do někdejšího kláštera na Malé Straně v Praze lidé přicházejí i dnes. Lázně v hotelu 
Mandarin Oriental, Prague, už od vchodu působí jako portál do dimenzí, ve kterých se stírají 
hranice prostoru a času. Zkušení terapeuti tu nabízejí wellness služby na úrovni 21. století, 
přitom využívají dávné moudrosti Dálného východu a zároveň ctí historii zdejšího místa.

Klid, vůně, příjemná hudba, a hlavně nevysvět-
litelná úcta k něčemu vyššímu. To jsou první 
vjemy, kterých si při vstupu do hotelových lázní 

všímám. Nejsou neopodstatněné. „Právě jsme vešli do 
prostor někdejší renesanční kaple. Stále tu na některých 
místech můžete obdivovat pozůstatky dobových fresek. 
Naše lázně jsou jediné na světě, které se něčím takovým 
mohou pochlubit. Navíc když se podíváte na skleněnou 
podlahu přibližně uprostřed, uvidíte pod ní nasvícené 
pozůstatky kostela ještě staršího, gotického,“ vysvětluje 
mi ředitelka Spa & Wellness v hotelu Mandarin Oriental, 
Prague, Simona Brejchová. Gotický kostelík vznikl někdy 
před rokem 1329 a nesl zasvěcení sv. Máří Magdaléně. 
Nebylo náhodné, nechaly ho totiž zbudovat, společně 
s klášterem, sestry magdalenitky, tedy příslušnice řehol-
ního řádu, vzniklého v první polovině 13. století v ně-
meckých zemích. Kromě odříkavého života oddaného 
Bohu byla jejich hlavním posláním péče o nemocné.
„Objevení pozůstatků gotického kostelíka se stalo 
archeologickou senzací. O jeho existenci historici věděli, 
ale domnívali se, že se nacházel na jiném místě. Můžeme 
být hrdí na to, že jsme k jeho objevení přispěli, protože 
archeologové ho odkryli v roce 2002 právě při záchran-
ném průzkumu, který tu probíhal před vybudováním láz-
ní. Objevu si ceníme, a proto ho návštěvníkům ukazuje-
me,“ neskrývá hrdost ředitelka hotelových lázní. Klášter 
s kostelíkem tu stály do roku 1420, kdy ho vydrancovali 
husité, a nakonec ho zkonfiskovali malostranští měšťa-
né. Právě oni tu nad zbytky gotického kostela postavili 
renesanční kapli. Na začátku 17. století se sem nastěho-
vali dominikáni a klášter radikálně přestavěli. Vedle něj 
dokonce vybudovali monumentální chrám sv. Máří Mag-
dalény. Jenže v roce 1783 císař Josef II. klášter i kostel 
zrušil. Od té doby sloužily k různým účelům. Velký chrám 
se postupem času proměnil v České muzeum hudby, 
zbytek kláštera v hotel Mandarin Oriental, Prague.
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MANDARIN 
ORIENTAL, 
PRAGUE
Mandarin Oriental, Prague, se pyšní skvělou 
polohou mezi paláci a zahradami historické Malé 
Strany a nachází se jen pár kroků od nejslavnějších 
památek, jakými jsou Karlův most a Pražský 
hrad. Hotel, vybudovaný v místě bývalého 
dominikánského kláštera ze 14. století, má dlouhou 
historii a zajímavou architekturu. Vysoké hradby 
navíc chrání hosty před hlukem a davy proudícími 
po dlážděných ulicích před hotelem. Toto „městské 
útočiště“ nabízí jak svěží zahradu, mír a klid, tak 
blízkost pulsujícího města.
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Simona Brejchová, ředitelka 
Spa & Wellness v hotelu 

Mandarin Oriental, Prague



Pro mě si dnes připravila orientální esenciální masáž. 
„Spočívá v kombinaci východních i západních ma-
sážních technik. Ze Západu využívám masáž celým 
předloktím, z Východu pak tlak na akupresurní body, 
napínání svalů. A jak název napovídá, důležitou součás-
tí jsou esenciální oleje, které jsou vyrobeny speciálně 
pro naši hotelovou síť. Pochází z tradiční čínské medicí-
ny a zrcadlí v sobě čínskou filozofii jako jing-jang či pět 
elementů,“ prozrazuje, na co se můžu těšit. A dodává, 
že vždycky pracuje se svými pocity – postupy volí indi-
viduálně podle toho, co považuje za zrovna nejlepší.
S Ingrid odcházím do příjemně zešeřelé místnosti, v níž 
hraje poklidná relaxační hudba. Terapeutka si nejdříve 
pečlivě přečte můj formulář, ujistí se, jestli nemám 
alergie či nějaké kontraindikace, a nakonec bere vzor-
ník s několika drobnými lahvičkami s esenciálními oleji. 
Z nich vybere tři, které považuje za pro mě nejlepší, 
a dává mi z nich vybrat, kterou preferuji. Nejlépe 
mi voní olej s eukalyptem. V tu chvíli se položím na 
lehátko, opřu hlavu o opěrku a potvrdím, že se mi leží 
pohodlně. Ingrid zacinká na tibetské zvonečky, což je 
pro mě signál, že odteď nemám myslet na nic jiného 
než na relax, odpočinek a uvolnění. To mi nedělá pro-
blém a užívám si, jak mi Ingrid promačkává postupně 
celé tělo.
Ze slastného opojení mě po hodině probere znovu 
zacinkání zvonečků. Přiznám se, moc se mi vstávat 
nechce, na druhou stranu v sobě cítím zvláštní sílu 
a neobvykle dobré naladění. Je vidět, že má mysl si 
skutečně pořádně odpočinula. Ingrid poděkuji a ta 
ještě v krátkosti zhodnotí, co na mém těle vypozorova-
la a kterým částem bych se měl i nadále věnovat. Nako-
nec mě odvádí zpět do někdejší kaple, jejíž kněžiště 
dnes slouží jako čajové zátiší pro odpočinek po masáži. 
Dává mi na výběr z čajů, na který mám chuť, volím jas-
mínový, a položím se na pohovku. Kromě čaje mi Ingrid 
přinese i vodu, ale ne ledajakou. Natočila ji z nádoby, 
v níž vidím nafialovělé krystaly. Jde o směs růženínů, 
ametystů a křišťálů. Drahokamy prý vodu oživují, takže 
pak chutná jako čerstvá pramenitá. Musím uznat, že je 
opravdu velice lahodná.
S Ingrid se loučím, ale ještě než odejde za svými dalšími 
povinnostmi, mě zajímá, co je náplní jejího běžného 
pracovního dne. „Mám klasickou osmihodinovou pra-
covní dobu, ale masáže tvoří samozřejmě jen část z ní. 
Musím kontrolovat, jestli je všechno na svém místě, 
například jestli je dost esenciálních olejů. Zkrátka, aby 
vše probíhalo hladce a bezproblémově,“ říká. Za den 
obslouží pět nebo šest klientů, ale nejsou to všechno 
jen masáže. Ingrid se totiž věnuje i kosmetice a obli-
čejovým ošetřením. Ta nejsou tolik fyzicky náročná. 
Přesto si po práci ráda dopřeje strečink nebo workout, 
aby si zmožené svaly protáhla.

Celá paleta služeb
Masáže a obličejová ošetření jsou základem zdejších 
lázeňských služeb. „Naše lázně můžeme definovat jako 
způsob života, který je zaměřený na fyzickou, emocio-
nální a duševní pohodu. Máme širokou škálu celotělo-

vých ošetření, provádíme i kosmetické ošetření až po půldenní balíčky,“ vyjmenovává 
znovu Simona Brejchová. Hosté si mohou v lázních dopřát i dvou nebo tříhodinové 
rituály s celotělovým peelingem a parní sprchou.
Přiznám se, že kdykoliv navštívím parní lázeň, vrtá mi hlavou, kde se v ní ta pára bere. 
Ne vždy totiž jasně vidím nějaký přivaděč. „U nás vše probíhá ve výrobníku páry, který 
se nachází hned vedle místnosti s parní sprchou a který na první pohled vypadá jako 
kotel nebo bojler. Má v sobě tři fázové topnice, které nahřívají vodu, až se z ní stane 
pára. Pomocí flexi hadice pak pára s přidáním esenciální vůně proudí do difuzéru 
v kabině parní lázně. Často bývá schovaný ve zdech nebo ve stropě, a proto nebývá 
na první pohled vidět,“ odborně mě zasvěcuje ředitelka lázní.

Vývoj nikdy nekončí
Podle Simony Brejchové lázně v hotelové síti Mandarin Oriental patří k nejlepším ho-
telovým lázním na světě. Na vavřínech ale jejich provozovatelé neusínají. „Bez inovací 
se neobejdeme. Naše lázně se musí neustále přizpůsobovat a vyvíjet, aby vyhovovaly 
měnícím se trendům a potřebám zákazníka. Jedině tak si udržíme náskok před konku-
rencí. Když budu mluvit o našich pražských lázních, tak před třemi roky nás výrazně 
kvalitativně posunul začátek spolupráce s věhlasným výrobcem obličejové kosmetiky 
111Skin. Nejenže při obličejových ošetřeních používáme produkty právě této značky, 
ale získali jsme i exkluzivitu pro celou Českou republiku. Takže nikde jinde než u nás 
tuto kosmetiku nekoupíte,“ říká.
Před dvěma roky pak lázně začaly nabízet masážní techniku Intelligent Movement, 
vyvinutou ve spolupráci s hongkongským rehabilitačním centrem Join Dynamics. 
„Tato masáž trvá devadesát minut a je neuvěřitelně hloubková, soustřeďuje se na 
spoušťové body. Pomáhá k lepší mobilitě a držení těla. Skoro všichni trávíme čas 
sezením u počítačů, což se na držení těla projevuje velmi negativně. Tato masáž může 
od bolestí moderní doby značně ulevit,“ slibuje ředitelka lázní.
A novinkou letošního roku je spolupráce s britskou firmou OTO, jejíž produkty obsa-
hují oleje se složkou CBD. I tyto výrobky najdou v Mandarinu využití při masážích. „Le-
tos jsme také začali spolupracovat s britským odborníkem na potíže se zády Garrym 
Trainerem. Jeho terapie je kombinací hloubkové masáže, osteopatie a akupunktury. 
Garry k nám jezdí čtyřikrát do roka,“ zakončuje Simona výčet vylepšení a inovací.
Dopíjím čaj i vodu oživenou drahokamy, oblékám se a zpátky si obouvám své boty. 
I když se s nimi vracím k běžným starostem, cítím se uvolněný a stále tak trochu v eu-
forii. Vycházím z hotelu a dostávám úder od horkého letního slunce. Tohle obvykle 
nemám rád, ale teď mi to najednou nijak zvlášť nevadí. Dobré naladění mi nemůže nic 
zkazit…  
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OSLAVTE VÁNOCE A NOVÝ ROK 
V HOTELU MANDARIN ORIENTAL, PRAGUE

Mandarin Oriental, Prague
Nebovidská 459/1, Malá Strana, 118 00, Praha, Česká republika

Rezervujte na: +420 233 088 888, moprg-reservations@mohg.com

Zažijte nezapomenutelnou sváteční atmosféru v historickém srdci Prahy. Vychutnejte si pětichodové vánoční
menu v restauraci Monastiq, které kombinuje české tradice s moderními chutěmi, a užijte si silvestrovský
koktejlový večírek s živou hudbou. Naplánujte si vánoční oslavu pro vaši firmu v elegantních prostorech Grand
Ballroom, v restauraci Monastiq nebo na zastřešené venkovní terase. Zažijte kouzlo svátků v Mandarin Oriental,
Prague.



USA – Havaj, Oahu
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NAŽIVO

UNIKÁTNÍ MASERATI NA VLASTNÍ KŮŽI
Jan Bürger | EGE HOLDING & Grecale Folgore | 
MASERATI

LETNÍ KŘEST NA VLNÁCH VLTAVY
Křest titulů mediální divize COT group

ZAŽÍT TU PRAVOU HAVAJ 
Nekonečná modř oceánu narušená panoramaty 
až neskutečně šťavnatě zelených ostrovů 
Havajského souostroví. Takhle nějak musí 
vypadat ráj. Vysoké útesy, neprostupná zeleň, 
dokonalé pláže, pohostinní domorodci, ale 
hlavně neopakovatelná atmosféra a životní styl. 
V našich končinách se výraz havaj používá jako 
synonymum pro pohodu. A každý, kdo havajské 
ostrovy jednou navštívil, s tím jistě souzní. 
Ať už se s námi vydáte na dokonalou pláž či 
na poznávací okruh Havají, vrátíte se nadšeni 
a s přáním v budoucnu se určitě vrátit.

WWW.ESOTRAVEL.CZ



  Daniel Mrázek          Michal Břicháč

Pravidelní návštěvníci křtů našeho magazínu vědí, že během akce mohou obdivovat vystavené 
vozy značky Maserati. Dvěma vybraným čtenářům jsme se rozhodli zážitek z luxusní značky 
výrazně zintenzivnit. Na celý víkend si vozy půjčili – a nás samozřejmě zajímaly jejich dojmy.

UNIKÁTNÍ MASERATI 
NA VLASTNÍ KŮŽI

S elektromobily má Jan Bürger bohaté zkušenosti. „Běžně jezdím s Audi, ale delší 
dobu jsem měl k dispozici i Mercedes. Vyzkoušel jsem ale i další značky, například 
Range Rover,“ popisuje s tím, že o žádném z těchto aut nemůže říct, že by bylo špat-
né. A Maserati v tom naštěstí není výjimkou.

Trochu větší formule
Elektropohon se už dávno dostal i na závodní dráhy. Před deseti lety měli fanoušci 
poprvé možnost fandit závodům Formule E, tedy plně elektrickým formulím. Pravda, 
zpočátku jejich motory měly k dokonalosti daleko, ale teď už předvádí dost slušné 
výkony. A právě Formulí E se inspirovali konstruktéři Grecale Folgore. Chtěli, aby 

Jako první přišel na řadu vůz Grecale Folgore, tedy 
první zcela elektrické SUV, které Maserati vyrobi-
lo. „Folgore znamená v italštině blesk, a zde je to 

výraz plně elektrické metamorfózy značky Maserati. 
Tuto novou energii naznačují nové materiály a zajímavá 
barevná schémata napříč všemi ikonickými designo-
vými prvky Maserati. Svou elektrizující přítomnost 
oznamuje Folgore uvítacími světly ještě před nastou-
pením do vozu,“ uvádí webové stránky výrobce. Z řad 
našich čtenářů si ho vyzkoušel Jan Bürger. „Design vozu 
je povedený, srovnatelný s jinými značkami,“ hodnotí.

92

NAŽIVO



elektrické SUV podávalo stejně hbité výkony jako na závodním okruhu. Zrychlit z nuly 
na sto mu trvá o něco málo přes čtyři vteřiny, konkrétně 4,1, a na tachometru ukáže 
až 220 kilometrů za hodinu. „U elektroaut máte ze zrychlení nebo použití plynového 
pedálu úplně jiný pocit než v případě aut se spalovacím motorem. Neznalého člověka 
překvapí okamžitá reakce, mezi sešlápnutím pedálu a akcí není prakticky žádná pro-
dleva. Na to je potřeba si zvyknout,“ dělí se o zkušenosti Jan Bürger.
Díky detailně propracované aerodynamice se vůz potýká jen s minimálním odporem 
vzduchu. Nejenže to vylepšuje jízdní vlastnosti, ale také to šetří energii, a tak na 
jedno nabití dokáže ujet více než 500 kilometrů (samozřejmě v závislosti na stylu 
jízdy a vnějších podmínkách). Nabíjení je navíc navrženo tak, aby osmdesátiprocentní 
kapacity baterie dosáhla za půl hodiny.
„S Grecale Folgore jsem absolvoval cestu z Prahy do Českých Budějovic a k Lipnu, kde 
jsem se projel po okreskách. A pak samozřejmě zpátky. Jestli vás zajímá, jestli jsem 
s tím opravdu ujel pět set kilometrů na jedno nabití, tak nenajel. Tento údaj se týká 
optimálních podmínek provozu, kterých ale nikdy nedosáhnete. Co mám zkušenosti, 
většinou na jedno nabití ujedu tak tři sta nebo čtyři sta kilometrů. Ani teď to nebylo 
jiné. Ale rozhodně to nevnímám nijak záporně. Ukažte mi člověka, který na jeden 
zátah bez zastavení a odpočinku ujede tři sta kilometrů. Není problém zastavit na na-
bíjecí stanici, a než vykonáte potřebu a vypijete kávu, máte nabito osmdesát procent. 
To na pokračování v cestě bohatě stačí,“ potvrzuje schopnost rychlého nabíjení.

Ve znamení udržitelnosti
Elektromobilita se stala symbolem udržitelné dopravy. Je samozřejmě otázkou, 
nakolik oprávněně, ale stala. Grecale Folgore svou udržitelnost podtrhuje i použitými 
materiály. Pro interiér výrobci použili nylonové vlákno Econyl získané z recyklovaných 
rybářských sítí a dalšího plastového odpadu. Tkanina je měkká a prodyšná. „Ty materi-
ály jsou velmi příjemné, pohodlné a trendy,“ oceňuje Jan Bürger.
Zároveň je přesvědčený, že i elektromobilita jako taková je pro životní prostředí 
přínosem: „Jsem zastáncem ostrovní energetiky. Ze solárů získáte tolik energie, kolik 
potřebujete. A použijete ji právě i na nabití auta. Je to skoro jako mobilní telefon. Při-

jdete večer domů z práce a prakticky bezmyšlenkovitě 
ho dáte na nabíječku. Totéž uděláte s elektromobilem. 
Každý den s ním přece tři sta kilometrů nenajezdíte. 
Takže jaký je problém si ho přes noc nabít?“

Pár návrhů k vylepšení
Abychom ale jen nechválili, přece jen nás zajímá 
uživatelská zkušenost nezaujatého člověka. Co by Jan 
Bürger udělal jinak? „Na můj vkus byl dost nepraktic-
ký infotainment. Chcete-li například couvat, musíte 
navolit tlačítko na displeji. Nepohodlné pro mě byly 
i velké páky pod volantem, kterými se ovládá rekupe-
race baterie. Narážel jsem na ně, když jsem chtěl dát 
blinkr nebo zapnout světla. Navíc preferuji rekuperaci 
automatickou. Když se ženete po silnici, těžko zvlád-
nete přemýšlet o ovládání rekuperace. Ale asi je to jen 
síla zvyku, možná že kdybych s tím autem jezdil déle, 
nakonec bych toto uspořádání ocenil,“ uvažuje. Lehce 
se pozastavuje i nad konstrukcí kufru. Ačkoli je velký, 
vstup do něj je úzký. „Golfové hole do něj na šířku 
nedáte,“ konstatuje.
A kdo zejména si podle zkušeností Jana Bürgera nové 
elektrické SUV od Maserati užije? „Je to dobré auto pro 
ty, co ocení špičková a luxusní auta, pro někoho, kdo se 
rád pochlubí lukrativní značkou. Zvláště vhodné je pak 
pro individuální jízdy na kratší vzdálenosti,“ uzavírá Jan 
Bürger.

Příště vám přineseme zkušenosti se sportovním vozem 
GranTurismo Modena.  
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LETNÍ KŘEST 
NA VLNÁCH VLTAVY

 Petr Karban         Aleš Funke

1

2
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Byl to večer letně uvolněný a zábavný, což 
nejlépe dokumentují fotografie. A vedle 
skvělého cateringu se na celkové atmosféře 

podílely i vyhlídkové plavby na luxusních 
trimaranech, které si většina přítomných nenechala 
ujít. Už proto, že to byla jedinečná příležitost 
pořídit si selfie v kulisách, do kterých se jen tak 
nedostanete. Speciální poděkování, vedle všech 
našich partnerů, patří proto i společnosti Nebi za 
úžasné počasí a okouzlující západ slunce. Těšíme 
se na podzim! 

Vltava klidně plyne, odpoledním 
sluncem zlaté věže vrhají na město 
tisíce blesků a nad vším se tyčí 
v pomalém západu panoráma 
Pražského hradu. Takové byly kulisy 
tradičního křtu nejnovějších titulů 
naší mediální divize. To proto, že se 
odehrál na Carolině, plně elektrické 
ekologické lodi z flotily Prague Boats.

1   Gabriela Ben Ahmed, Eva Frindtová, 
Petr Karban (COT group) a Eva 
Heinzová (Pearl design)

2   Karel Muzikář (Comenius), Gabriela 
Ben Ahmed, Eva Frindtová a Igor 
Penka (Law Group)

3   Praha v zapadajícím slunci byla křtu 
skvělou kulisou

4   Libor Suchánek (Sulko) a manželé 
Ťulpíkovi (WTC Písečná)

5   Křest se stal i jedinečnou příležitostí 
pro neobvyklé záběry

3

4

5
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6   Selfíčko s Borisem Rajdlem  
(Palírna u Zeleného Stromu)

7   Zpestřením byly i projížďky 
po Vltavě

8   Hana Trnovská, Pavel Schweiner 
(Insia), Stanislav Olmr (České dukáty) 
a Dagmar Zmrzlá (Fosfa/Feel ec)

9   Jan Wiesner (Konfederace 
zaměstnavatelských 
a podnikatelských svazů ČR) a Leo 
Doseděl (Svaz českých a moravských 
výrobních družstev ČR) s manželkou

10   Jakub Vojta (Dudes and Barbies) 
a Robert Fischer (Nobless Czech)

6

7 8
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11   Lucie Nedvědová a Richard Vojta 
(Prague Boats) s Gabrielou Ben 
Ahmed

12   Jan Svoboda (Maserati Praha)
13   Manželé Odehnalovi
14   Karel Řikovský (Kar limousine) 
15   Josef Suska (Hokami) s rodinou

15

1413

11 12
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AERO VODOCHODY  ����������� 46, 48
U Letiště 374
250 70 Odolena Voda
www.aero.cz

AMUNDI  ���������������������������������������������������������  52
Rohanské nábř. 693/10
186 00 Praha 8
www.amundi.cz

ASOCIACE OBRANNÉHO 
A BEZPEČNOSTNÍHO 
PRŮMYSLU ČR  ���������������������������������������  36
Washingtonova 25 
110 00 Praha 1
www.aobp.cz

BDO  ����������������������������������������������������������������������  30
V Parku 2316/12
148 00 Praha 4
www.bdo.cz

COMENIUS  ��������������������������������������������������� 32
UN House, nám. Kinských 6 
150 37 Praha 5
www.comenius.cz

COT GROUP  ���������������������������������������  8, 94
Garden Eleven, Kubánské ná-
městí 11
100 00 Praha 10
www.cot.cz

ČESKÉ DUKÁTY  ������������������������������������  82
Rýdlova 1237/24
251 01 Říčany u Prahy
www.ceskedukaty.cz

ČVUT  ����������������������������������������������������������������������� 8
Jugoslávských partyzánů 1580/3
160 00 Praha 6
www.cvut.cz

DALLMAYR  ������������������������������������������������ 80
V Areálu 1183
252 42 Jesenice
www.dallmayr.com

DVOŘÁK MICHAL  ����������������������������� 86
www.facebook.com/Dvo-
rak333/?locale=cs_CZ

ESO TRAVEL  �������������������������������������������������������  
�����������������������������������  6, 34, 50, 72, 74, 90 
Korunovační 51/22
170 00 Praha 7
www.esotravel.cz

FOSFA  �����������������������������������������������  9, 28, 71
Hraniční 268
691 41 Břeclav 4
www.fosfa.cz

HOTEL MANDARIN  
ORIENTAL  ���������������������������������������������������� 86
Nebovidská 459/1
118 00 Praha 1
www.mandarinoriental.com/en/
prague

HK ČR ��������������������������������������������������������������������� 8
Florentinum, Na Florenci 2116/15
110 00 Praha 1
www.komora.cz

HUDEBNÍ DIVADLO  
KARLÍN  ������������������������������������������������������������  99
Křižíkova 10/283
186 00 Praha 8
www.hdk.cz

KLINIKA HEALTH+  ���������������������������  58
Kartouzská 3274/10
150 00 Praha 5
www.healthplus.cz

KONGRESOVÉ CENTRUM 
PRAHA  �������������������������������������������������������������� 64
5. května 1640/65
140 21 Praha 4
www.praguecc.cz

LOM PRAHA  ���������������������������������������������  42
Tiskařská 270/8
108 00 Praha 10
www.lompraha.cz

M.C.TRITON  ����������������������������������������������  24
Evropská 846
160 00 Praha 6
www.mc-triton.cz

MASERATI PRAHA  ���������������������������  92
U Prioru 1046/1a
161 00 Praha 6
www.maseratipraha.cz

MINISTERSTVO  
OBRANY ČR  ����������������������������������������������  36
Tychonova 1
160 01 Praha 6
www.mo.gov.cz

NEMOCNICE PLZEŇSKÉHO 
KRAJE  ����������������������������������������������������������������  56
Vejprnická 663/56
318 00 Plzeň
www.nemocnicepk.cz

PEARL DESIGN  ������������������������������������������� 2
Ladova 389/10
779 00 Olomouc
www.pearl-design.cz

PRAGUE AESTHETIC  
CLINIC  ������������������������������������������������������������������� 5
Višňová 1957/25
140 00 Praha 4
www.pragueclinic.cz

PROTECO NÁŘADÍ  ���������������������������  26
Podbřezí 63
518 03 Podbřezí
www.proteco-naradi.cz

SMARTWINGS  ����������������������������������������� 41
K letišti 1068/30
161 00 Praha 6
www.smartwings.com

STUDIO LHOTSKÝ  �����������������������������  76
Pelechov 56
468 22 Železný Brod
www.lhotsky.cz

VOLKSWAGEN FINANCIAL  �� 60
Evropská 866/63
160 00 Praha 6
www.vwfs.cz

ZDRAVÉ STRAVOVÁNÍ  ��������������� 33
J. z Poděbrad 978
696 62 Strážnice
www.zdravestravovani.cz

ŽILNÍ KLINIKA MUDR. OTA 
SCHÜTZ  ��������������������������������������������������������  100
Lublaňská 120 00
120 00 Praha 2
www.zilniklinika.cz

ADRESÁŘ 
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KLINIKA JEDNODENNÍ CHIRURGIE
Prim. MUDr. Ota Schütz

je moderním, prestižním, soukromým pracovištěm specializujícím se od roku 1994 na diagnostiku  
a kosmetickou léčbu křečových žil, léčbu celulitidy, kožních znamének a výrůstků.

Prim. MUDr. Ota Schütz
Praha 2, Lublaňská 24/673
Tel.: +420 225 444 120, +420 725 550 500
E-mail: info@zilniklinika.cz
www.zilniklinika.cz

Kompletní odborná vyšetření pomocí nejmodernější technologie v oboru, 
ambulantní bezbolestná léčba nevyžadující pracovní neschopnost.

KŘEČOVÉ ŽÍLY CELULITIDA PIHY RADIOFREKVENCE

MATEŘSKÁ ZNAMÉNKA LEPENÍ ŽIL VENASEAL INTERNÍ PŘEDOPERAČNÍ 
VYŠETŘENÍ POMERANČOVÁ KŮŽE

DUPLEXNÍ ULTRAZVUK CHIVA CLOSURE FAST REJUVENACE

KOSMETICKÁ
FLEBEKTOMIE METLICE LASEROVÁ EVLT LÉČBA SKLEROTIZACE

ŽILNÍ KLINIKA
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